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وسیه هفت ویژگی سند جامع همکاری ایران و ر
فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت معاهده مشارکت جامع همکاری های 
راهبردی ایران و کشور روسیه، در راســتای همکاری منطقه ای دو کشور و با 
 تمرکز بر حوزه های اقتصادی، سیاسی، امنیتی و نظامی  امضا شد. این معاهده  
نه  فقط یک سند سیاسی، بلکه نقشــه راه برای آینده است. زیرا همان گونه که 

اعلام شد دربرگیرنده همه ابعاد همکاری میان دو کشور است.
با امضای این معاهده که شــامل یــک مقدمه و ۴۷ مــاده در همه حوزه های 
مناسبات دوجانبه است، ســطح تعاملات ایران و روســیه ارتقا یافته، زمینه 
پیشبرد همکاری ها تسهیل شده و این معاهده در اقتدار و همکاری منطقه ای 
دو کشــور با تمرکز بر حوزه های اقتصادی، سیاســی، امنیتــی و نظامی مؤثر 
خواهد بود.این توافقنامه قراردادی بلندمدت و مبتنی بر اصول منشور سازمان 

ملل متحد، حقوق دوجانبه و توازن تعهدات و احترام به تمامیت ارضی است. 

یادداشت

توزیع گوشت های وارداتی خوب یا بد؟

صفحه صفحه 44

   آگهي تجديد مناقصات    آگهي تجديد مناقصات 
 يک مرحله ای يک مرحله ای

شركت توزيع نيروي برق آذربايجان شرقي در نظر دارد از طريق برگزاري تجديد مناقصات عمومي يک مرحله ای نسبت به واگذاري 
عمليات به شرح جدول ذيل از محل اعتبارات غير عمراني اقدام نمايد.

شماره فراخوان در سامانه شماره مناقصهموضوع تجديد مناقصهرديف
تدارکات الکترونيکي دولت

سپرده شرکت 
 برآورد اوليه )ريال(درمناقصه )ريال(

1

واگذاری عمليات توسعه و بهسازي 
شبکه برق روستاهای صوفي حسن 
،آغبلاغ مهمان ،تنه ده ،گله ده کوه 
،صومعه سنگ ،قرجه قيه پناهي 

،سيف الدين کوه ،سيه دولان ،عربلو 
،آغبلاغ حسن کندي ،بلقان ،عجمي 

،آغجه کندي ،قره بلاغ ،بيات و 
مشک آباد شهرستان هشترود

79/140320030050900000802.321.000.00025.408.000.000

2
واگذاری عمليات اجرای پروژه 

های تامين برق متقاضيان انشعاب 
شهري شهرستان مرند

80/140320030050900000812.672.000.00032.430.899.597

در صورت تمايل به شركت در مناقصه رعايت نكات ذيل الزامي است . 
1- زمان و محل و نحوه دريافت اسناد: از تاريخ 1403/11/1 لغايت 1403/11/6 ،به سايت سامانه تدارکات الکترونيک دولت مراجعه 

و نسبت به دريافت اسناد مناقصه اقدام نمايند.
 www.setadiran.ir                                                  )سامانه تدارکات الکترونيک دولت  -)دريافت اسناد«

 www.tavanir.org.ir                         )پايگاه اطلاع رساني معاملات شركت توانير به آدرس-)ملاحظه آگهي«
2- آخرين مهلت و محل تحويل و بازگشايي پاکات : پيشنهاددهندگان ضمن بارگذاری تصوير کليه مدارک پاکت های )الف ،ب ،ج(
در سامانه تدارکات الکترونيکي دولت تا ساعت 09:30 روز شنبه مورخ 1403/11/20 ،نسبت به تحويل اصل پاکت الف طبق شرايط درج 
شده در اسناد مناقصه تا ساعت 10:30 روز شنبه مورخ 1403/11/20 به دبيرخانه مركزي شركت به آدرس تبريز بلوار استاد شهريار خيابان 
گلکار شرکت توزيع نيروی برق آذربايجان شرقي اقدام نمايند .بازگشايي پاکات مناقصه )الف ،ب و ج( به ترتيب در ساعت  10:00 و 11:00 

روز چهارشنبه 1403/11/24 خواهد بود. 
3- ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است .

4-  پيشنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده تضمين های معتبر از جمله واريز نقدی ، ضمانتنامه بانکی و ... اقدام و در پاکت الف 
ارائه نمايد . توضيح اينكه به پيشنهادهاي فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش و سپرده های کمتر از ميزان مقرر و چک شخصی و فاقد 
امضاء ، مخدوش مشروط پيشنهاداتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر در بند 2 آگهي مناقصه واصل شود مطلقا« ترتيب اثر داده نخواهد شد .

5- هزينه چاپ آگهي در روزنامه به عهده برندگان مناقصه مي باشد.

شركت توزيع نيروي برق آذربايجان شرقي

شناسه آگهی: 1866016
شركت توزيع نيروي برق  استان آذربايجان شرقي

افتخاری ديگر برای فولادمردان ؛

  فولاد مبارکه 
MIKE در جمع برندگان جايزه جهانی 

بر اساس اعلام مدير بنياد جهانی MIKE )برترين شرکت های دانشی نوآور( شرکت 
فولاد مبارکه با موفقيت در جمع برندگان جايزه جهانی MIKE قرار گرفت.

محمد ناظمی هرندی ،معاون تکنولوژی فولاد مبارکه ، ضمن تأييد اين خبر تصريح کرد: طی 
نامه رسمی دبيرکل جايزه جهانی سازمان های دانشی نوآور، فولاد مبارکه موفق شد در سال 
2024 به عنوان يکی از 19 شرکت برتر در حوزه مديريت دانش شناخته شود. اين جايزه معتبر 
به سازمان هايی اعطا می شود که به طور هوشمندانه از دانش برای ايجاد نوآوری، بهبود عملکرد و 

تحقق اهداف استراتژيک استفاده می کنند.
وی کسب اين موفقيت را به همه مديران، کارکنان و ذی نفعان فولاد مبارکه تبريک گفت و افزود: 
دانش سازمانی از مهم ترين سرمايه های نامشهود سازمان ها و يکی از مؤلفه های مهم در خلق 
ارزش برای ذی نفعان به شمار می رود. وقتی از جهان ترازی صحبت می کنيم يعنی بايد بتوانيم 
خود را برای حضور در فضايی رقابتی آماده کنيم و طبيعتاً يکی از مهم ترين مؤلفه ها برای خلق 
مزيت رقابتی در فضای کسب وکار، دانش سازمانی است. فولاد مبارکه به واسطه دانش چهل ساله 
در صنعت فولاد از دوران ساخت تا کنون، به گنجينه ای گران بها از دانش صنعتی تبديل شده 
است که آثار آن در توسعه اين شرکت و راه اندازی خطوط مختلف، افزايش ظرفيت ها، توسعه سبد 
محصولات، بومی سازی قطعات و تجهيزات، توانمندسازی و توسعه دانش تأمين کنندگان و توسعه 

شرکت های دانش بنيان و... نمود يافته است.
ناظمی افزود: در همين زمينه شرکت فنی مهندسی فولاد با هدف حفظ و به کارگيری دانش 

سازمانی و خلق ارزش در سطح ملی تأسيس شده است.
  مدير استراتژی و تعالی سازمانی فولاد مبارکه:

استفاده از الگوهای بين المللی و حضور در ارزيابی های جهانی، از برنامه های فولاد 
مبارکه برای کمک به رشد و تعالی سازمان

  سيامک شجاعی، مدير استراتژی و تعالی سازمانی نيز در همين زمينه با اشاره به اينکه استفاده 
از الگوهای بين المللی و حضور در ارزيابی های جهانی همواره از برنامه های فولاد مبارکه برای 
کمک به رشد و تعالی سازمان بوده است، گفت: پس از تدوين و تهيه اظهارنامه شرکت مبتنی 
بر الگوی ارائه شده توسط دبيرخانه جايزه جهانی MIKE، تيم داوری اقدام به ارزيابی سازمان 
کرد و در نهايت فولاد مبارکه در جمع برندگان اين جايزه در کنار 19 سازمان از کشورهای 

مختلف قرار گرفت.

وی با بيان اينکه استراتژی های سازمان در حوزه مديريت دانش، ارتقای قابليت سازمان در حل 
مسئله جهت کسب دانش سازمانی و همچنين افزايش قابليت سازمان در اشتراک گذاری دانش 
به ويژه در سطح گروه فولاد مبارکه است، گفت: در اين خصوص می توان به تعريف پروژه های 
مبتنی بر حل مسئله با روش شش سيگما و برگزاری دوره های آموزشی حل مسئله برای رده های 
مختلف سازمان جهت کمک به کسب دانش سازمانی و از طرفی به کارگيری رويکردها و ابزارهايی 
مانند نقشه دانش، پرتال مديريت دانش، انجمن های تخصصی در گروه فولاد مبارکه، مصاحبه 

با خبرگان و... جهت افزايش اشتراک گذاری دانش و درس آموخته ها ميان کارکنان اشاره کرد.

  فرهنگ دانشی، مهم ترين عامل موفقيت سازمان
 شجاعی با اشاره به اينکه اين کسب موفقيت نشان دهنده تعهد و تلاش های کارکنان شرکت 
به عنوان ارکان اصلی يک سازمان دانش محور است، فرهنگ دانشی سازمان را مهم ترين عامل 

موفقيت سازمان در پيشبرد اهداف آن دانست.
گفتنی است از برندگان جايزه جهانی MIKE در سال 2024 می توان به شرکت های زير اشاره 

کرد:
 1- شرکت Afcons Infrastructure Ltd هند )شرکتی پيشرو در حوزه ساخت وساز و 

زيرساخت های عمرانی، فعال در پروژه های بزرگ مهندسی و ساخت در سطح بين المللی(؛
 Bangchak Corporation Public Company Ltd (2.- تايلند )شرکتی فعال در حوزه 
انرژی، شامل پالايش نفت، بازاريابی، توليد انرژی های تجديدپذير و سرمايه گذاری در فناوری های 

سبز(؛
 Charoen Pokphand Foods Public Company Ltd 3. تايلند )يکی از بزرگ ترين 

شرکت های توليد مواد غذايی و کشاورزی در جهان، فعال در توليد محصولات دامی و غذايی(؛
 CRRC Zhuzhou Locomotive Co., Ltd.4 چين )توليدکننده پيشرو در صنعت 

حمل ونقل ريلی، متخصص در ساخت لوکوموتيوها و تجهيزات(؛
Yili Industrial Group Co. Ltd .5 چين )يکی از بزرگ ترين توليدکنندگان محصولات 

لبنی در چين با دامنه گسترده ای از محصولات غذايی(؛
Tata Chemicals Ltd.6 هند )يکی از شرکت های بزرگ شيميايی جهان، توليدکننده 

محصولات شيميايی صنعتی و مصرفی(.

 رئیــس اتحادیــه ســازندگان، فروشــندگان و 
تعمیرکاران ســاعت تهران با بیــان اینکه قاچاق در 
صنعت ســاعت وجود ندارد، گفت: واردات ساعت در 
چند سال اخیر به خاطر کاهش خرید مردم، کاهش 

یافته است.
محمدرضا عمرانی در نشســت خبری به مناســبت 

برگزاری نمایشگاه ســاعت اظهار داشت: از آنجایی 
که ســاعت کالای ضروری نیست فروش در ۱۰ سال 

گذشته کاهش داشته و به یک ششم رسیده است.
وی افزود: اگرچه ساعت هوشــمند بازار جدیدی را 
ایجاد کرده است اما ساعت های مچی برند مشتریان 

خود را دارد

رئیــس اتحادیــه ســازندگان، فروشــندگان و 
تعمیرکاران ســاعت تهران با بیان اینکه بیشــترین 
مصرف ساعت ایران نشــان های ژاپنی است، گفت: 
ژاپنی ها با افزایــش تکنولوژی و قیمــت ارزان بازار 
ســاعت را تحت تاثیر قرار داده اند بــه طوری که ۹۰ 

درصد موتورهای ساعت جنس ژاپنی دارند.

رئیس اتحادیه سازندگان ساعت:قاچاق در صنعت ساعت وجود ندارد
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همایش صد شرکت برتر ایران

عارف: اگر نتوانیم رقابت مبتنی بر تحقیق و توسعه داشته باشیم در دنیا له می شویم

رئیس جمهور:

استفاده از انرژی های فسیلی باید به حداقل برسد

سیاست
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وسیه هفت ویژگی سند جامع همکاری ایران و ر
فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولــت معاهده مشــارکت جامع 
همکاری های راهبردی ایران و کشــور روســیه، در راستای همکاری 
منطقه ای دو کشور و با  تمرکز بر حوزه های اقتصادی، سیاسی، امنیتی 
و نظامی  امضا شد. این معاهده  نه  فقط یک سند سیاسی، بلکه نقشه راه 
برای آینده است. زیرا همان گونه که اعلام شــد دربرگیرنده همه ابعاد 

همکاری میان دو کشور است.
با امضای این معاهده که شامل یک مقدمه و ۴۷ ماده در همه حوزه های 
مناسبات دوجانبه است، ســطح تعاملات ایران و روســیه ارتقا یافته، 
زمینه پیشــبرد همکاری ها تســهیل شــده و این معاهده در اقتدار و 
همکاری منطقه ای دو کشور با تمرکز بر حوزه های اقتصادی، سیاسی، 

امنیتی و نظامی مؤثر خواهد بود.
این توافقنامه قراردادی بلندمدت و مبتنی بر اصول منشــور ســازمان 
ملل متحد، حقوق دوجانبه و توازن تعهدات و احترام به تمامیت ارضی 
اســت. بر همین اســاس هفت ویژگی اصلی معاهده مشــترک جامع 

راهبردی بین ایران و روسیه را می توان چنین برشمرد:
نخست؛ جدید نیســت: معاهده اساســی روابط و اصول همکاری بین 
ایران و روسیه در سال ۱۳۷۹ و در دولت آقای سید محمد خاتمی امضا 
شد و در سال ۱۳۸۰ )۲۰۰۱( به تصویب مجلس رسید. این موافقتنامه 
عملًا هر ۱۰ ســال به صورت خودکار تمدید می شــد. امــا از آنجا که 
روند رو به توسعه روابط دو کشــور در چند دهه اخیر، باید مبنا و ریشه 
شکل گیری توافقنامه راهبردی باشد، تصمیم گرفته شد معاهده به روز 

و تکمیل شود و دو کشور روی این موضوع توافق کردند.
درنتیجه در دولت آقای روحانی مقرر شــد این فرایند طی شــود. پس 
 از آن در دولت ســیزدهم )دولت شهید رئیســی( نیز مذاکرات درباره 
این موضوع انجام شــد و اکنون در دولت چهاردهم از سوی آقای دکتر 

پزشکیان رئیس جمهوری اسلامی ایران امضا شده است.
دوم؛ متداول اســت: امضای چنین معاهده ای کــه چهارچوب جامع 
همکاری های دو کشور را مشــخص می کند، میان کشورهای مختلف 
رایج است.سوم؛ متوازن است: یعنی این معاهده بر اساس منافع متقابل 

تنظیم  شده و هیچ تعهد یکطرفه ای در آن وجود ندارد.
چهارم؛ بر اساس موازین بین المللی است: در این معاهده استانداردها و 

اصول حقوق بین المللی رعایت شده است.
پنجـم؛ جامع است: در این سند همه ابعاد همکاری ها و روابط؛ از جمله 
ابعاد سیاســی، ابعاد اقتصادی، حمل ونقل و کریدور ترانزیتی، پولی و 
بانکی، ســرمایه گذاری، علمی، اطلاعاتی، قضایــی، نفت و گاز، محیط 
زیستی، کشاورزی و امنیت غذایی مورد توجه قرار گرفته است. هرچند 
ســه حوزه اصلی معاهده مشــارکت راهبردی ایران و روســیه شامل 
اقتصــاد، فناوری و فرهنگ و گردشــگری است.ششــم؛ علیه طرف یا 
طرفین ثالثی نیست: این معاهده علیه هیچ کشور دیگری نیست، بلکه 
هدف آن تضمین منافع دو کشــور اســت. این تعامل نه باهدف تهدید، 

بلکه برای تقویت امنیت مشترک و حفظ ارزش های انسانی است.
هفتم؛ مانع روابط ایران با دیگر کشورها نخواهد بود: امضای این قرارداد 
همکاری، همان گونه که تاکنون نداشته است، از این به بعد نیز منافاتی 

در حوزه همکاری با دیگر کشورها نخواهد داشت.
براین اســاس، همان گونه که وزیر محترم امور خارجــه دولت مطرح 
کردند، باید باز هم تأکید کرد که ایران و روســیه با آگاهی از مسئولیت 
تاریخی خود در حال ساختن نظم جدیدی هستند که در آن همکاری، 

جایگزین هژمونی و احترام، جایگزین تحمیل خواهد شد.

وزیر کشور:  
میراث فرهنگی می تواند ظرفیت های اقتصادی 

خوبی برای ما ایجاد کند
وزیر کشور در نشست سراسری استانداران گفت: میراث فرهنگی یک 
میراث ماندگار است که می تواند ظرفیت های اقتصادی خوبی برای ما 

ایجاد کند مشروط به اینکه زیرساخت های آن را فراهم کنیم.
 اسکندر مؤمنی وزیر کشــور در نشست سراسری اســتانداران دولت 
چهاردهم با محور توسعه همکاری های مشترک در حوزه وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع برگزار شد، گفت: این جلسات برای این 
است که تعامل میان مســئولین در مرکز و اســتانداران افزایش یابد و 

بتوانیم از ظرفیت های عظیم حوزه های گردشگری استفاده کنیم.

وی با اشــاره به قانون برنامه هفتم توسعه که پیش بینی کرده است باید 
تا پایان برنامه ۱۵ میلیون گردشــگر جذب کنیــم، ادامه داد: باید همه 
تحقق این هدف را دنبال کنیم. امروز نشست خوبی برگزار شد. میراث 
فرهنگی یک میراث ماندگار اســت که می تواند ظرفیت های اقتصادی 
خوبی برای ما ایجاد کند مشــروط به اینکه زیرساخت های آن را فراهم 

کنیم.

وی زمینی ارتش در هر زمان و مکانی، آماده  نیر
مقابله با بیگانگان است

امیر ســرتیپ دوم امان اللهی گفت: نیروی زمینی ارتش این آمادگی را 
دارد که در کســری از زمان و در هر جایی از پهنه ایران اسلامی که لازم 
باشد، به مصاف و مقابله با گروهک های تروریستی و بیگانگان بپردازد و 

اجازه ندهد که خدشه ای به خاک مقدس کشور وارد شود.
 امیر سرتیپ دوم سیروس امان اللهی فرمانده قرارگاه منطقه ای شمال 
 شــرق نزاجا، در خصوص برگزاری رزمایش شمال شرق نیروی زمینی 
ارتش، اظهار کرد: برابر مصوبات و ابلاغیه های ستادهای بالاتر، اجرای 
رزمایشــی امنیتی، تهاجمی و متحرک در منطقه عمومی شمال شرق 
کشور بر عهده قرارگاه منطقه ای شمال  شرق نزاجا قرار گرفت و در این 
راستا سازمان رزمی متشــکل از یگان مخصوص واکنش سریع از مرکز 
و یگان های توپخانه، هوانیــروز و هماهنگی با نیروی هوایی ارتش برای 
اجرای موفق این رزمایش به وجود آمد.وی ادامــه داد: این رزمایش از 
جمله طرح هایی اســت که پیشتر توســط نیروی زمینی ارتش تمرین 
شده است و بنا به دستور باید در حداقل زمان ممکن به انجام می رسید 
که بحمدلله انتقال و جابجایی نیروها به نزدیک ترین نقطه به مرز شمال 
شرق کشــور، با هماهنگی بین نیروی هوایی ارتش و هواپیمایی نیروی 
زمینی ارتش به سهولت و ســرعت و با توجه به اصل تحرک که سرلوحه 
اقدامات نیروی زمینی است، انجام شــد.امیر سرتیپ دوم امان اللهی با 
اشاره به طرح ریزی های انجام شده برای انجام این رزمایش تصریح کرد: 
برابر برنامه ریزی های صورت گرفته، در شــب نخســت عملیات، بحث 
ربایش تروریســت ها توســط تیپ مخصوص نیروی واکنش سریع، به 
منظور اخذ، تخلیه و تکمیل اطلاعات از دیگر سرکردگان گروهک های 
تروریستی، انجام و عملیات پرواز در شــب در عمق خاک دشمن نیز با 

همکاری و همراهی یگان هوانیروز ارتش صورت گرفت.

یادداشت

تریبون

رئیس کمیســیون امنیــت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شورای اسلامی با اشــاره به توافق آتش بس در 
غزه گفت: رژیم صهیونیســتی در این صحنه شکست 
مفتضحانه ای خــورد و پیروز میــدان جبهه مقاومت، 

جنبش حماس و مردم غزه هستند.
ابراهیم عزیزی اظهار کرد: اعتقاد ما این است که توافق 
آتش بس میان غزه و جنبش شــجاع و مقاوم حماس با 
رژیم منحوس و جنایتکار صهیونیســتی یک موفقیت 
بزرگ برای مردم مســلمان فلســطین و غزه و حماس 
اســت؛ باید این واقعیــت را بپذیریم کــه اکنون همه 

جهانیان آن را نظاره می کند.
وی در تبیین این که چــرا توافق آتش بس یک پیروزی 
بــرای جنبش حماس مــردم غزه و حماس به شــمار 
می آید، گفت: رژیم صهیونیستی بعد از شکست بزرگ 
اطلاعاتی و عملیاتی هفتــم اکتبر، به همه وعده داد که 

حمــاس را از صحنه روزگار محــو می کند، 
وعده ای که محقق نشــد و به جای آن امروز 
رژیم صهیونیستی با حماس توافق آتش بس 

را اجرا کرد.
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس شورای اســلامی ادامه داد: 
از طرفی دیگر وزیر خارجــه آمریکا که همه 

توان و امکانات را پشت ســر رژیم صهیونیستی آورد، 
اعلام کرد کــه نمی توان حماس را بــا عملیات نظامی 
شکســت داد، این اعتراف تلخ و واقعی بــرای آنها بود، 
لذا نه تنها رژیم صهیونیســتی نتوانست به اهداف خود 
در حذف حماس برســد که حمــاس و جبهه مقاومت 
ســرافرازانه مقابل رژیم صهیونیســتی قد علم کرده و 
ایســتادند. اکنون مقاومت زنده و پابرجا است و مبادله 
اســرا و آتش بس با حماس به عنوان یک طرف توافق 

صورت گرفته است.
عزیزی اضافه کرد: نتانیاهو در ســال ۲۰۲۳ 
می گفت که دیگــر آثاری از حمــاس باقی 
نخواهد ماند بعــد در ابتدای ســال ۲۰۲۵ 
بیان کرد که منتظر اعــلام نتیجه آتش بس 
از سوی حماس هســتیم. این نشان می دهد 
که رژیم صهیونیستی در این صحنه شکست 
مفتضحانه خورده و جبهه مقاومت پیروز شــده است. 
پیروزی واقعی برای مردم غزه است که با بالابردن صبر 
و بردباری و حمایت از حماس نشان داده است که یار و 

همراه رزمندگان هستند.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی مجددا تاکید 
کرد: ما معتقدیم پیروز میدان جبهه مقاومت، جنبش 
حماس و مردم غزه هستند؛ امروز سازمان رزم جنبش 
حماس نــه تنها شکســت نخورد که قوی تر هم شــد 

ســازمان رزم قوی تر در میدان حاضر شــده که نشان 
دیگری از پیروزی آنهاست.

عزیزی ادامه داد: امروز در بعد سیاســی ســران رژیم 
صهیونیســتی با احکام دادگاه های بین المللی مواجه 
شده اند که نشــانه دیگری از پیروزی سیاسی حماس 

است.
 امروز جبهه مقاومت ســرافراز در مقابل دشــمنان و 
شیاطین ایســتاده که امیدواریم این مسیر را همچنان 
ادامه دهد. رژیم صهیونیستی هم باید خود را پایبند به 
توافق آتش بس بداند و از آن عدول نکند چرا که در غیر 

این صورت با برخورد جدی مواجه خواهند شد.
وی در پایــان گفــت: مطمئنیم در آینــده فرصت ها 
و توفیقات بیشــتری بــرای جنبش حمــاس و جبهه 
مقاومت اعم از حماس، حزب الله و حشدالشعبی فراهم 

خواهد شد.

مجلس

خریدار  معــاون اول رییس جمهور گفت: 
انصافا در مقایسه با بهترین ها دستاوردهای 
فوق العاده ارزشــمند و موثری را در مسیر 
توسعه و پیشــرفت کشــور و تحقق واقعی 

شعار »می توانیم« بدست آورده اید.
 محمدرضا عارف در همایش صد شــرکت 
برتر ایران گفت: دوستان گفتند بخش قابل 
توجهــی از تولید ناخالــص داخلی مرهون 
زحمات و تلاش های شماست. انتظاری که 
مدیریت عالی کشور از شــما دارد این است 
که در فضای نامتعادل بــا بهترین های دنیا 
رقابت کنید.وی ادامه داد: تجربه چهار دهه 
گذشته نشان می دهد چون بهترین بودید، 
انصافا در مقایسه با بهترین ها دستاوردهای 
فوق العاده ارزشــمند و موثری را در مسیر 
توسعه و پیشــرفت کشــور و تحقق واقعی 
شعار »می توانیم« بدســت آورده اید و این 
یعنی هر چه را که خواســته ایم، توانسته ایم 

کسب کنیم.
معاون اول رئیس جمهور گفت: کار مقایسه 
اصولا ســخت اســت، اما در اینجا این کار 
انجام می شــود. در مرزها گاهی آزاردهنده 
اســت. مثلا در نمــرات کنکــور ۱۴.۹ رد 
است، اما ۱۵ قبول اســت. من که هستم که 
بگویم فلان دانشــجو باید قبول شود و فلان 
دانشجو، رد شــود؟ ارزش این کار سخت را 
قبول دارم و از کســانی که صلاحیت دارند 
ولــی برگزیــده نمی شــوند، عذرخواهی 
می کنیم چــون بین خوب هــا، خوب ترها 

انتخاب می شوند.
عارف ادامه داد: امسال بر اساس ۳۳ محور و 
شاخص شرکتها و بنگاه هایی انتخاب شدند. 
فرهنگ ما اصولا فرهنگ الگوپروری است. 
در دوران درس اصولا به فرزندان مان الگوها 
معرفی می شــوند و الگوها همواره پیشتاز 

بوده انــد. انتخــاب الگو برای کســانی که 
می خواهند وادی گذشته را بپیمایند بسیار 

با ارزش است.
وی رقابت را اصل پذیرفته شــده در مسیر 
رشــد دانســت و گفت: رقابت اگر در کنار 
رفاقت قــرار بگیــرد، مجموعــه ای بزرگ 
شکل می گیرد. افرادی که یک هدف روشن 
دارند و با هم همگرا هســتند، می توانند در 
این قالب در کارشــان موفق شــوند. امروز 
بنگاه هــای بزرگ بیانگــذار تلفیق رقابت و 
رفاقت هســتند. در یکی دو دهه اول انقلاب 
به این مسئله توجه نکردیم که اگر بخواهیم 
میان کشــورهای منطقه ســری در سرها 
داشته باشــیم یا در میان کشورهای جهان 
حرفی برای گرفتن داشــته باشــیم، راهی 
جز حرکتهای جمعی و شــرکت های بزرگ 
نداریم.معــاون اول رئیس جمهور ادامه داد: 
در ابتدای انقلاب در همه مســایل کشــور 
فردگرایی رفتار کردیم اما خوشــبختانه از 
زمانی که احساس شد کشور به برنامه های 
توســعه نیاز دارد و کشــور هیچ راهی جز 
حرکت برنامــه ای ندارد، نــگاه فردگرایی 
به بن بست رســید؛ البته برنامه اول توسعه 

نوشته شد اما هیچ وقت اجرا نشد.
عارف بخــش دولتــی را بنــگاه دار خوبی 
ندانست و گفت: دولت باید نقش تسهیل گر 
ایفا کند و از برنامه ســوم این چنین شــد و 
اوج این نــگاه در برنامه هفتم توســعه قابل 
مشــاهده اســت. در این برنامه محور کار با 
بنگاه های بزرگ اقتصادی بخش خصوصی 
است. این اتفاق بســیار ارزشمند است چرا 
که جایگاه های بنگاه های بزرگ در اقتصاد 
ملی، روابط با کشــورهای منطقه و ســایر 
کشــورها و در پاســخ به مطالبــات مردم، 
بســیار اهمیت دارد. توان پاســخگویی به 

مردم را بــا توان دولتی نداریــم.وی متذکر 
شــد: متاســفانه به گونه ای تبلیغ کرده اند 
که ایران به دلیل داشــتن منابع نفت و گاز، 
کشور پولداری است در حالی که کل فروش 
کشور از این منابع از درآمد فروش عروسک 
و اسباب بازی برخی کشورها همیشه کمتر 
بوده است، اما آن کشورها همواره فقیر جلوه 
داده شده اند و ایران کشــوری پولدار جلوه 
داده شــد برای اینکه مــا را عقب مانده نگه 
دارند و در صنعت مونتــاژکار و وارد کننده 

باشیم.
معاون اول رئیس جمهور گفــت: به برکت 
انقــلاب اســلامی و مدیــران و نخبــگان 
برجسته این مســیر اصلاح شــده است و 
سند چشــم انداز را برای خودمان نوشتیم. 
هدفگــذاری رتبــه اول را در ایــن ســند 
انجام دادیــم اما بــه دلایل کامــلا واضح 
پیش بینی هایمان عملی نشد. با تحریم ها و 
بحران روبرو بودیم اما هنرمان این بود که در 

بحران خلاقیت نشان دادیم.
عارف گفــت: اطلاعــات و داده های خوبی 
از بنگاه هــای اقتصادی کشــور جمع آوری 
می شــود اما روی اســناد مهر طبقه بندی 
شــده زده می شــود این کار یعنــی چیز 

قابل اهمیتــی در این اســناد نیســت در 
حالی محتوای این اســناد بایــد در اختیار 
تحلیلگران و برنامه ریزان قرار داده شــود. 
روند شکل گیری، توسعه و تکامل بنگاه های 
بزرگ باید مشخص شــود. این چطور است 
که بــرق بنگاه های بزرگ چند ســاعت در 
روز قطع می شــود و وزیر مربوطه در جلسه 
هیات دولت به این خاطر بداخلاقی می کند، 
امــا بنگاه ها همچنــان به کارشــان ادامه 
می دهند؟وی ادامه داد: این انگیزه و نشاط 
و شــادابی بنگاه های بزرگ اقتصادی اصلا 
مادی نیســت بلکه معنوی است که در ذات 
تک تک ایران است که موجب سر پا ماندن 

بنگاه های اقتصادی می شود.
معاون اول رئیس جمهور گفت: ابتدا مشکل 
قطع برق داشــتید، اما ناترازی ها مدتی هم 
شامل گاز شــد، اما شرکت های بزرگ از کار 
نیفتاد و همچنان به کارشــان ادامه دادند، 
چون انگیزه و عشق کارکنان این شرکت ها 
کارساز بود. هنر این شرکت ها همین است. 
خواهشم این اســت که داده ها و اطلاعاتی 
که در ایــن همایش تولید می شــود حتما 
در اختیــار نهادها و ســازمان های مربوطه 
قرار گیرد تا ما بتوانیــم هدفگذاری هایمان 

روشن تر شود.
عارف ادامــه داد: با تاخیر به اهداف ســند 
چشم انداز می رســید. هدفگذاری بعدی ما 
بیانیه گام دوم است. این بیانیه هم با انگیزه 
جوانان و نخبگان به ســرانجام می رســد. 
بنای ما رســیدن به اهداف مندرج در سند 
چشــم انداز، برنامه هفتم و بیانیه گام دوم 
است. مدعی نیستیم که همه اهداف برنامه 
هفتم را محقــق می کنیم بلکه اگــر نیاز به 
اصلاح در برنامه هم وجود داشته باشد، به ما 
اطلاع دهید.وی ادامه داد: در تابستان سال 

جاری ۱۸۰۰۰ مگاوات کسری برق داشتیم 
و پیش بینی ها این اســت که ایــن عدد در 
ســال ۱۴۰۴ به ۲۴۰۰۰ مگاوات می رسد. 
خیزی برداشته شــد تا به سمت انرژی های 
تجدیدپذیر برویم. ۵۰۰۰ مــگاوات انرژی 
بــادی و ۳۰۰۰۰ مــگاوات هــم از طریق 
انرژی خورشیدی را هدف گذاری کرده ایم. 
ســرمایه ها و کارآفرینانی در داخل کشور 
حاضر شــدند به میدان بیایند تا فضایی که 
دولت ایجاد کرده اســت برای سال آینده ۸ 
تا ۱۰ هزار مگاوات برق از انرژی خورشیدی 
تولید شود.معاون اول رئیس جمهور گفت: 
دولت باید شرکت های بزرگ را حمایت کند 
و گذشته را هم جبران کند. پیچ و خم نظام 
اداری را برمی داریم و بروکراسی های اداری 

را کاهش می دهیم.
عارف برای رسیدن به رشــد اقتصادی سه 
راهکار ارائه کــرد و گفــت: در بخش های 
دولتــی و غیردولتی نیاز به پیشــران هایی 
داریم. در ۵۰۰ موسســه و بنگاه در ظرفیت 
صادراتی یکی از راهبردهای دولت توســعه 
صادرات است. به همین دلیل اولویت اصلی 
را کریدورهای شــمال - جنوب و شــرق - 
غرب تعیین کرده ایم. اصرار داریم از طریق 
نهادها و تشــکل های منطقــه ای و جهانی 

توسعه صادرات را دنبال کنیم.
وی ادامــه داد: قصــد داریــم از طریــق 
شانگ های، بریکس و اوراســیا بازار خوبی 

در منطقه و حوزه تمدنی ایران ایجاد کنیم.
معــاون اول رئیس جمهور گفــت: در کنار 
بنگاه های بزرگ راهبرد له کردن بنگاه های 
کوچک و متوســط نیســت، بلکه حمایت 
از آنهاســت. اینها در توســعه و اشــتغال 
و جلوگیــری از مهاجــرت از روســتاها و 

شهرهای کوچک به بزرگ نقش دارند.

عزیزی: توافق آتش بس موفقیت بزرگی برای مردم حماس است

خریدار   رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکه 
باید تلاش کنیــم اســتفاده از انرژی های 
فســیلی به حداقــل برســد،گفت: باید در 
ادارات، ورزشــگاه ها و مدارس از پنل های 
خورشیدی اســتفاده کنیم تا صرفه جویی 
صورت گیرد، ســالانه ۱۲۰ تا ۱۵۰ میلیارد 

دلار انرژی به هدر می رود. 
»مسعود پزشــکیان« در نشست سراسری 
اســتانداران در محل وزارت کشور، با تاکید 
بر اینکه اختیار درمقابل عملکرد معنا دارد، 
گفت: باید بــرای یک موضوع مشــخص، 
اختیار مشــخص داده شــود، اینکه بدون 
مشــخص شــدن موضوع، اختیار بدهیم، 

منجر به هرج و مرج می شود.
پزشکیان تاکید کرد: از هزاران راه می توان 
به مقصد رسید، باید مشخص کنیم به کجا 
می خواهیم برویم، کــی و چگونه خواهیم 
رفت، کســی که می خواهــد اقدامی انجام 
دهــد، مســئولیت و اختیــار می گیــرد و 

براساس آن حرکت خواهد کرد.
رئیــس جمهــور در ارتباط با مشــکلات 
اســتان های مــرزی، افــزود: بایــد برای 
مشخص شدن مشکلات استان های مرزی 
کمیته ای تشکیل شــود و با انجام کارهای 
کارشناســی، جلســه ای با حضــور وزرای 
مربوطه، تجار، دانشــگاهیان و علما برگزار 
و دســتور العمل مشــخصی برای حل این 

مشکلات تدوین شود.
پزشکیان در ادامه با اشــاره به اینکه امروز 
تعامــل خوبی بین قوای ســه گانــه وجود 
دارد، تصریح کرد: روســای قــوای مقننه و 
قضائیه به دولت کمک بســیاری کرده اند، 
بایــد هماهنگی هــای لازم ایجاد شــود تا 
دست به دســت هم دهیم و مشــکلات را 
حل کنیم. اگر با هم باشــیم بسیار راحت تر 
مشکلات را حل خواهیم کرد، آمریکا به این 
ســادگی نمی تواند ما را تحریم کند، اگر هم 
تحریم کند راه های بسیاری وجود دارد که 
مشــکلات صنعتگران و تولیدکنندگان را 

حل کنیم امــا لازمه آن تشــکیل کارگروه 
لازم برای انجام هماهنگی است.

پزشــکیان با تاکید بر ضرورت اســتفاده از 
انرژی هــای پاک و تجدیــد پذیر برای حل 
مشــکل ناترازی انرژی، گفت: جلســه ای 
نیســت در دولت که به وزیران نفت، صمت، 
کشــور، نیرو، اقتصــاد و رئیــس کل بانک 
مرکزی درباره این موضوع گفت وگو نکنیم. 
در این زمینه هر اقدام و کمکی لازم باشــد 

انجام خواهیم داد.

مرزها می توانند محل درآمد باشند اما 
محل فقر و گرفتاری شده اند

رئیس جمهور با بیــان اینکه بدلیل ناترازی 
گاز امسال هم مجبور شــدیم در نیروگاه ها 
مازوت بسوزانیم اما در سال آینده استفاده 
نخواهیم کرد، گفــت: در این مســیر باید 
اســتفاده از پنل های خورشــیدی و انرژی 
بــادی و صرفه جویی را در دســتور کار قرار 

دهیم.پزشــکیان تاکید کرد: بــرای ارایه 
اختیارات به استانداران باید کار کارشناسی 
انجام شود، باید بررسی های لازم انجام و راه 
را آماده و اولویت بندی کنیم، با سازمان های 
مربوطه تعامل کنیم و پــس از آن در هیات 
وزیران تصویب شــود تا امکان انجام آن به 
صورت قانونی فراهم شــود.وی افزود: باید 
کمیته مرزها تشکیل شود، مرزها می توانند 
و باید محل درآمد باشند اما متاسفانه امروز 

محل فقر و گرفتاری شده اند.

آموزش و پرورش باید در اولویت باشد
پزشــکیان در بخش دیگری از ســخنانش 
در جمع اســتانداران با اشــاره به مشکلات 
مدارس و فضای آموزشی در سراسر کشور، 
تصریح کرد: نباید منطقه ای داشــته باشیم 
که مردم فضای آموزشــی نداشته باشند. با 
کمک مردم و با روابط بین بخشی می توانیم 
مشــکلات را حل کنیم. شرکت ها، بنگاه ها، 

معادن هم مســئولیت اجتماعــی دارند، از 
سوی دیگر مردم هم می توانند کمک کنند.

رئیس جمهــور خطاب بــه اســتانداران و 
بخشداران کشور گفت: نباید اجازه دهید که 
در منطقه شما کمبود فضای آموزشی وجود 
داشته باشد، مصمم هستیم کیفیت آموزش 
در مدارس دولتی در حد مدارس غیردولتی 
تهران باشد، کیفیت پایین آموزش به هیچ 

وجه برای ما قابل قبول نیست.
وی تاکید کــرد: فضا و امکانات آموزشــی 
باید اصلاح شــود، آینده مملکت در دست 
بچه هاســت، اگر آنهــا را برای انجــام کار 
گروهی، مساله محور و دغدغه مند آموزش 
دهیم و تربیت کنیم، مشکل مملکت را حل 
خواهند کرد اما اگر طوری تربیت کنیم که از 
ابتدا به فکر خارج رفتن باشــند، دیگر کاری 
نمی شود کرد.پزشکیان با تاکید بر اینکه ۸۰ 
درصد بچه های ما در مدرســه به فکر رفتن 
هســتند، گفت: چه کار کردیم که همه این 

بچه ها می خواهند از کشور بروند؟ قطعا نوع 
آموزش ما مشکل دارد، باید طوری آموزش 
دهیم که بچه هایمان برای سربلندی و عزت 
ایران تا پای جان بایستند و یاد بگیرند برای 

مردم و کشور خود تلاش و فعالیت کنند.

برای مازوت سوزی شرمنده
 مردم هستیم

رئیس جمهور با بیان اینکــه اگر هم افزایی 
کنیم و دست به دســت هم دهیم می توانیم 
با قدرت مشــکلات مــردم را حــل کنیم، 
مشــارکت مردم را یک اصل مهم دانست و 
ادامه داد: باید به مــردم ثابت کنیم که هیچ 
قصدی جز حل مشــکلات آنان نداریم، باید 
کاری کنیم که مــردم از خدمات و اقدامات 
ما رضایت داشته باشند، حتی اگر در جایی 
نتوانســتیم خدمات لازم را ارایــه کنیم، با 

احترام معذرت خواهی کنیم. 
وی با اشــاره به ناگزیر بودن برای استفاده 
از مــازوت به عنــوان ســوخت نیروگاها، 
گفت: بــرای ســوزاندن مازوت شــرمنده 
مردم هســتیم، دلمان نمی خواست که این 
اتفاق بیفتد ولی چاره ای نداشــتیم، تلاش 
می کنیم که ســال آینده این کار را نکنیم. 
اگر این کار را نمی کردیم باید گاز خانه های 

مردم را قطع می  کردیم.
پزشــکیان از همراهــی مــردم در پویش 
کاهش ۲ درجه ای دمای محیط تشکر کرد 
و افزود: همین صرفه جویی ساده، به کاهش 

۲۰ میلیون لیتری سوخت منجر شد. 
رئیس جمهور در پایان با اشــاره به سالروز 
پیــروزی انقلاب اســلامی، تاکیــد کرد: 
دشمنان تصور می کنند که می توانند میان 
مردم ما تفرقــه ایجاد کننــد، قطعا حضور 
مردم می تواند مشت محکمی بر دهان یاوه 

گویان باشد.
 باید کاری کنیم که مردم با عشق به صحنه 
بیایند نــه با دســتور و نباید اجــازه دهیم 

توطئه دشمنان به نتیجه برسد.
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مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن خبر داد
رشد ۱۴ برابری مراجعه مردم به سامانه ملی 

املاک و اسکان کشور
 مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی با بیان اینکه از 
حدود ۲۶ میلیون سرپرست خانواده که در کشور وجود دارند حدود ۱۴ 
میلیون و ۲۸۸ هزار نفر از آنها به ســامانه ملی املاک و اسکان مراجعه 
کرده  و اطلاعــات مالکیتی خود را ثبــت کردند، از رشــد ۱۴ برابری 

مراجعه مردم مراجعه مردم به سامانه خبر داد.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، ابوالفضل نوروزی در گفت وگویی 
در خصوص ســامانه ملی املاک و اســکان و ضرورت درج اطلاعات در 
این سامانه توسط سرپرستان خانوار و ســایر آحاد جامعه، گفت: طبق 
قانون، همه اطلاعات دستگاه های دولتی و عمومی در رابطه با سکونت و 
مالکیت و موجودیت املاک باید در سامانه ملی املاک و اسکان تجمیع 

شوند.
مدیرکل دفتر دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی ادامه داد: 
تاکنون حدود ۴۵۰ میلیون اطلاعاتی ســامانه ملی املاک و اســکان 
تجمیع و تقاطع گیری های لازم انجام شده است که این تقاطع گیری ها 
در سامانه املاک و اســکان به مردم نمایش داده می شــوند و آنها باید 
بر اســاس قانون، ایــن اطلاعات را تأییــد و تکمیــل و تصحیح کنند. 
بنابراین ضرورت دارد و الزامی اســت تا مالکان، موجران و مستأجران، 

سکونت گاه و مالکیت خود را در این سامانه با خوداظهاری ثبت کنند.
نوروزی تصریح کرد: ســامانه املاک و اســکان مورد اقبال سرپرستان 
خانواده هــا قــرار گرفت و برخــی دســتگاه های اجرایــی در اجرای 

ضمانت های قانونی همکاری خوبی داشته اند.
به گفته وی، رشــد قابل ملاحظه ای در مراجعه مردم به سامانه املاک و 
اسکان ثبت شــد، به طوری که از فروردین ماه ۱۴۰۱ که یک میلیون و 
۴۳۹ هزار سرپرست خانواده به ســامانه املاک و اسکان مراجعه بودند 

در این مدت، رشد بیش از ۱۴ برابر را داشتیم.

عوارض ۵ آزادراه افزایش یافت
وها تعیین کننده میزان عوارض  پیمایش خودر

 از روز )دوشــنبه، اول بهمن ماه( عوارض جدیــد از رانندگان و کاربران 
جاده ای برای عبور از پنج آزادراه دولتی تهران- قم، تهران- ساوه، کرج- 
قزوین، بندرعباس- شهید رجایی و قزوین- زنجان دریافت خواهد شد.

عوارض این آزادراه ها در پنج ســال گذشــته افزایش نیافتــه بود و به 
گفته مسئولان ســازمان راهداری درآمدهای آنها به هیچ عنوان کفاف 
نگهداری آزادراه هــا را نمی داد.بــه گفته »رضا اکبری« سرپرســت 
ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، از دو سال پیش به روز رسانی 
این عوارض درخواســت شــده بود تا اینکه این مورد به شورای اقتصاد 

رفت و در آنجا نرخ جدید برای پنج آزادراه دولتی مصوب شد.
وی با اشــاره به عوارض فعلی یک هزار و ۲۰۰ تومانی آزادراه تهران- قم 
که به صورت یکســان از کاربران جاده دریافت می شــود، گفت: میزان 
عوارض پرداختی برای افرادی که تا فرودگاه امام یا کل مســیر تا قم را 
پیمایش داشتند یکســان بود؛ مســاله ای که این عادلانه نبود و بر این 

اساس مقرر شده عوارض جدید به صورت پیمایشی دریافت شود.
سرپرســت ســازمان راهداری ادامه داد: در خوشــبینانه ترین حالت 
حتی با این نرخ های جدید ۲هزار میلیــارد تومان از این آزادراه ها که در 

مقایسه با نیاز فوری پنج هزار میلیارد تومانی ناچیز است.
وی خاطرنشــان کرد: در این راستا بســته ای تهیه خواهد شد تا اضافه 
درآمدها صــرف همین عمــران و بهســازی همین آزادراه ها شــود. 
همچنین تــا ۳۰ درصد تخفیف برای افــرادی که به طــور دائم از این 

آزادراه ها استفاده می کنند در نظر گرفته خواهد شد.
به گفته مسئولان، هزینه های نگهداری آزادراه ها و هزینه های عمرانی 
در سال های گذشته چندین برابر شده، اما نرخ عوارض آزادراهی برای 
سال ها ثابت مانده و نیاز بود که متناسب با وضعیت آزادراه ها و هزینه ها 

متناسب سازی شود.
هزینه نگهــداری آزادراه ها ســالیانه پنج هزار میلیــارد تومان برآورد 
می شود که شــامل مواردی همچون نگهداری آســفالت، خط کشی، 

تعمیر تجهیزات، روشنایی حریم، نگهداری زمستانه و غیره است.

 
 افزایش اعتماد عمومی به سیستم مالیاتی

 با دادن اختیار به مودیان
یک نماینده مجلس با اشاره به طرح نشان دار کردن مالیات ها در بودجه 
ســال آینده تأکید کرد که این طرح می تواند به شفاف ســازی در نحوه 
هزینه کرد مالیات هــا کمک کند.کامران غضنفری، عضو کمیســیون 
امور داخلی کشور و شــوراها مجلس شورای اسلامی، در خصوص طرح 
نشان دار کردن مالیات ها که اخیراً در بودجه کشور تصویب شده است، 
گفت: این طرح که در حــال حاضر در مراحل اولیــه اجرایی قرار دارد، 
به افراد مالیات دهنده این امکان را می دهد که خودشــان محل هزینه 
مالیات های خود را تعییــن کنند. در این طرح، درصــدی از مالیات ها 
به این شــیوه اختصاص داده شــده و امیدواریم که در آینده این درصد 
افزایش یابد. هدف اصلی ایــن طرح ایجاد شــفافیت در نحوه مصرف 

مالیات ها و همچنین افزایش اعتماد عمومی به سیستم مالیاتی است.

وی افزود: یکــی از اهداف مهم این طرح این اســت که مــردم بدانند 
مالیاتی که پرداخــت می کنند در کجا هزینه می شــود و این اطلاعات 
باعث می شــود که افراد احســاس کنند مالیات ها به درستی مصرف 
می شود. زمانی که افراد بدانند مالیاتشــان برای پروژه های مشخص و 
شفاف هزینه می شــود، این امر می تواند انگیزه بیشتری برای پرداخت 
مالیات در آن ها ایجــاد کند.غضنفــری در ادامه گفــت: این طرح نه 
تنها باعث افزایش شــفافیت در سیســتم مالیاتی کشور می شود، بلکه 
می تواند منجر به تشویق بیشتر افراد به پرداخت مالیات شود. زمانی که 
مردم بدانند مالیاتشــان در جهت رفاه عمومی و پروژه های ملی هزینه 
می شود، احتمالاً تمایل بیشــتری به پرداخت آن خواهند داشت. این 
طرح به نوعی برای مردم این پیام را دارد که مالیات ها به درســتی و به 

شکلی شفاف و مشخص هزینه می شود.
وی همچنیــن تأکید کرد: این طــرح در ابتدا به صورت آزمایشــی در 
مقیاس کوچک تر اجرایی شده اســت، اما در صورت موفقیت، می توان 
آن را گســترش داد و به دیگر بخش های مالیاتی نیز تعمیم داد. به نظر 
من، این گام می تواند به عنوان یک حرکت مهم در راســتای اصلاحات 
اقتصادی و مالی کشور محسوب شــود.غضنفری افزود: در نهایت، اگر 
این طرح به درستی اجرایی شود و مردم از نحوه هزینه شدن مالیات ها 
آگاه شــوند، می تواند تأثیرات مثبتی در زمینه افزایش اعتماد عمومی 
به سیستم مالیاتی کشور داشته باشد. این امر نه تنها به بهبود وضعیت 
اقتصادی کشور کمک خواهد کرد، بلکه می تواند به ایجاد یک فرهنگ 

مالیاتی سالم و پایدار در میان مردم منجر شود.

بازار

خریدار   اقتصاد جهان در پایان ۲۵ ســال 
نخســت قرن بیســت و یکم چگونه خواهد 
بود؟ با توجه بــه تحــولات رخ داده در این 
بازه زمانی، آیا می تــوان در ربع قرن آینده، 
چشــم انداز مثبتی برای اقتصاد کشورهای 

در حال توسعه متصور بود؟
بــر اســاس تازه تریــن چشــم انداز بانک 
جهانی، پیش بینی می شود رشد اقتصادی 
کشورمان در ســال میلادی جاری به ۲.۷ 
درصد و در سال ۲۰۲۶ به ۲.۲ درصد کاهش 
یابد. بانک جهانی کاهش رشــد اقتصادی را 
بازتابــی از کاهش تقاضــای خارجی برای 
نفت، به ویژه از ســوی چیــن، و نیز کاهش 
رشد ســرمایه گذاری های مرتبط با بخش 

غیرنفتی بیان کرده است.
 

پیش بینی رشد اقتصادی ایران
بر اســاس این پیش بینی، بــا توجه به تورم 
بالا، سیاســت های پولی کشور در سال های 
آینده همچنان سخت گیرانه باقی خواهند 
ماند و ایــن موضوعی اســت که بــا تأثیر 
منفی بر بر فعالیت های کوتاه مدت، رشــد 

اقتصادی ایران را کند خواهد کرد.

چشم انداز اقتصادی خاورمیانه و 
شمال آفریقا

بر اســاس گــزارش بانک جهانــی، انتظار 
می رود رشد اقتصادی در منطقه خاورمیانه 
و شــمال آفریقــا )منا( در ســال ۲۰۲۵ به 
۳.۴ درصد و در ســال ۲۰۲۶ به ۴.۱ درصد 
افزایش یابــد. بهبود پیش بینی رشــد، به 
دلیل گســترش تدریجی تولید نفت بیان 

شده است.

پیش بینی رشد اقتصادی منطقه منا
با این حال، چشــم انداز رشــد منطقه برای 
ســال ۲۰۲۵ به میزان ۰.۸ درصد نســبت 
بــه پیش بینی هــای قبلی کاهــش یافته 
اســت. دلیل این کاهش، تمدیــد برخی از 
کاهش های داوطلبانه تولید نفت توســط 
اعضــای اوپک پــلاس بــوده اســت. این 
چشــم انداز به ویژه به دلیــل احتمال ادامه 

درگیری هــا در منطقــه، با عــدم قطعیت 
بالایی مواجه است.

تصویر جهانی رشد
رشد اقتصاد جهانی در ســال های ۲۰۲۵ و 
۲۰۲۶ به ۲.۷ درصد خواهد رسید که برابر با 
رشد اقتصادی سال ۲۰۲۴ است. علت درجا 
زدن رشد را می توان در کاهش تدریجی نرخ 

تورم و نرخ بهره جست وجو کرد.

پیش بینی رشد اقتصادی
بر اســاس گــزارش بانک جهانــی، انتظار 
می رود رشد اقتصادهای در حال توسعه نیز 
در ۲ سال آینده نزدیک به چهار درصد باقی 
بماند. رشــد چهار درصدی کشورهای در 
حال توسعه به معنای عملکرد ضعیف تر این 
کشورها نسبت به دوران پیش از همه گیری 
کروناست. این نرخ رشــد برای کاهش فقر 
و دســتیابی به اهداف گســترده تر توسعه، 

کافی نیست.
بر اســاس آخرین گزارش بانــک جهانی، 
اقتصادهای در حال توســعه که ۶۰ درصد 

از رشــد جهانی را رقم می زنند، نخســتین 
ربع قرن بیســت و یکم را بــا ضعیف ترین 
چشم انداز رشــد بلندمدت از سال ۲۰۰۰ 
به پایــان خواهند رســاند. با وجــود ثبات 
اقتصاد جهانی در ۲ ســال پیش رو، انتظار 
مــی رود اقتصادهــای در حال توســعه، با 
سرعت کمتری به سطح درآمد اقتصادهای 

پیشرفته برسند.
در دهه اول قرن حاضر، اقتصادهای در حال 
توسعه سریع ترین رشد خود را در مقایسه با 
دهه ۱۹۷۰ تجربه کردنــد؛ با این حال پس 
از بحران مالی جهانی در ســال های ۲۰۰۸ 
و ۲۰۰۹، سرعت این رشــد کاهش یافت و 
نشــانه های آن را می توان در شاخص هایی 
همچون سرمایه گذاری مستقیم خارجی و 

محدودیت های تجاری مشاهده کرد.
در اقتصادهــای در حال توســعه، ســهم 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی )FDI( از 
تولید ناخالص داخلی )GDP( نســبت به 
اوایل دهه ۲۰۰۰ تقریباً نصف شده است. از 
سوی دیگر، محدودیت های جدید تجاری 
جهانی در ســال ۲۰۲۴، پنج برابر میانگین 

سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۹ شــده است. در 
نتیجه این تغییرات، رشــد اقتصادی از ۵.۹ 
درصد در دهــه ۲۰۰۰ بــه ۵.۱ درصد در 
دهه ۲۰۱۰ و بــه ۳.۵ درصد در دهه ۲۰۲۰ 

کاهش یافته است.
نتایج ایــن تغییرات اقتصــادی، به افزایش 
شــکاف بین فقرا و ثرتمندان منجر شــده 
به گونــه ای که از ســال ۲۰۱۴، نرخ رشــد 
متوســط درآمد ســرانه در اقتصادهای در 
حال توســعه به جز چین و هند، نیم درصد 

کمتر از اقتصادهای ثروتمند بوده است.
امــروزه اقتصادهای در حال توســعه برای 
اقتصاد جهانی اهمیت بیشــتری نســبت 
به آغــاز قرن دارنــد. این کشــورها حدود 
۴۵ درصد از تولیــد ناخالص داخلی جهانی 
را تشــکیل می دهند. این میزان در ســال 
۲۰۰۰ فقط ۲۵ درصد بوده اســت. از سوی 
دیگر، وابســتگی متقابــل اقتصادهای در 
حال توســعه نیز افزایش یافته است. بیش 
از ۴۰ درصد از صادرات کالاها از کشورهای 
در حال توسعه به سایر اقتصادهای در حال 
توسعه می رود. این میزان ۲ برابر سهم سال 

۲۰۰۰ اســت. به همین دلیل این اقتصادها 
اکنون تأثیر بیشتری بر نتایج رشد و توسعه 

در سایر اقتصادهای در حال توسعه دارند.
به عنــوان مثال، افزایش یــک درصدی در 
رشد تولید ناخالص داخلی سه اقتصاد بزرگ 
در حال توســعه یعنی چین، هند و برزیل، 
معمولاً پس از سه سال، به افزایش تجمعی 
نزدیک به ۲ درصد در تولید ناخالص داخلی 
ســایر اقتصادهای در حال توســعه منجر 
می شود. با این حال، این اثرات حدود نصف 
آثار رشد در ســه اقتصاد بزرگ جهان یعنی 
ایالات متحده، منطقه یورو و ژاپن است. در 
واقع رفاه اقتصادهای در حال توســعه هنوز 
به شــدت به رشد در ســه اقتصاد پیشرفته 

بزرگ وابسته است.
۲۵ ســال آینده برای اقتصادهای در حال 
توسعه سخت تر از ۲۵ سال گذشته خواهد 
بود. بیشتر نیروهایی که زمانی به رشد آنها 
کمک می کردنــد اکنون از بیــن رفته  و به 
جای آن، چالش های بزرگی مانند بدهی ها، 
ضعف ســرمایه گذاری و رشــد بهره وری و 
افزایش هزینه های تغییرات اقلیمی پدیدار 

شده اند.
در ســال های آینده، اقتصادهــای در حال 
توســعه به یک راهبــرد جدید نیــاز دارند 
که بر اصلاحــات داخلــی برای تســریع 
گســترش  ســرمایه گذاری خصوصــی، 
روابط تجاری و ارتقای اســتفاده کارآمدتر 
از ســرمایه، اســتعداد و انــرژی تأکیــد 
داشــته باشــند. همچنین یک پیشــنهاد 
ظرفیت هــای  از  بهره بــرداری  دیگــر، 
خالــی فرامرزی بیــن این کشورهاســت. 
همکاری هــای تجاری و ســرمایه گذاری، 
مدرن ســازی زیرســاخت های حمل ونقل 
و استانداردســازی فرآیندهــای گمرکی، 
گام های حیاتی برای کاهــش هزینه های 
غیرضروری و افزایــش کارایی تجاری بین 

این کشورها هستند.
علاوه بر این، سیاســت های کلان اقتصادی 
درست در داخل کشورهای در حال توسعه 
می تواند توانایی آنها را بــرای مقابله با عدم 

قطعیت های جهان، تقویت کند.

وسیه و چین؛ مثلث برمودای شکست تحریم ایران، ر

خریدار  یکــی از اقداماتی کــه تحریم هــای اروپا و 
آمریکا علیه برخی کشــورها مانند ایران، روسیه و چین 
را بی اثر می کند برقراری مناســبات اقتصادی میان این 
کشورهاســت تا جایی کــه حتی خلأ برجــام را جبران 

خواهد کرد.
 »تحریم اقتصادی« یکی از پر کاربردترین عباراتی است 
که ســال ها در تحلیل های اقتصادی از سوی بسیاری از 
صاحبنظران مورد اشــاره قرار گرفته است عبارتی که در 
حقیقت هم بروز و ظهور بســیار قابل توجهی داشــته و 
هم در کشــور ما آثار منفی بســیاری به اقتصاد کشور و 

سفره های معیشتی تحمیل کرده است.
پس از پیروزی انقلاب اســلامی دولت آمریکا در ســال 
۱۹۸۰ تحریم های اقتصادی وسیعی را علیه ایران وضع 
کرد. دولت آمریکا پس از آنکه تمامی راه های سیاســی 
و نظامی ممکن بــرای واداشــتن ایران به آزادســازی 
جاسوســانش در تهران را تجربه کــرد، از حربه جدیدی 
تحت عنــوان محاصره اقتصادی علیــه دولت جمهوری 
اســلامی رونمایی کرد و در روز اول خرداد ۱۳۵۹ رسماً 

آغاز حصر اقتصادی علیه ایران را اعلام کرد.
در دوره ریاســت بیل کلینتون، رونــد تحریم های ایران 
شــدت گرفت و ســال ۱۹۹۵، کلینتون رئیس جمهور 
وقت آمریکا اقدام به وضع تحریم هایی کرد که به موجب 
آن شــرکت های نفتی آمریکایی از ســرمایه گذاری در 
طرح های نفــت و گاز ایران منع شــده بودند. همچنین 

روابط بازرگانی با ایران به صورت یکجانبه قطع شد.
جیمی کارتــر رئیس جمهور وقت آمریــکا در ۱۲ نوامبر 
۱۹۷۹ با امضــای فرمــان ۴۷۰۲ واردات نفــت ایران 
به آمریکا را ممنوع کــرد و در ۱۴ نوامبر همان ســال با 
امضای فرمان اجرایی ۱۲۱۷۰، با استناد به قانون مربوط 
به اختیــارات اقتصادی رئیس جمهــور در وضعیت های 
اضطراری، تمــام دارایی های متعلق بــه بانک مرکزی و 
حکومت ایــران را در آمریکا که بالغ بــر ۱۲ میلیارد دلار 
می شد، مســدود کرد. در ادامه این تحریم ها کارتر در ۷ 
آوریل ۱۹۸۰ فرمان اجرایــی ۱۲۲۰۵ را امضا کرد که بر 
اساس آن هر نوع صادرات از آمریکا به ایران غیرقانونی و 

ممنوعیت هایی بر مبادلات مالی با ایران اعمال شد.
همچنین وی بــا امضای فرمــان ۱۲۲۱۱ در ۱۷ آوریل 
ســال ۱۹۸۰ محدودیت های بیشــتر بر تجارت با ایران 
از جمله لغــو قراردادهای جاری آمریکا با شــرکت های 
هواپیمایی ایران، شــرکت ملی نفت و شرکت گاز ایران 
اعمال کرد. بر مبنای این فرمان هر نــوع واردات از ایران 
و مسافرت اتباع آمریکایی به این کشور و معاملات مالی 

و تجاری با ایران غیرقانونی اعلام شــد. پــس از امضای 
قرارداد الجزایر، آمریکا بخش زیادی از این ممنوعیت ها 
را لغو کرد. رئیس جمهور وقت آمریکا بــا امضای فرمان 
۱۲۲۸۲، در ۱۹ ژانویــه ۱۹۸۱، فرمان هــای ۱۲۲۰۵ و 
۱۲۲۱۱ خود را لغو کــرد اما فرمان ۱۲۱۷۰ لغو نشــد. 
با این حال ۹ میلیــارد دلار از دارایی هــای ایران که در 

بانک های آمریکایی مسدود شده بود، رفع انسداد شدند.
تحریم های اقتصادی مورد اشــاره، کشــور را در شرایط 
ســختی قرار داده و از این جهت هر دولتــی که روی کار 
می آید به دنبال ارائه راهکاری ست تا کشور را از وضعیت 
فعلی بیرون بکشــد. برخی دولت ها راهکار را در مذاکره 
با آمریکا و کشــورهای غربــی برای کاهــش تحریم ها 
می دانستند و می دانند. آخرین اقدام خوشبینانه از سوی 
دولت های یازدهم و دوازدهم صورت گرفت که خروجی 
آن امضای توافقنامه ای تحت عنوان برجام بود که پس از 
بدعهدی دولت آمریکا، اعتباری جز اعتبار یک کاغذ پاره 

شده بی اثر ندارد.
برجام شکســت خورده و بدبینی مضاعفی که به موجب 
آن نســبت به غرب در داخل ایجاد شــده بــود، برخی 
دولتمردان و صاحبنظران را به ســمت راهکار جایگزین 
برای بــرون رفــت از مشــکلات ناشــی از تحریم های 
اقتصــادی موجود ســوق داد و آن برقــراری ارتباطات 
اقتصادی با کشورهایی بود که شــرایط مشابه تحریمی 

را تجربه می کردند.
رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار دانشجویی مرداد 
ماه ســال ۱۳۹۱ در بیانات خود اشــاره کردند که »اگر 
واقعاً یک تبیین دانشگاهی و آکادمیک نسبت به اقتصاد 
تهاجمی مکمل اقتصاد مقاومتی وجود دارد، چه اشکالی 
دارد؟ آن را هم مطرح کنیم«. با توجــه به این نکته مهم 
و اساسی سال ۱۳۹۵ اولین بارقه های مقابله بین المللی 
با تحریم های ظالمانه آمریکا و اتحادیه اروپا، توسط ایران 
زده شد. شورایی با هدف تجمیع کشورهایی تحریم شده 
با حضور نخبگان سیاســی، اقتصادی و امنیتی کشــور 
ایجاد شد. جلسات متناوب شورا کم و کیف کار را بررسی 
کرد و در نتیجه، تشکیل سازمان کشورهای تحریم شده 
در اولویت تصمیم گیری ها قرار گرفت. این شورا تشکیل 
باشگاه کشــورهای تحریم شــده را فرصت بزرگی برای 
اقتصاد ایران دانست و پیدایش این سازمان را وسیله ساز 

گستره تجارت ایران و دسترسی به بازارهای نو خواند.
۲۶ کشور تحریم شده متشــکل از ایران، روسیه، چین، 
سوریه، کره شمالی، کوبا، عراق، یمن، بلاروس، ونزوئلا، 
میانمار، اریتره، ســاحل عــاج، کنگو، لبنان، ســومالی، 
افغانستان، لیبی، ویتنام، هائیتی، ســریلانکا، زیمباوه، 

لیبریا، جمهوری آفریقای مرکزی، برمه و لیبی است.
در حال حاضر، چند طرح به صورت موازی در حال انجام 
شدن است. یکی از آن ها، بحث سیاست همسایگی است 
که این ۶۰۰ میلیون نفر جمعیتِ ۱۵ کشــور همســایه 
به عنوان بازار هدف بالقوه ایران تعریف شــود. طرح دوم، 
بحث برجام است که مذاکره با کشــورهایی است که ما 
را تحریم کرده اند تا تعداد و اثــر تحریم ها را کمتر کنند. 
طرح سوم، بحث باشگاه تحریمی ها است، با کشورهایی 
که تحریم شــده اند؛ بــه عبارتــی، برجــام، مذاکره با 

کشورهای تحریم کننده اســت و باشگاه تحریمی ها هم 
مذاکره با کشورهای تحریم شونده است.

این ســه طرح به صورت موازی و هم زمان، در حال پیش 
رفتن اســت و تداخل جغرافیایــی، موضوعی و ماهیتی 
ندارد اما موضوعی که در طرح باشــگاه تحریمی ها وجود 
دارد، این اســت که همه کشــورهایی که در آن هستند، 
به اندازه یکســانی تحریم نشــده اند. در حــال حاضر، 
بیشترین تحریم برای کشــور روسیه است، باسابقه ترین 
کشور در تحریم، کوبا است اما بیشــترین تحریم قبل از 
روسیه، بر روی کشور ایران اعمال شــده بود که در حال 
حاضر، کشــور ایران، مقام دوم را دارد. کشورهای ایران 
و کوبا کشــورهایی هســتند که همه دولت آن ها به طور 
کامل تحریم هســتند و بقیه کشــورها کم وبیش، کمتر 
تحریم هســتند اما درهرحال، ۲۵ کشور وجود دارند که 
حرکت یک جانبه و ظالمانه آمریکا )ابزار تحریم(، بر روی 

آن ها اعمال شده است و زخمی شده اند.
کشــورهای ایران، چین و روســیه با داشتن مزیت های 
مطلق و نســبی در تولید کالاها و خدمات خاص، محور 
اصلی این باشگاه در جهان خواهند بود. ابتکار عمل ایجاد 
باشــگاه برای اولین بار از طرف ایرانی به روس ها ارائه شد 
و با استقبال ســفیر وقت روســیه میخائیل اولیانوف در 

شبکه های اجتماعی اطلاع رسانی شد.
روسیه با تولید قابل توجه نفت، دومین تولیدکننده نفت 
جهان و همچنین اولین کشــور در ذخایــر گاز طبیعی 
محسوب می شود. در فهم تأثیرات این غول گازی همین 
بس که قاره اروپا با قهر سیاســی پوتین، صنعت خودرو و 
نیمی از تولید روی و آلومینیوم را متوقف کرده اســت و 

زمستان سرد و وحشتناکی را در پیش دارد.
ایران دومین دارنده ذخایر گازی جهان و چهارمین کشور 
دارنده ذخایر نفت اســت. اما آنچه نقش ایران را در بازار 
انرژی پررنگ می کند پاسداری از منابع انرژی خاورمیانه 
اســت که ۴۰ درصد از منابع نفتی و ۲۱ درصد از ذخایر 
گازی را در خود جای داده اســت. تاریخ معاصر نشــان 
داده اســت کوچک ترین تغییرات در جغرافیای سیاسی 

منطقه، بدون حضور ایران غیر ممکن است.

امضای توافقنامه همکاری استراتژیک میان 
ایران و روسیه

از این رو ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه و مسعود 
پزشــکیان، همتای ایرانــی وی روز جمعه بــا امضای 
یک شــراکت اســتراتژیک ۲۰ ســاله که احتمالاً غرب 
را نگران می کند، روابط نظامی بین کشــورهای خود را 
تعمیق بخشــیدند. بر اســاس این توافق، روسیه و ایران 
همکاری های خــود را در زمینه هایــی از جمله خدمات 
امنیتی، مانورهای نظامی، بازدید از بنادر کشــتی های 
جنگی و آموزش افسران مشــترک تقویت خواهند کرد. 
همچنین دو کشــور بــرای مقابله با تهدیــدات نظامی 
با یکدیگر همــکاری خواهنــد کرد، هیچکــدام اجازه 
نمی دهند از قلمرو خود برای هرگونه اقدامی که دیگری 
را تهدید می کند استفاده شود و هیچ کمکی به متجاوزی 

که به هر یک از کشورها حمله می کند، نخواهد کرد.
با این حال این معاهده جامع اســتراتژیک، شــامل بند 

دفاعی متقابلی از نــوع گنجانده شــده در معاهده بین 
روســیه و کره شــمالی نمی شــود، معاهده ای که غرب 
می گوید شــاهد اعزام نیروهای کره شمالی برای جنگ 
در اوکراین بوده است. در این شــراکت، همچنین اشاره 
خاصی به انتقال تســلیحات، موضوعی که برای ایالات 
متحده و متحدانش مورد توجه ویژه اســت، وجود ندارد، 
اگرچه دو طرف گفتند که "همــکاری نظامی – فنی" را 

توسعه خواهند داد.
بندهای همکاری اقتصادی این توافق برای ایران بســیار 
مهم اســت. این معاهده خواســتار ایجاد »زیرســاخت 
پرداخت مدرن مســتقل از کشــورهای ثالث، استفاده 
از ارزهای ملی، تقویت همکاری مســتقیم بین بانکی و 

ایجاد یک رژیم گمرکی ساده« شده است.
این معاهده همچنین در مورد افزایــش روابط تجاری و 
اقتصادی آنها در سال های آینده صحبت می کند. روسیه 
کشوری است با بیش از ۷۰۰ میلیارد دلار حجم مبادلات 
تجاری و ۱۵۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری درحالی که 
حجــم مبادلات ایــران با این کشــور تنها حــدود ۸.۵ 
میلیارد دلار است. بنابراین، برای دستیابی به هدف های 
تعیین شده نیاز است که »این میزان به ۲۰ میلیارد دلار 
یا بیشتر برسد.« در ســال ۱۴۰۲ در حالی حجم تجارت 
ایران و روســیه نزدیک به ۲.۷ میلیارد دلار بوده که این 
میزان برای ایران و چین ۳۲.۵ میلیارد دلار، برای ایران - 
امارات حدود ۲۷.۴ میلیارد دلار و برای ایران و ترکیه نیز 

۱۱.۷ میلیارد دلار بوده است.
مناسبات ایران و روســیه همچنان در سطح بالایی قرار 
ندارد و آمار نیز گویای این مســئله است. به عبارتی، علی 
رغم تحلیل ها و گمانه زنی ها در ســطح کارشناســان و 
رسانه مبنی بر پیوندهایی از قبیل اتحادهای استراتژیک 
میان دو طرف، اما طبــق آمار و داده هــا تعاملات میان 
طرفین در این سطح نیست، اگرچه بسیار بهتر از گذشته 
اســت. در حال حاضر آمــار تبادلات اقتصــادی ایران و 
روســیه با اهداف ارائه شــده فاصله قابــل توجهی دارد 
و مســتلزم تلاش زیادی از ســوی دو طرف است. به این 
منظور دو کشور باید محدودیت های ساختاری موجود را 
مرتفع کنند. دلیل این اتفاق هم به دو طرف بر می گردد. 
فضا به گونه ای است که گویی این دو کشور به هم اعتماد 
ندارند. از یک طرف ایرانی ها اعتقاد دارند که روســیه از 
ایران به عنوان یک کارت برای تنظیم مناسباتش با غرب 
استفاده می کند و از آن طرف روس ها اعتقاد دارند ایران 
زمانی رو به روسیه می کند که تنها شــده باشد و مجبور 
باشد و الا در شرایط اختیاری روسیه را انتخاب نمی کند، 

زیرا نخبگان ایرانی غرب گرا هستند.
روسیه به آن اندازه که در سیاســت بین الملل نفوذ دارد، 
در بحث های مالی دنیا نفوذ ندارد. بــا این حال، به دلیل 
تأثیرگذاری روسیه در سیستم بین المللی، ما خواه ناخواه 
باید تعامل سطح بالایی با روسیه داشــته باشیم. به رغم 
اینکه گفته می شود روابط دو کشور استراتژیک است )که 
نیست( اما هیچ گاه تهران و مســکو به سمتی نرفتند که 
این مراودات را افزایش دهند. باید دیــد با توافق جدید، 
تهران و مسکو تا چه اندازه می توانند روابط خود را بهبود 

بخشند.



توزیع گوشت های وارداتی خوب یا بد؟

نقشه تجاری ایران و روسیه

 پیوندهای تجارت محکم شد

صنعت و تجارت
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      2  بهمن 1403    شماره 1787

وزیر صمت:
وگاه ها و رفع  شرکت های برتر در ایجاد نیر

ناترازی انرژی صنعت ورود کنند
 وزیر صنعت، معــدن و تجارت گفــت: امروز بخش هــای مختلف تولید 
اعم از صنعت، تجارت و شــهرک های صنعتی با مشــکل ناترازی انرژی 
مواجه هســتند و انتظار داریم شــرکت های برتر برای ایجاد نیروگاه ها و 
رفع ناترازی انرژی در صنعت ورود کنند.ســید محمد اتابک روز دوشنبه 
در بیســت و هفتمین دوره انتخاب شــرکت های برتر ایران که با حضور 
محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور برگزار شــد، اظهار داشــت: 
ظرفیت انرژی خورشیدی در بسیاری از استان ها وجود دارد که می توان 
از این ظرفیت در رفع ناترازی انرژی بهره گرفت.وی خواســتار آن شد که 
شرکت های برتر کشــور موضوع رفع ناترازی انرژی را به نتیجه برسانند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکــه ۴۰ درصد تولید ناخالص ملی 
در ۱۰۰ شرکت برتر به دست می آید، گفت: این شرکت ها دارای امکانات 

خوبی هستند که نیاز است صنعت را در این مقطع همراهی کنند.
وی انتخاب و معرفی شــرکت هــای برتر را یک رویــداد مهم در حوزه 
تجاری و صنعتی عنوان کــرد و گفت:  آنچه برای کشــور اهمیت دارد، 
شفافیت و ایجاد رقابت در بین شرکت هاست به طوری که طبقه بندی 
منجر به شــفاف ســازی در دوران مختلف و ارتقای وضعیت شرکت ها 
شــده اســت.اتابک عنوان کرد: ۲۷ دوره همایش معرفی شرکت های 
برتر برگزار شــده که تاثیر خوبی در تصمیم گیری و وضعیت شــرکت 
ها داشته است؛ این رویداد نمای شفافی از وضعیت سوددهی و سرمایه 
گذاری شــرکت ها بیان می کند و شــاخص های صنعــت و تجارت را 
نشان می دهد.وزیر صمت یادآور شــد: در برخی سال ها جای بنگاه ها 
و شرکت های دانش بنیان خالی بود که امسال شرکت های دانش بنیان 

نیز در طبقه بندی شرکت های برتر قرار گرفته اند.
وی با بیان اینکه خصوصی سازی باید هر چه بیشتر باید در اولویت قرار 
گیرد، گفت: پررنگ تر شدن شرکت های خصوصی در این رویداد مهم 
است؛ امسال تصویری از رشد ســرمایه در بیشــتر بنگاه ها به نمایش 

درآمد که سهام آنها به بانک ها اختصاص دارد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: در گذشــته کارهای عمرانی با 
کمک مستقیم بانک ها انجام می شد و بسیاری از بزرگراه ها و تاسیسات 
صنعتی نتیجه همدلی بنگاه ها و بانک هاســت، بانک ها تاثیر بســیار 
زیادی در توســعه داشته اند همچنین امروز ســهم بانک ها در سرمایه 
گذاری بالاست.وی با اشــاره به وظایف سازمان مدیریت صنعتی گفت: 
این ســازمان ســه وظیفه ذاتی دارد که یکی از مهمترین وظایف آن، 
تربیت مدیران اســت، توقع داریم در راســتای دیداری که در شهریور 
ماه اعضای هیات دولت با رهبر معظم انقلاب داشــته اند، برای تربیت 
جوانان و مدیران تلاش شــود، باید در طول برنامه هفتم توســعه هزار 

مدیر با شایستگی تربیت و انتخاب شود.
اتابک ابراز داشــت: اکنون مدیران با تجربه ای در شرکت ها هستند که 
شرایط ســخت تورم را درک کرده اند و باید از تجربه های آنها استفاده 

کرد تا در هیچ صنعتی دچار خلا مدیریتی و کمبود نشویم.
وی ابراز امیدواری کــرد که این وظیفه مهم به گونه ای انجام شــود که 

آینده کشور به همت مدیران با تجربه و کفایت ساخته شود.

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با بیــان اینکه راهکار مدیریت ســهام 
عدالت توسط دســتگاه های تخصصی خوب اســت گفت: در یک تا دو 
سال اخیر سهام به شــرکت های غیر تخصصی واگذار شده بود که این 
امر مشــکلاتی را ایجاد کرده است؛ باید شــرایط هموار شود تا سهام به 

دستگاه های تخصصی بسپاریم تا طرح های ملی به نتیجه برسد.
 

رشد ۵ درصدی تورم تولید در آذر امسال
وسازان عامل تورم ماهانه  خودر

 مرکز آمار ایران درصد تغییرات شــاخص قیمــت تولیدکننده بخش 
صنعت در ۱۲ ماهه منتهی به آذر مــاه را ۲۳.۱ درصد اعلام کرد که در 

مقایسه با همین شاخص در ماه قبل بدون تغییر مانده است.
مرکز آمار ایران شــاخص قیمت تولیدکننده در آذر امسال را اعلام کرد 
که بر این اســاس تورم ماهانه و تورم نقطه نقطه رشد داشته است اما در 

بخش تورم سالانه این شاخص صفر و بدون تغییر بوده است.

شاخص قیمت کل
در آذر ۱۴۰۳ شاخص قیمت تولیدکننده بخش صنعت ۱۳۸۹.۸ است 
که نســبت به ماه قبل )تــورم ماهانه( ۵ درصد افزایش، نســبت به ماه 
مشابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۳۱.۴ درصد افزایش و در ۱۲ ماه 
منتهی به ماه جاری نسبت به دوره مشابه سال قبل )تورم سالانه( ۲۳.۱ 

درصد افزایش داشته است.

افزایش تورم ماهانه
در آذر ماه ۱۴۰۳، درصدِ تغییرات شــاخص قیمت تولیدکننده بخش 
صنعت نســبت به ماه قبل )تورم ماهانه( ۵ درصد اســت که در مقایسه 
با همین اطــلاع در ماه قبــل )۲.۴ درصد(، ۲.۶ واحــد درصد افزایش 
داشته است.به عبارتی میانگین قیمت دریافتی توسط تولیدکنندگان 
محصولات صنعتی به ازای تولید کالاهای خود در داخل کشور، در آذر 

ماه ۱۴۰۳ نسبت به ماه قبل ۵ درصد افزایش دارد.
در این ماه بیشترین تورم ماهانه با ۱۰.۶ درصد مربوط به گروه »ساخت 
وســایل نقلیه موتوری، تریلرو نیم تریلر« و کمترین تورم ماهانه با ۰.۴ 

درصد افزایش مربوط به گروه »ساخت محصولات غذایی« است.

افزایش تورم نقطه به نقطه
در آذر ماه ۱۴۰۳، درصدِ تغییرات شــاخص قیمت تولیدکننده بخش 
صنعت نسبت به ماه مشابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۳۱.۴ درصد 
است که در مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل )۲۵.۲ درصد(، ۶.۲ واحد 
درصد افزایش داشته اســت.به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط 
تولیدکنندگان محصولات صنعتی به ازای تولید کالاهای خود در داخل 
کشــور، در آذر ماه ۱۴۰۳ نسبت به ماه مشابه ســال قبل، ۳۱.۴ درصد 
افزایش دارد.در این ماه بیشــترین تورم نقطه به نقطــه با ۴۱.۷ درصد 
مربوط به گروه »ســاخت انواع آشــامیدنی ها« و کمترین تورم نقطه به 

نقطه با ۱۶.۲ درصد مربوط به گروه »ساخت منسوجات« است.

عدم تغییر تورم سالانه
در آذر ماه ۱۴۰۳، درصدِ تغییرات شــاخص قیمت تولیدکننده بخش 
صنعت در ۱۲ ماه منتهی به این ماه نســبت به دوره مشابه در سال قبل، 
۲۳.۱ درصد اســت که در مقایســه با همین اطلاع در ماه قبل )۲۳.۱ 
درصد(، بدون تغییر مانده اســت.به عبارتــی میانگین قیمت دریافتی 
توســط تولیدکنندگان محصولات صنعتی به ازای تولید کالاهای خود 
در داخل کشــور، در ۱۲ ماه منتهی به آذر ماه ۱۴۰۳ نســبت به دوره 

مشابه سال قبل ۲۳.۱ درصد افزایش دارد.

توسعه

سمیه رســولی  ســهم پایین ایــران در 
تجارت با روســیه در حالیست که دو کشور 
فرصت های بی نظیری برای توســعه روابط 

اقتصادی و تجاری دارند.
 روسیه ۱۴۶ میلیون نفری از نظر اقتصادی، 
کشوری در مقیاس کشورهای توسعه یافته 
صنعتی هماننــد ایالات متحــده آمریکا و 
آلمان نیســت و اقتصاد این کشور وابستگی 
چشــمگیری به صادرات مواد خام و به ویژه 
نفت و گاز طبیعی دارد. با ایــن حال، از این 
نظــر، توانایی بســیار بالایــی در بازارهای 
جهانی داشــته تا به اندازه ای که حتی پس 
از تحریم های گسترده غرب علیه این کشور 
نیز، جایگاه خــود را در بازارهای جهانی به 

طور نسبی حفظ کرده است.
در این بین با توجه به امضای معاهده جامع 
همکاری ایران و روســیه -در روز جمعه- و 
اینکه روابط اقتصادی فدراســیون روسیه و 
جمهوری اســلامی ایران همســو با روابط 
سیاســی، نظامی و امنیتی دو کشــور رشد 
نیافته است، در گزارش پیش رو به وضعیت 

اقتصاد روسیه و جایگاه ایران پرداخته ایم.

تجارت ایران و روسیه
در ســال ۲۰۲۳، حجم مبــادلات تجاری 
ایــران و روســیه بــه ۲.۷۶ میلیــارد دلار 
رســید و روســیه را به یکی از شرکای مهم 
تجاری ایران تبدیل کــرد. هدف اصلی این 
همکاری ها افزایش تجارت و تقویت روابط 

اقتصادی است.
همچنین بر اســاس آمار صادرات و واردات 
ایــران در ۹ ماهه ســال ۱۴۰۳ بیش از یک 
میلیون و ۹۵۶ هزار تــن کالا به ارزش ۸۰۲ 
میلیون و ۵۷۸ هزار و ۳۱۶ دلار به روســیه 
صادرات داشته که نسبت به مدت مشابه با 

رشد ۱۴ درصدی همراه بوده است.
در این بــازه زمانی بیش از یــک میلیون و 
۴۹۱ هزار تــن کالا به ارزش یــک میلیارد 
و ۹۵ میلیــون و ۴۰۷ هزار دلار از روســیه 
به ایران وارد شــده کــه ۷۸.۴ درصد وزن و 
۴۳.۲ درصد ارزش آن مربوط به محصولات 
غذایی و نهاده های دامی و کشــاورزی بوده 
است.در مجموع بیش از ۵۰ درصد تجارت 
ایران و روســیه از لحاظ وزنی و ۴۵.۵ درصد 
از لحاظ ارزش، مربوط به محصولات دامی، 
کشــاورزی و غذایی بوده که این موضوع بر 
روابط تجاری بین دو کشــور به ویژه امنیت 
غذایی و اقتصــاد کشــاورزی در تعاملات 

دوجانبه نقش کلیدی دارد.

 عمده کالاهای مبادله شده بین
 ایران و روسیه

بر اساس آمار گمرک ایران، فلفل گلخانه ای، 
میگو، پلی استیرن، الیاف نخ، سیمان سفید، 
انواع پســته، نارنگی، کیوی، گوجه فرنگی، 
آب میوه. هلو، آلبالو، پلی استیرن معمولی، 
پلی اتیلن، صفحه پلیمری اتیلن، کشمش، 
اجزا و قطعات وســائط نقلیه، کاهو کروی به 
ترتیب کالاهایی بودند که بیشترین میزان 
ارزآوری را برای کشورمان در ۹ ماهه امسال 
داشــتند.همچنین در ایــن مــدت طلای 
خام با بیش از ۲۸۱ میلیــون دلار )۳۵۹۵ 
کیلوگرم(، گندم معمولی با ۱۲۴.۴ میلیون 
دلار، انواع چوب و تخته بــا ۱۴۸.۵ میلیون 
دلار، روغن آفتابگردان بــا ۱۱۵.۳ میلیون 
دلار، ذرت دامی بــا ۱۱۰ میلیون دلار و جو 

با ۵۹.۴ میلیون دلار پنــج قلم کالای اصلی 
وارد شده به کشــور در ۹ ماهه امسال بودند 
و عمده ترین کالاهــای پــس از آن اجزا و 
قطعات وسائط نقلیه، حبوبات، لاشه و شقه 
گوســفندی، دارو، هیدروکســید پتاسیم، 
ماشــین آلات صنعتــی، کلرور پتاســیم، 
ماشین های تراشکاری، انواع کاغذ و خمیر 

کاغذ بودند.

چین شریک اصلی روسیه
طبق اعلام اداره گمــرک فدرال، کل حجم 
تجارت روســیه در ۱۰ ماه نخســت ســال 
۲۰۲۴ به ۵۸۴ میلیارد دلار رســیده که از 
این مقدار، حدود ۱۹۷ میلیارد دلار مربوط 
به چیــن بوده اســت. از این رو این کشــور 
همچنان بیش از یک ســوم تجارت خارجی 

روسیه را به خود اختصاص داده است.
هند بــا ســهم ۸.۸ درصــدی در جایگاه 
دوم قرار دارد. ترکیه نیز با ســهمی اندکی 
کمتر، ۸.۳ درصد از بــازار را در اختیار دارد. 
بلاروس با ۷.۱ درصد، قزاقستان با ۴ درصد، 
کره جنوبی با ۲.۱ درصد، آلمان و ارمنستان 
هرکدام با ۱.۸ درصــد و ایتالیا با ۱.۵ درصد 
قــرار دارند. ازبکســتان نیــز ۱.۴ درصد از 

تجارت خارجی روسیه را تشکیل می دهد.
همچنیــن توزیع ارزش صادراتی روســیه 
در ژانویه ۲۰۲۴ بر اســاس کالا در این ماه، 
بیشترین ســهم از صادرات روسیه متعلق 
به محصولات معدنی بود کــه ۶۱.۲ درصد 
از ارزش کل صادرات را شــامل می شود، در 
جایگاه دوم، محصولات معدنــی، فلزات و 

مصنوعات آن با ۱۴.۸ درصد قرار دارند.
محصــولات غذایی و مواد خام کشــاورزی 
نیز ۱۰.۴ درصد از کل صادرات، محصولات 
شیمیایی و لاستیک ســهم ۶.۲ درصدی از 
کل صــادرات، ماشــین آلات، تجهیزات و 
وســایل حمل ونقل با ۴.۵ درصــد از ارزش 
کل صادرات و در نهایت، چوب، محصولات 
خمیر و کاغذ ســهم ۲.۴ درصد از صادرات 
روســیه را به خود اختصاص داده اند که در 
مقایسه با ســایر گروه های صادراتی، سهم 

کمتری دارد.

تأثیر توافقنامه ها بر تغییر روند 
تجارت ایران و روسیه

همانطور که اشاره شــد روز جمعه معاهده 

مشــارکت جامع همکاری هــای راهبردی 
ایــران و روســیه، در راســتای همکاری 
منطقه ای دو کشور و با تمرکز بر حوزه های 
اقتصادی، سیاســی، امنیتــی و نظامی به 

امضای دو طرف رسید.
همچنین پیش از این معاهده نیز توافق نامه 
تجارت آزاد بین ایــران و اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا که روسیه نیز عضوی از این اتحادیه 
است، به امضای مجالس کشورها رسید که 
به اعتقاد کارشناســان، اجرای همزمان این 
دو توافقنامه هــا می توانــد در بهبود روابط 

تجاری دو کشور نقش مؤثری داشته باشد.
در واقع کارشناسان معتقدند که در صورت 
تحقق اهداف پیش بینی شده سبد تجاری 
ایران وضعیــت بهتری می یابــد چراکه در 
حــال حاضر بیــش از ۸۰ درصــد گردش 
تجاری کشــور محدود به ۷ کشور شده که 
نه تنها خطری در مســیر ارزآوری محسوب 
می شود بلکه می تواند در نهایت به افزایش 
نوســانات قیمتی و کمبود کالا در بازارهای 

مختلف منجر شود.
کامبیــز میرکریمــی، نایب رئیــس اتاق 
بازرگانی ایــران و روســیه با بیــان اینکه 
موافقت نامه تجارت آزاد با اوراســیا منجر 
به صفر شــدن تعرفه های گمرکی و جهش 
روابط ایــران و روســیه می شــود، گفت: 
علت عقــب ماندگــی در روابط بــه قبل از 
ســال های ۹۶ و ۹۷ برمی گردد. دو کشــور 
متکی بــه درآمدهــای نفــت و گاز بوده و 
از توســعه زیرســاخت های تجاری غافل 
بودند. ما مشکلات عدیده ای داشتیم. مثلًا 
کشتی های ما نمی توانستند در بنادر روسیه 
پهلو بگیرند و ویزای تجاری به سختی داده 
می شــود اما در حال حاضــر بانک های ما 
آنجا شعبه باز کردند و روابط تجاری خوبی 
داریم؛ کشتی های زیادی خریداری شده و 
در شرق دریای خزر هم باید به این وضعیت 

تغییر داده شود.
وی افزود: قبل از ســال ۹۸ تراز ما با روسیه 
ســه به یک، به نفع روس ها بــود اما الان به 
ســرعت به ســمت صادرات ایران در حال 
تغییر است؛ ما صرفاً مواد معدنی و نفت خام 
صادر نمی کنیم و در حال صادرات کالاهای 
بــا ارزش افزوده بــالا هســتیم و کالاهای 

اساسی و ماشین آلات از آنجا وارد می کنیم
نایب رئیس اتاق ایران و روســیه ادامه داد: 

رســیدن به تجارت ۳۰ میلیــارد دلاری با 
روسیه با توجه به اینکه با موافقتنامه اوراسیا 
تعرفه صفر می شــود و ارز هم در بــازار ارز 
تجاری به ســمت تک نرخی شدن می رود، 
باعث خواهد شــد تا همان طور که تجارت 
آزاد، کم اظهاری صــادرات را صفر می کند، 
تک نرخی شــدن ارز هم این شــفافیت را 

افزایش دهد.

لزوم حل چالش های داخلی
میرکریمــی گفــت: دولت های ایــران و 
روســیه هر آنچه باید انجــام می داده اند، 
انجام داده اند. چالش ها به مســائل داخلی 
برمی گردد. در عمل در حوزه بخشــنامه ها 
می بینیم کــه در راســتای توافق حرکت 
نمی کنــد؛ مثلًا ســازمان توســعه تجارت 
به تشــویق صــادرات و واردات می پردازد 
اما وقتی کالایی گران می شــود، ســازمان 
حمایت جلــوی صــادرات را می گیرد. دنیا 
برای داشــتن بازار، تولید می کنند تا هزینه 
انبوه کاهــش یابد اما در ایــران صادرات از 
ظرفیت خالی تولید انجام می شــود. این در 
حالی است که ما تولیدکنندگانی داریم که 
ضعف بازار دارند. لذا بایــد بازارهای جدید 
شناســایی شــود. الان صادرکننده هــای 
متعــددی داریم کــه مثلًا صنعتــی ایجاد 
کرده اند که فقــط برای بازار روســیه بوده 
است اما با یک بخشــنامه جلوی آن گرفته 
شده است. توافقنامه آزاد جلوی صدور این 

بخشنامه های یک شبه را می گیرد.
وی ادامه داد: گرانی تولید ربطی به صادرات 
ندارد. نباید در سازوکار بازار دخالت کنیم. 
واردکننــده هم داشــتیم که در روســیه 
کشــتارگاه ایجاد کرده اســت امــا جلوی 
واردات را گرفتنــد و آن شــرکتی کــه در 

روسیه کشتارگاه زده بود، زیان دید.
میرکریمی در ادامه تصریح کرد: در ایران و 
روسیه ســرمایه گذاری های خوبی در حال 
انجام اســت و با پنج ســال قبل اصلًا قابل 
مقایسه نیست؛ نرخ ارز هم مؤثر است. چون 
برخی صادرکنندگان ما معتقدند روبل را با 
نرخ پایین از صادرکننده خریداری کرده اند 
اما راه اندازی بازار ارز تجاری کار خوبی است 
که دولت در این مسیر در حال حرکت است 

و باید حمایت شود.
نایب رئیس اتاق ایران و روسیه تصریح کرد: 

معتقدم مشــکلات ما تا ســال ۲۰۲۵ رفع 
می شــود به بازار ارز تجاری هــم امیدوارم 
اگر مشــکلات نقدینگی واحدهای صنعتی 
هم حل شود، صادرات کالاهای صنعتی به 

روسیه هم توسعه می یابد.

غفلت از ظرفیت های تجاری
در مجموع باید گفت که ســهم پایین ایران 
در تجارت با روســیه در حالیســت که دو 
کشــور فرصت های بی نظیری برای توسعه 
روابط اقتصادی و تجاری دارند. فرصت های 
موجود در روابط تجاری دو کشــور ناشــی 
از شــرایطی اســت که در ادامه به برخی از 

مهمترین آنها اشاره می شود.
تنوع موجــود در حوزه کالاهــای صنعتی 
در بازار روســیه و تقاضــای روزافزون برای 
مصرف محصــولات مختلف یکــی از این 
ویژگی هاســت. قیمت تمام شــده پایین 
تولیدات صنعتی ایران نســبت به روســیه 
که دلیل عمده آن پاییــن بودن هزینه های 
انرژی برای مصــارف، صنعتی حمل و نقل و 
دستمزد کارگر است مقوم رویکرد افزایش 
صادرات محصولات صنعتی به روسیه است؛ 
همچنیــن پایین بــودن هزینه های حمل 
و نقل به دلیل فاصله نزدیک دو کشــور نیز 
می تواند موجب تســهیل در تجارت ایران و 
روسیه شــود که این ارتباط از طریق حمل 
و نقل ترکیبــی دریایی و جــاده ای امکان 
پذیر اســت و البته لازم اســت ظرفیت این 
خطوط توســعه یابد همچنین سعی شده 
است از طریق برقراری خطوط منظم هوایی 
میان شهرهای دو کشــور و تنوع بخشی در 
شــرکت های هواپیمایی و امضای اســتاد 
حمل و نقل هوایی به این روند کمک شــود. 
روابط سیاســی خــوب بین دو کشــور نیز 
می تواند در توسعه همکاری های اقتصادی 

و افزایش صادرات به روسیه مؤثر باشد.
ارتباطات سیاســی اســتراتژیک میان دو 
کشــور نیز نکته مهم دیگری است که باید 
مورد توجــه قرار گیــرد. هر دو کشــور در 
همسایگی یکدیگر هستند و منافع آنان در 
بسیاری از مناقشات بین المللی همپوشانی 
دارد وجود علایق مشــترک فرهنگی بین 
دو کشور به ویژه نســبت به مناطق جنوبی 

روسیه نیز از دیگر فرصت های مزبور است.
همچنین روســیه بزرگترین کشور جهان 
و دارای ۱۱.۵ درصــد خشــکی کره زمین 
اســت کــه دارای منابع طبیعی فــراوان و 
اقلیمی سرد است و از تنوع، قومی فرهنگی 
و دینی برخوردار اســت این کشور در زمره 
کشــورهای برخوردار از فناوری محسوب 
می شــود و با این حال صادرکننده انرژی و 
مواد خام است. در عرصه بین المللی، روسیه 
کشــوری تأثیرگذار در مناســبات جهانی 
اســت که اقتصــادی نوظهــور و متکی به 
واردات دارد و البته تــراز تجاری آن مثبت 

است.
موقعیت مناسب اقتصادی و صنعتی روسیه 
این زمینه را ایجــاد کرده اســت که ایران 
تحت، تحریم در دوره هایی از بازار روســیه 
به ویژه محصــولات صنعتــی آن به عنوان 
یک فرصت برای رفــع نیازمندی های خود 
استفاده کند. از ســوی دیگر نزدیکی فاصله 
دو کشــور و پایین بودن هزینه حمل و نقل 
می تواند موجب تســهیل در روابط تجاری 

می شود.

خریدار  دبیــر انجمن صنفــی صنعت 
گوشــت بســته بندی و پروتئینی کشور با 
بیان اینکه واردات گوشــت قرمز می تواند 
در بازار داخلی رقابــت ایجاد کرده و موجب 
کنترل قیمت ها شــود، اظهار کرد: درست 
اســت که می توان برای حمایــت از تولید 
داخل، واردات را به صفر رساند؛ اما در برخی 
مواقع تولید داخل در کنترل دولت نیست و 
درست است که قصد حمایت از تولید داخل 
را دارد، اما باید به هر حال به گونه ای قمیت 
را نیز در بازار کنترل کند کــه این کنترل با 

واردات و ایجاد رقابت رخ می دهد.
  بحث درباره تأمین گوشــت قرمز و تنظیم 
بازار آن در ایــران همــواره موضوعی داغ 
بوده است. در ســال های اخیر، دولت  برای 
کنترل قیمت گوشــت و تأمین نیاز داخلی، 

به واردات گوشت تنظیم بازاری روی آورد.
واردات گوشــت تنظیم بــازاری در ایران با 
هدف کاهش قیمت گوشت در بازار و کنترل 
تورم آغاز شــد. این اقدام معمولاً در مواقعی 
صورت می گیرد که تولید داخلی گوشــت 
با کمبود مواجه شــده یا قیمت آن به شدت 
افزایش یافته است. دلایل مختلفی از جمله 
خشکســالی، افزایش هزینه هــای تولید و 
کاهش ســرانه مصرف گوشــت به عنوان 
عوامل مؤثر در ایــن تصمیم گیری ها مطرح 

می شوند.
از جمله دلایل و اهدافی که واردات گوشت 
دنبال می کــرد این بــود که بــا واردات و 

افزایش عرضه گوشــت قرمز در بازار، میان 
فروشندگان و تولیدکنندگان رقابت ایجاد 
شود و در نتیجه قیمت ها کاهش یابد. علاوه 
بر رقابتی شدن بازار، با این اقدام در مواقعی 
که تولید داخلی گوشــت بــا کمبود مواجه 
می شــود، واردات نیــاز مصرف کنندگان 
را تامین کنــد. هم اکنون تنهــا حدود ۲۰ 
درصد از نیاز سالانه کشور به گوشت قرمز از 
طریق واردات تأمین می شود و از این مقدار 
نیز تنها ۷ درصــد با ارز ترجیحــی تأمین 
می شود و به عبارتی سالانه حدود ۱۷۰ هزار 
تن گوشــت قرمز گرم و منجمد وارد کشور 
می شــود که نقش مهمی در تنظیم بازار و 
دسترسی اقشار آسیب پذیر به گوشت قرمز 

دارد.  
بر اســاس آمــار ۶ ماهه اول ســال گمرک 
۱۲۶ هــزار و ۸۵۱ تن گوشــت قرمز اعم از 
گاوی و گوســفندی به ارزش ۷۳۹ میلیون 
و ۹۰۱ هزار دلار وارد کشــورمان شده، این 
در حالی اســت که در همین بازه زمانی در 
سال گذشته تنها ۳۲ هزار تن گوشت قرمز 
به ارزش ۱۶۵ میلیون و ۶۰۰ هزار دلار وارد 
کشــور شــده بود. به همین دلیل مقایسه 
واردات گوشــت قرمز در شش ماهه امسال 
نسبت به مدت مشابه ســال گذشته نشان 
می دهد واردات گوشت قرمز ۳۲۳ درصد به 
لحاظ وزنی و ۳۵۰ درصد به لحاظ ارزشــی 

رشد داشته است.
غلامرضا نــوری قزلجــه - وزیــر جهاد 

کشاورزی- در یک نشست خبری با اشاره 
به اینکه تنها ۲۰ درصد گوشــت مورد نیاز 
کشــور از طریق واردات تامین می شود، 
اظهار کرد: از آن ۲۰ درصد، تنها ۷ درصد 
با ارز  و نرخ ترجیحی وارد می شــود و آن 
۱۳ درصد باقی  مانده با نرخ توافقی تامین 
می شود و تفاوتش این اندازه نیست، ولی 
حتما همین جزو سیاســت های ما است و 
ما هر چقدر که بتوانیــم واردات را کاهش 
دهیم و به تولید داخل بپردازیم، این به نفع 
بخش کشاورزی و تولید کنندگان ماست. 
اما نکته قابــل توجه این اســت که تولید 
گوشــت و افزایش تولید آن یک پروســه 
کوتــاه مدتی نیســت و یک ســال زمان 
می برد و حتــی برخــی از برنامه ریزی ها 
شاید سه تا چهار ســال نیز زمان ببرد تا به 
آن هدف گذاری و حمایت از تولید داخل 

ختم شود.
وی ادامــه داد: در این فاصله بــه نوعی باید 
بازار داخلــی را هم تامین کنیم و گوشــت 
مورد نیاز مــردم هم تامین شــود، در حال 
حاضر فقط ۷ درصد واردات با نرخ ترجیحی 
اســت یا این میزان از ۲۰ درصد به ۷ درصد 
کاهــش یافته، دقیقــاً در جهــت حمایت 
از تولید داخل بوده و سیاســت به ســمت 
حمایت از تولید داخل کمــاکان ادامه پیدا 
خواهد کرد که ان شــاالله ما بتوانیم در این 
حوزه هم بــه زودی واردات خود را در حوزه 
گوشــت به صفر برســانیم. ما در نظر داریم 

که در دولــت چهاردهــم واردات را به صفر 
برسانیم وتکیه اصلی بر تولید داخل باشد.

مسعود رسولی-دبیر انجمن صنفی صنعت 
گوشت بســته بندی و پروتئینی کشور - در 
گفت وگــو با ایســنا، درباره گوشــت های 
وارداتی اظهار کرد: در تمــام دنیا دولت ها 
برخی از کالای اساسی را به صورت یارانه ای 
در اختیار جامعه قرار می دهند. هدف از این 
کار این اســت که برخی از افراد جامعه که 
در طبقه اقتصادی ضعیفی هستند بتوانند 
قدرت خرید داشته باشند و این کالا از سفره 
و سبدغذایی آن ها حذف نشود و مورد دیگر 
نیز برای کنترل بازار داخلــی آن محصول 
توســط دولت اســت که در حال حاضر در 

کشور  همین اتفاق در جریان است.
وی ادامــه داد: گوشــت وارداتــی قیمت 
مناســبی دارد و می توانــد بــرای مصرف 
اقشــار کم درآمد جامعه مناسب باشند. اما 

با این واردات ما برای تولیدات داخلی رقابت 
ایجــاد می کنیم تا بــازار و قیمت ها کنترل 
شود. درست است که می توان برای حمایت 
از تولید داخل، واردات را به صفر رســاند اما 
در برخی مواقع تولید داخل در کنترل دولت 
نیســت و درست اســت که قصد حمایت از 
تولید داخل را دارد، اما بایــد به هر حال به 
گونه قمیت را نیز در بازار کنترل کند که این 

کنترل با واردات و ایجاد رقابت رخ می دهد.
رســولی در پایان دربــاره میــزان واردات 
تصریح کرد:به طــور کلی نمی تــوان آمار 
دقیقی ارائه داد؛ اما میــزان واردات چندان 
چشمگیر نیست. ســال هایی بوده همچون 
ســال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ که ما اصــلا وارداتی 
نداشــتیم یعنی شــرایط بــازار داخلی به 
گونه ای بود که هیچ توجیهی هم نداشت که 
واردات صورت گیــرد و در برخی مواقع نیز 

واردات افزایش می یابد.



 عرضه ارز فقط در بازار تجاری
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وزیر نیرو:
تولید دی اکسید کربن در جهان نسبت به عصر 

یخبندان ۲ برابر شده است
 وزیر نیر  و گفت: تولید گاز دی اکسید کربن در چند سال اخیر نسبت به 

عصر یخبندان ۲ برابر شده است.
 عباس علی آبادی روز دوشــنبه در مراســم روز ملی هــوای پاک که با 
حضور مسعود پزشــکیان رئیس جمهوری در سازمان حفاظت محیط 
زیست برگزار شد، افزود: از سال ۱۸۵۰ میلادی تاکنون میانگین دمای 

کره زمین ۱.۱ درجه سیلیسیوس افزایش یافته است.
وی علت اصلی این افزایــش را مربوط به تولید گاز دی اکســید کربن 
و ســایر گازهای گلخانه ای دانست که سبب شــده محیط زیست برای 

زندگی بشر و سایر موجودات آسیب جدی ببیند.
وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: در عصر یخبندان میزان دی اکسید کربن 
موجود در هوا ۲۰۰ پی.پی.ام )PPM( بوده کــه در دوران های گرمتر 
این میزان به ۲۸۰ پی.پی.ام رسیده است.علی آبادی گفت: اما در چند 
سال اخیر میزان تولید دی اکســید کربن به ۳۱۹.۳ پی.پی.ام افزایش 
یافته یعنی نسبت به دوره یخبندان دو برابر شــده است؛ این وضعیت 

یک هشدار جدی است که نشان می دهد اقلیم در حال تغییر است.
وزیر نیرو با یادآوری اینکه خطر تغییرات آب و هوایی حدود ســه دهه 
است که مطرح شــده، گفت: با وجود هشــدارهای جهانی هیچ اقدام 

موثری از سوی کشورهای جهان برای مقابله با این پدیده نشده است.
در تقویم رســمی کشــور، ۲۹ دی ماه به عنوان »روز ملی هوای پاک« 
ثبت شده به همین مناسبت، هفته آینده به عنوان »هفته هوای پاک« 
گرامی داشته می شود.شعار هفته هوای پاک در سال جاری »عزم ملی 
برای هوای پاک با انرژی تجدیدپذیر« تعیین شــده است، بر این اساس 
سازمان حفاظت محیط زیســت هر روز هفته را با یک عنوان نامگذاری 
کــرده و در این روزهــا برنامه ها و نشســت های تخصصــی با حضور 

کارشناسان و متخصصان خواهد داشت.
به این ترتیــب، روز اول، ۲۹ دی ماه با عنوان روز هــوای پاک ، روز دوم، 
یکشــنبه ۳۰ دی ماه با عنوان روز انرژی و محیط زیســت، روز ســوم، 
دوشــنبه ۱ بهمن ماه با عنوان قانون هوای پاک و محیط زیســت، روز 
چهارم، سه شــنبه ۲ بهمن ماه بــا عنوان پایــش و فناوری های نوین و 
محیط زیست و روز پنجم، چهارشنبه ۳ بهمن ماه با عنوان حمل و نقل 

و محیط زیست نامگذاری شده است.

 هنوز بنزین سوپر وارداتی در جایگاه ها 
توزیع نشده است

سخنگوی اتحادیه جایگاه داران ســوخت گفت: در حال حاضر بنزین 
ســوپر وارداتی در هیچ جایگاهی توزیع نشده اســت و آنچه دربرخی 

جایگاه ها توزیع می شود همان بنزین سوپر تولید داخل است.
 

اســامی چند جایگاه بنزین اعلام شــد که دارای بنزین سوپر هستند 
نظیر جایگاه هــای؛ جایگاه بنزین ۲۶۱ ســراج در بلــوار مظفری نیا، 
جایگاه بنزین ۲۴۸ صدف در نبش خوش شــمالی، جایگاه بنزین ۱۱۵ 
فردوسی در میدان فردوســی و جایگاه بنزین ۱۰۹ خراسان در میدان 
خراســان امروز بنزین سوپر دارند.اما این ســوال وجود دارد که قیمت 
بنزین ســوپر در این جایگاه ها چقدر است؟ بر اســاس مصوبه ای که به 
تازگی به تصویب رســید قیمت بنزین ســوپر وارداتی به نرخ روز دلار 
یعنی ۸۲ هزار تومان عرضه می شــود؟ یا آنکه برای نرخ بنزین ســوپر 
وارداتی تدابیری دیگری در نظر گرفته شــده است.رضا نواز، سخنگوی 
اتحادیه جایگاه داران ســوخت در گفتگو باخبرنگار مهر گفت: در حال 

حاضر بنزین سوپر توزیعی در این جایگاه ها با نرخ ۳,۵۰۰ تومان است.
وی ادامه داد: تا کنون بنزین ســوپر وارداتی در جایگاه ها توزیع نشــده 

است.

سخنگوی صنعت آب کشور:
بارش های اخیر کفاف ذخیره سازی را نمی دهد

سخنگوی صنعت آب کشــور تاکید کرد بارش روزهای اخیر در اقصی 
نقاط کشور، نشان از پرآبی نیست و برای ذخیره سازی، صرفاً باید شاهد 

روان آب باشیم.
 عیسی بزرگ زاده در برنامه تلویزیونی با اشــاره به اینکه بارش متوسط 
در کشــور حدود ۴۴ درصد از حد مجاز عقب اســت و بایــد بیش از ۹۷ 
میلیمتر بارش به طور متوســط در کشــور دریافــت می کردیم، افزود: 
بارش های کنونی نزدیک به ۵۵ میلیمتر اســت. این مسئله در سدها نیز 
تأثیر گذاشــته و شاهد کاهش میزان حجم آب هســتیم.وی افزود: این 
اعداد بر اساس آمار وزارت نیرو است و بر اســاس برآورد نمی باشد بلکه 
توسط اندازه گیری نبض اقلیم کشور سنجیده می شود.بزرگ زاده تاکید 
کرد: مخاطب این هشدارها مردم و مسئولان هستند چراکه هر دو گروه 
بر آب کشور تأثیر می گذارند و در حال حاضر فصل بودجه است و باید به 
میزان کافی به حوزه های آبی و پروژه های مؤثر توجه شــود.وی افزود: 
این بودجه نباید تحت تأثیر لابی ها باشــد و مجلــس باید اولویت های 
آبی کشور را به درستی اعمال کرده و مســتقل از دیگر موضوعات ببیند 
تا طرحی در مقیاس ملی و بــه نفع ایران به قانون بودجه تبدیل شــود.
سخنگوی صنعت آب تاکید کرد: مسئولان باید فهم و تخصص و وظیفه 
شناسی لازم را داشته باشــند و بر روی کار خود تمرکز کنند و از طرفی 
مردم هم باید کمک کننده باشــند تا طرح های مورد نظر به خوبی شکل 

گیرد. چنان چه در سایر کشورها نیز به همین شکل است.

و نیر

خریدار   فعالیت ســامانه نیما که از حدود 
هفت سال پیش با هدف ساماندهی تقاضای 
ارزی کشــور در شــرایط تحریم راه اندازی 
شــده بود، از روز دوشــنبه )اول بهمن ماه( 
خاتمه یافــت و از این پس مبــادلات ارزی 
صادرکنندگان و واردکنندگان تنها در بازار 
ارز تجاری و کشــف قیمت بر مبنای قیمت 

عرضه و تقاضا امکان پذیر خواهد بود.
براســاس اطلاعیه آذرماه گذشــته بانک 
مرکزی و بر اســاس برنامه ریزی های انجام 
شده، مقرر شــده علاوه بر پتروشیمی ها و 
پالایش ها، ســایر صادرکنندگان مشمول 
بند )۱( ماده )۸( آیین نامه مذکور نیز شامل 
شــرکت های صادرکننده فولادی، فلزات 
اساسی رنگین و فرآورده های نفتی، از تاریخ 
امــروز ۰۱/۱۱/۱۴۰۳ در چهارچــوب این 
آیین نامه و تصمیمات کارگروه برگشت ارز 
حاصل از صادرات، از طریق بانک های عامل 
نسبت به عرضه ارز در بازار ارز تجاری مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران اقــدام کرده و رفع 

تعهد صادراتی کنند.
علی ســعیدی مدیرعامل مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران در این باره مــی گوید: با این 
کار، رفع تعهدها برای صادرکنندگان فقط 
در صورت عرضه در بــازار ارز تجاری اتفاق 
خواهد افتاد و محل تامین ثبت ســفارش ها 
نیز به طور کامل از طریق مرکز مبادله است.

بر این اســاس و بــا توجه بــه هماهنگی  با 
وزارتخانه هــای مرتبــط و وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت، واردکنندگانی که دارای 
تخصیص معتبر با محل تأمین ارز از طریق 
مرکز مبادله ارز و طلا هستند، باید از امروز و 
از طریق بانک های عامل نسبت به خرید ارز 
از بازار ارز تجاری مرکــز مبادله ارز و طلای 

ایران اقدام کنند.
طبق اطلاعیه شماره ۳ و اخیر بانک مرکزی، 
برنامه ریزی این بانک در راســتای توسعه 
بازار ارز تجاری کشور، رشد مستمر افزایش 
میزان عرضه و تأمیــن ارز مورد نیاز واردات 

کشور است.
همچنین برنامه ریزی شده تا نیازهای ارزی 
به صورت اسکناس و در چهارچوب مصارف 
ارزی خدماتی از طریق سامانه ارز خدماتی 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران با نرخ ارز بازار 
ارز تجاری تأمین شــود و با نزدیک شــدن 
به پایان سال شمســی و تعطیلات سال نو، 
عرضه ارز به منظور گردشگری افزایش یابد.

گفتنی اســت، بانــک مرکــزی در ابتدای 
تشکیل بازار نیماقصد داشت که در راستای 
ایجاد بــازار ارز و ارتباط شــفاف این بازار با 
ســایر بازارها، بازار متشــکل ارزی تشکیل 
دهد. بــه همیــن دلیل شــرکت مدیریت 
بازار متشــکل معاملات ارز ایران به صورت 
یک شرکت ســهامی خاص و متشکل از ۵ 

سهامدار تشکیل شد.
ســامانه نیما فقــط در زمینــه معاملات 
حوالجات فعالیت داشت اما سپس این بازار 
وارد معاملات عمده اسکناس ارزی شد. این 

بازار با رســالت نقش آفرینی در اکوسیستم 
اقتصاد مقاومتــی و صیانــت از ارزش پول 
ملی از طریق ایجاد و توســعه بازار شــفاف، 
منصفانه، رقابتی و کارای ارزهای خارجی و 

انسجام بخشی به آن، مأموریت داشت.
بر همین اســاس از امروز پرونده ســامانه 
نیما )نظام یکپارچــه معاملات ارزی( برای 
تامین ارز واردات بســته شده و شرکت های 
صادرکننده فولادی، فلزات اساسی رنگین 
و فرآورده های نفتی از امــروز یعنی ابتدای 
بهمن ماه، نســبت بــه عرضــه ارز تنها در 
بازار ارز تجاری اقــدام و رفع تعهد صادراتی 
می کننــد.در ایــن رابطه اصغر بالســینی 
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
روز دوشــنبه اظهار داشــت: امروز سامانه 
نیما متوقف می شود و تمام معاملات ارز در 
کشور صرفا از طریق مرکز مبادله و بازار ارز 

تجاری صورت می گیرد.
وی خاطر نشــان کرد:  براساس اطلاعیه ای 

که از اواخر آذر ماه منتشر شــد، قرار بر این 
بود که اختیاری بودن معاملات در ســامانه 
نیما تا یکم بهمن ادامه پیــدا کند و از امروز 
دوشــنبه تمام صادرکندگان کــه قبلا ارز 
صادراتی را در ســامانه نیما عرضه و نسبت 
به رفع تعهدات خود اقــدام می کردند باید 
عرضه ارز را به بازار ارز تجاری منتقل دهند. 
همچنین کســانی که از طریق سامانه نیما 
خرید ارز را انجام می دادنــد از امروز باید از 
بازار ارز تجاریِ مرکز مبادله نسبت به خرید 

ارز اقدام کنند.
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
گفت: بانک مرکــزی از ابتــدای فروردین 
۱۴۰۳ تا به امــروز ۵۵.۵ میلیارد دلار برای 
نیازهای وارداتی ارز تامیــن کرده که از این 
میزان حدود ۱۱.۵ میلیــارد دلار متعلق به 
کالاهای اساســی، دارو و تجهیزات پزشکی 
بود که با نرخ ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومان عرضه 
می شــود که خارج از مکانیســم بــازار ارز 

تجاری بوده است.
بالسینی افزود: بقیه معاملات شامل حدود 
۴۳ میلیــارد دلار واردات کالاهای تجاری و 
بازرگانی و همچنین حدود ۱.۱ میلیارد دلار 
بخش خدمات از طریق بــازار ارز تجاری در 
مرکز مبادله امکان معاملــه دارد. بنابراین 
اگر قرار بود از ابتدای ســال ۱۴۰۳ تا امروز 
این میــزان ارز صرفــا از ارز تجــاری انجام 
می شــد، این عدد به بیــش از ۴۴ میلیارد 
دلار می رســید. به  عبارت دیگر ۸۰ درصد 
معاملات ارز وارد بازار ارز تجاری می شد و از 
این به بعد ۸۰ درصد معاملات ارزی در بازار 

ارز تجاری انجام می شود.

ثبت یک میلیارد و 14۵ میلیون دلار 
معامله در بازار تجاری ارز

وی درباره میزان معاملات انجام شــده در 
بازار ارز تجاری تاکید کرد: از ســوم آذر ماه 
که معاملات به صورت رســمی در بازار ارز 
تجاری آغاز شــده تا به امــروز یک میلیارد 
و ۱۴۵ میلیــون دلار معاملــه در این بازار 

صورت گرفته است.
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران با 
اشاره به تقاضا برای ارزهای مختلف در بازار 
ارز تجاری اظهار داشت: در بازار ارز تجاری 
انواع ارزها و نمادها در حال معامله اســت و 
بیشــترین تقاضا برای معامله بــرای دلار، 
یورو، درهــم و یوان بوده اســت. همچنین 
بیشــترین معامله ای که در بازار ارز تجاری 
انجام شده، در روز ۲۴ دی ماه به مبلغ ۱۲۰ 
میلیون دلار در یک روز بوده و ۱۲۰ میلیون 

دلار بالاترین سقف معاملاتی بوده است.
بالســینی درباره مقایســه عمق بــازار ارز 
تجاری و ســامانه نیما گفــت: تقریبا ۱۲.۵ 
درصد معامــلات ارزی به صــورت توافقی 
و ارز شخاص انجام می شــد که این میزان 
معاملات هم به بــازار ارز تجاری اضافه می 
شــود و قطعا عمق و حجم معاملات در بازار 

ارز تجاری بیشتر از نیما خواهد بود.

خریدار  یک نماینده مجلس در خصوص 
طــرح تعرفــه گــذاری پلکانــی گاز برای 
پرمصرف ها و افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه 
گاز برای این مشترکان و تأثیر آن بر مصرف 
گاز خانگی و بهینه ســازی مصرف در کشور 

توضیحاتی ارائه داد.
علیرضا عباســی، نماینده مــردم کرج در 
مجلس شورای اســلامی و عضو کمیسیون 
کشاورزی، آب و منابع طبیعی در خصوص 
تعرفــه گــذاری پلکانــی گاز خانگی برای 

پرمصرف ها و افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه 
گاز برای این مشــترکان گفت: بــا توجه به 
شرایط موجود در کشــور و مصرف بی رویه 
گاز توســط برخی مشــترکان، طــرح گاز 
پلکانی به ویژه برای مشترکان پرمصرف در 

نظر گرفته شده است. 
این طرح به گونه ای است که اگر مصرف گاز 
از الگوی تعیین شــده فراتر برود، هزینه ها 
به صورت پلکانــی افزایش پیــدا می کند. 
امسال هم در نظر گرفته شده که مشترکان 
پرمصرف با افزایــش ۱۰۰ درصدی تعرفه 
گاز مواجه شوند و قیمت گاز از آنها به اندازه 

صنایع اخذ شود.
نماینده کرج در مجلس شورای اسلامی در 
ادامه با بیان اینکه این تعرفه تعیین شــده 
باز هم با تعرفه آزاد گاز تفاوت محسوســی 
دارد افزود: هدف از این طرح، بهینه ســازی 
مصرف گاز و کاهش هدر رفت منابع اســت. 
کشــور ما منابع گازی زیادی دارد، اما این 
منابع نباید به صورت بی رویه مصرف شوند. 

باید در اصلاح الگــوی مصرف گاز به ویژه در 
بخش خانگی و صنعتی، اقدامات اساســی 
انجام دهیــم. یکی از ایــن اقدامات، اصلاح 
تجهیزات مصرفی اســت که در حال حاضر 

مصرف بالایی دارند. 
به عنــوان مثــال، بخاری هــا و پکیج های 
خانگی و تجهیــزات صنعتی باید به گونه ای 
بهینه سازی شــوند که مصرف انرژی آنها به 

حداقل برسد.
عباسی همچنین بر اهمیت فرهنگ سازی 
در این زمینــه تأکید کــرد و گفت: اصلاح 
الگوی مصرف یک مســئله فرهنگی است. 
باید از مدارس ابتدایی تا دانشــگاه ها، مردم 
را از مزایای مصرف بهینــه آگاه کنیم. این 
آگاهی می توانــد در کاهش مصرف بی رویه 

گاز و سایر منابع انرژی تأثیرگذار باشد.
وی در خصوص تشــویق مــردم به کاهش 
مصرف گاز گفــت: اگر مــردم مصرف گاز 
خود را کاهــش دهند، بایــد از این کاهش 
مصرف بهره مند شــوند. به عنــوان مثال، 

در دولت گذشــته، وزارت نیرو برنامه ای را 
معرفی کرده بود کــه در آن به ازای هر واحد 
صرفه جویی، دولت ۴ برابر آن را بخشودگی 
می داد. این نوع مشــوق ها می تواند مردم را 

ترغیب به کاهش مصرف کند.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسلامی همچنین به نحوه مدیریت مصرف 
گاز در کشور اشــاره کرد و افزود: در صورتی 
که مصرف گاز بــه حدی زیاد باشــد که به 
قیمت تمام شده برسد، باید قیمت گاز برای 
این مشــترکان مطابق با قیمــت صادراتی 
محاسبه شــود. این اقدام باعث می شود که 
مردم به ســمت مصرف بهینه تر گاز حرکت 

کنند.
وی در پایــان تأکید کرد: ما باید به ســمت 
ایجاد زیرســاخت هایی برویــم که مصرف 
گاز را بهینه کند و مــردم را به مصرف کمتر 
تشــویق کند. این کار نیازمند برنامه ریزی 
دقیق و هماهنگی میان دولــت، مجلس و 

مردم است.

یک مقام مســئول گفت: امسال  خریدار 
تولید نیروگاه هــای حرارتی با رشــد ۱.۹ 
درصدی نســبت به سال گذشــته به ۳۰۰ 
میلیون مگاوات ســاعت رســیده اســت، 
ســوخت معادل نیروگاه ها تنها ۰.۷ درصد 

بیشتر از سال گذشته بوده است.
 به نقل از شــرکت مــادر تخصصــی برق 
حرارتی، اسماعیل نمازی با اعلام این خبر، 
افزود: فاصله میان رشــد تولید و ســوخت 
مصرفی حاکی از آن اســت که نیروگاه های 

کشــور و مجموعــه وزارت نیرو به ســمت 
افزایش راندمان، اســتفاده از نیروگاه های 
راندمــان بــالا و توســعه بخــش بخــار 
نیروگاه های سیکل ترکیبی کشور در حال 
حرکت اســت و این روند موجب شده که با 
ســوخت کمتری بتوانیم انرژی بیشــتری 

تولید کنیم.
وی با اشــاره به اینکه تولید بــرق ۱۰ ماهه 
امســال نیروگاه های حرارتی با رشــد ۱.۹ 
درصدی نســبت به مدت مشــابه ســال 

گذشته از مرز ۳۰۰ میلیون مگاوات ساعت 
عبور کرده اســت، ادامــه داد: از این میزان 
تولیــد ۵۷ درصد آن مربوط بــه واحدهای 
ســیکل ترکیبی )راندمان بالا( اســت که 
میزان تولید انــرژی آن ها بــا افزایش ۱.۴ 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
به ۱۷۰ میلیون مگاوات ســاعت رســیده 

است.
نمازی با بیان اینکه ســهم عمده تولید برق 
امسال بر عهده نیروگاه های سیکل ترکیبی 

با راندمان بین ۴۵ تا ۵۵ درصد بوده اســت، 
گفت: نیروگاه های سیکل ترکیبی به عنوان 
واحدهای تولیدکننده برق دوستدار محیط 
زیست شناخته می شوند. در این نیروگاه ها 
تبدیل واحدهای گازی به ســیکل ترکیبی 
از کارآمدترین روش های بهبــود راندمان 
نیروگاه های حرارتی کشور به شمار می آید 
که نه تنها بــرای صنعت بــرق، بلکه برای 
محیط زیســت و صرفه جویــی در مصرف 
سوخت نیز بسیار مؤثر است و در سال های 

آینده شاهد تأثیرات گســترده آن خواهیم 
بود.مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت برق 
حرارتی با اشــاره به اینکه ۹۴ درصد تولید 
برق کشــور بر عهده نیروگاه های حرارتی 
اســت، گفت: میزان تولید بــرق واحدهای 
گازی در طــی ۱۰ ماهه امســال با افزایش 
چهار درصدی نســبت به ســال گذشته به 
۵۸ میلیون مگاوات و سهم تولید واحدهای 
بخاری نیز به ۷۰ میلیون مگاوات ســاعت 

رسیده است.

 رئیس موسسه تحقیقات آب کشور با بیان اینکه توزیع 
جغرافیایی بارش  ها در کشور مناســب نیست، گفت: 
میــزان بارندگی ها در حوضه های آبریــز بزرگی چون 
کرخه، کارون بزرگ، جراحی و زهره از ۵۰ تا ۵۵ درصد 

کاهش یافته است.
به گــزارش وزارت نیــرو، محمدرضــا کاویانپور روز 
دوشنبه اظهار داشــت: بر اســاس آمار و گزارش ها از 
ابتدای سال جاری تا ۲۷ دی، میزان بارش ها در سراسر 

کشور ۴۵ درصد کاهش را ثبت کرده است.
وی یادآور شــد: در حالی که بایــد در پاییز ۲۵ درصد 
بارش  های سالانه شــود، یک ماه از زمستان نیز سپری 

شده اما بارش ها در کشور مناسب نبوده است.
کاویان پور اطرنشــان کرد: چنین شــرایطی با وجود 
نزدیک شــدن به فصول کشــت و فعالیت کشاورزان، 

مدیریت منابع آب را ضروری می کند.
رئیس موسســه تحقیقــات آب ادامه داد: 
میــزان بارندگی ها در حوضه هــای آبریز 
بزرگی چون کرخه، کارون بزرگ، جراحی 
و زهــره از ۵۰ تا ۵۵ درصــد کاهش یافته 
اســت؛ این امر بیانگر این مســاله است که 
توزیــع جغرافیایــی بارش  ها در کشــور 

مناسب نیست.
کاویانپور درباره فعالیت ســامانه بارشی اخیر در کشور 
گفت: این سامانه بارشی که از روز جمعه هفته گذشته 
فعال شــده، با بارش برف در هشت استان کشور همراه 
بوده است، اما نکته مهم این است این بارش ها به لحاظ 
کمیت قابل اعتنا نیست. به طور کلی بارش ها فراگیر و 

مناسب نبوده است.

وی خاطرنشان کرد: گستره سامانه و کمیت 
بارش هــا دو مقوله کاملا متفاوت اســت؛ بر 
اســاس شــاخص کمی، میزان بارش ها در 

مقایسه با بلندمدت فاصله زیادی دارد.
رئیس موسســه تحقیقات آب ضمــن ابراز 
نگرانی از منفی بودن وضعیت بارندگی ها در 
سراسر کشــور، ادامه داد: در چنین شرایطی 
با مدیریت منابع و مصــارف آب، بایدمنابع آبی صرف 

تولید و اشتغال کشور شود.
کاویان پور با اشاره به پرشــدگی ۴۴ درصدی مخازن 
سدهای کشور، افزود: میزان پرشدگی سدهای کشور 
در مقایسه با متوســط تاریخی تفاوت چندانی ندارد و 
این به دلیــل مدیریت کارآمد و مناســب درخصوص 
میزان خروجی از ســدهای کشور اســت در غیر این 

صورت اکنــون در کشــور بــا چالش بزرگــی روبرو 
می شدیم.

وی خاطرنشان کرد: انتظار است شاهد ورود و فعالیت 
سامانه بارشــی جدید در کشور باشــیم که بیشتر به 

صورت باران ظاهر خواهد شد.
 فیروز قاسم زاده ســخنگوی صنعت آب کشور با اشاره 
به کاهش بارندگی ها در سال آبی جاری، افزود: میزان 
بارندگی تجمعی در کشــور از ابتدای سال آبی جاری 
تا پایان دی ماه، نســبت به مدت مشابه سال گذشته با 

کاهشی معادل ۴۵ درصد روبه رو بوده است.
وی ادامه داد: بررســی رتبه بارشی در سری زمانی ۵۷ 
ساله نشــانگر این است که کشور امســال در رتبه ۵۳ 
قرار دارد و به عبارت دیگر فقط چهار ســال از ۵۷ سال، 

شرایط بدتر نسبت به امسال داشته اند.

آب

رئیس موسسه تحقیقات آب:افت ۵۵ درصدی بارندگی در حوضه های آبریز بزرگ

افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه گاز ترمز مصرف پرمصرف ها را می کشد
انرژی

وگاه های حرارتی به ۳۰۰ میلیون مگاوات ساعت رسید تولید نیر

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده 1۳ آئین نامه قانون 

تعیین تکلیف 
شناسه:1869205

برابر رای شماره 140360312001012392 هيئت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا 
به  آقای محمد حسين کريمی  تقاضای  معارض کلاسه 1403114412001000539 
شماره شناسنامه و کد ملی 6420004251 صادره از بيارجمند فرزند محمد حسن در 
ششدانگ يک قطعه زمين که در آن احداث بنا شده که مقدار يک سهم مشاع از هفت 
سهم ششدانگ عرصه آن وقف است بمساحت 204.5۷ از پلاک شماره 26۷ - اصلی واقع 
در اراضی چينيان بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکايت از انتقال از مالک 
رسمی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز 
آگهی می شود از اين رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراض داشته 
باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده 
به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يکماه از تاريخ تسليم اعتراض به مرجع 

ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذيصلاح قضائی تقديم نمايد.
 تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/11/02 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/1۷ 

مهدی شاه مهری سرپرست اداره  ثبت اسناد و املاک منطقه 
يک گر گان از طرف غلامرضا قاسمی

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1869078 م الف: 5519
برابر آراء صادره هيات تعيين تکليف مستقر در ثبت اسناد و املاک 
شهرستان سنندج تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضيان ذيل تاييد 
گرديده لذا بدين وسيله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 15 
روز جهت اطلاع عموم آگهی ميگرد در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکيت متقاضيان اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهی و در روستاها از تاريخ الصاق در محل تا مدت دو ماه 
اعتراض خود را به اين اداره تسليم نمايند و پس از اخذ رسيد ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 
قضايی تقديم و گواهی اخذ و تحويل اداره ثبت نمايند بديهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ تحويل 
اداره ثبت نمايند بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم 
وصول اعتراض سند مالکيت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور 

سند مالکيت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نيست .
1- مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی 
بنام آقای سه يوان ولايتی فرزند محمد صادره ديواندره  2- مقدار 
سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی بنام آقای 
سيروان آسيابانی فرزند توفيق صادره ديواندره به مساحت ششدانگ 
3246/03 متر مربع پلاک ۸55 فرعی از 43 - اصلی بخش ده منطقه 
2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 224۷3 مورخ 1351/4/5 دفتر 

16 سنندج
2- مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی 
بنام آقای سه يوان ولايتی فرزند محمد صادره ديواندره -2- مقدار 
سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی بنام آقای 
سيروان آسيابانی فرزند توفيق صادره ديواندره به مساحت ششدانگ 
210۷/26 متر مربع پلاک ۸5۷ فرعی از 43 - اصلی بخش ده منطقه 
2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 224۷3 مورخ 1351/4/5 دفتر 

16 سنندج
3- مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی 
بنام آقای سه يوان ولايتی فرزند محمد صادره ديواندره -2- مقدار 
سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی بنام آقای 
سيروان آسيابانی فرزند توفيق صادره ديواندره به مساحت ششدانگ 
2۷31/0۷ متر مربع پلاک ۸56 فرعی از 43 - اصلی بخش ده منطقه 
2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 224۷3 مورخ 1351/4/5 دفتر 

16 سنندج
اداره ثبت منطقه دو سنندج



ساری-فریبا عزیزپور  آیین افتتاح ایستگاه 
۶۳ کیلوولت دلیران وســطی کلا در شهرستان 
آمل با حضور دکتر یونســی، استاندار مازندران، 
دکتر موســوی تاکامــی، مدیرعامل شــرکت 
بــرق منطقه ای مازنــدران و گلســتان، و دکتر 
حاجی پور، نماینده مردم آمل در مجلس شورای 
اسلامی برگزار شــد. روستای وســطی کلا در 
دشت زیبای دشت سر و در محدوده شهرستان 
آمل قرار دارد. این روســتای بزرگ ، پتانســیل 
بالایی برای شهرســتان آمل از منظر کشاورزی، 

صنعت، گردشگری و توریسم است.

وســطی کلا با ۱۴۰۰ خانوار و بیش از ۵۸۰۰ نفر 
جمعیت، کشاورزی توسعه یافته ای دارد.

دانش آموزان این روســتا از اول ابتدایی تا پایان 
مقطع دبیرستان را در روستای خود می گذرانند 
اما امیدوار به ایجاد اشــتغال با توسعه زیرساخت 
ها هســتند. در این راستا، شــرکت برق منطقه 
ای مازندران و گلستان با بررســی ترند رشد بار 
مناطق شهرســتان آمل، این روســتا را دارای 
پتانسیل بالای مصرف شناخته و ایستگاه 2۰/۶۳ 
کیلوولت دلیران شهید وسطی کلا را در حاشیه 
این روســتا جانمایی کرده و بــا تخصیص زمین 

توســط دهیاری، همراهی اهالی روســتا جهت 
احداث خط فوق توزیع نیروی برق و تامین منابع 
مالی حدود ۱۵۰۰ میلیــارد ریال به قیمت روز با 
احتساب توسعه، برای اجرای این پروژه از محل 
منابع مالی شرکت توانیر هزینه نموده و پست را 
در ۱۳ دی ماه ۱۴۰۳ همراه با اولین سفر استاندار 
مازندران به شهرســتان آمل که با مشــایعت، 
دکتر حاجی پور نماینده مردم شــریف آمل در 
مجلس شورای اســلامی، دکتر موسوی تاکامی 
مدیر عامل برق منطقه ای مازندران و گلســتان، 
فرماندار، بخشــداران، شورای روســتا، دهیار و 
مردم شریف روستای وســطی کلا افتتاح و مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
دکتر یونســی رستمی، اســتاندار مازندران، در 
حاشــیه افتتاح این پروژه با عنــوان اینکه پروژه 
های نیمــه تمام اســتان را احصاء و بــرای بهره 
برداری این پروژه ها پیگیــری های لازم را انجام 
خواهیم داد، خاطرنشــان کرد: ایــن پروژه که با 
۱۵۰۰ میلیارد ریال مورد بهره برداری قرار گرفته 
اســت، در رفع ناترازی برق این منطقه اثرگذار 

خواهد بود.
دکتر حاجی پور با ســتایش از اقدام برق منطقه 
ای مازندران و گلســتان گفت: بــا هدف تامین 

برق مســتمر و با کیفیت، این پست محوری که 
با همراهی و همیاری اهالی روستای وسطی کلا 
در تامین زمین همراه بود، احداث شد، که نمونه 
ای برجسته از همکاری دولت و مردم است. دکتر 
حاجی پور افزود که احداث پست انتقال آمل 2 را 
پیگیری نموده و امیدوار به کلنگ زنی این پروژه 
در اوایل سال آتی خواهیم بود. دکتر حاجی پور 
تاکید داشتند که در پســت ۶۳/2۳۰کیلوولت 
آمل 2 نیــز، از ظرفیت دهیاران، شــورا و مردم و 
البته منابع طبیعی، برای تامین زمین اســتفاده 

خواهد شد.
دکتر موسوی تاکامی مدیر عامل برق منطقه ای 
مازندران و گلستان در آیین افتتاح پروژه کلیدی 
پســت فوق توزیع 2۰/۶۳ کیلوولت ۳۰ مگاولت 
آمپر دلیران وســطی کلای آمل گفت: نرخ رشد 
بالای مصرف بــرق منطقه آمــل نیازمند توجه 
جدی به مدیریت مصرف از طرف مردم و توسعه 

زیرساخت ها از طرف صنعت برق است.
تاکامی افــزود: در طــرح جامع تــا افق ۱۴۰9 
شــرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان، به 
شبکه انتقال و فوق توزیع شهرستان آمل که نیاز 
به بازطراحی، افزایش ظرفیت و احداث پست ها 
و خطوط انتقال و فوق توزیع جدید اســت بسیار 

توجه شده است.
تاکامی گفت: در سال آتی پروژه پست ۶۳/2۳۰ 
کیلوولت آمل 2 با ظرفیــت ۳۶۰ مگاولت آمپر، 
پســت 2۰/۶۳کیلــو ولــت آمل ۶ بــا ظرفیت 
۱۰۰ مگاولــت آمپــر و احداث خطــوط جدید 
در کریدورهــای موجود و نیــز افزایش ظرفیت 
خطــوط کلیــدی از جمله خــط ۶۳ کیلوولت 
هزار ســنگر – امام زاده عبدالله مورد توجه است. 
رئیس شــورای پایایی برق استان های مازندران 
و گلســتان در ادامه افزود: امیدواریــم نیروگاه 
۸ مگاواتی تولید پراکنده شــهرک صنعتی امام 
زاده عبدالله که با سرمایه گذرای بخش خصوصی 
احداث می شــود، رفع موانع شــده و وارد شبکه 
شود. موسوی تاکامی پیرامون پست فوق توزیع 
دلیران وسطی کلا گفت: این پست با ظرفیت ۳۰ 
مگاولت آمپر و با هدف بهبود کیفیت ســرویس 
دهی، تامین توان مشــترکین و افزایش پایداری 
و قابلیت اطمینان شــبکه فــوق توزیع نیروی 
بــرق منطقه احداث شــد. این پســت دارای ۴ 
فیدر خروجی اســت و از مزایای این پست ورود 
و خروج خــط ۶۳ کیلوولت در این پســت با یک 
طرح ابتکاری و ســاده است که از نوع خود جدید 

می باشد.

افتتاح ایستگاه ۶۳ کیلوولت دلیران "وسطی  کلا" در آمل:

وی برق توسعه پایدار "دشت سر "و "وسطی کلا" با تقویت زیرساخت شبکه فوق توزیع نیر

در اسفندماه سال جاری؛

وشگاه های تنظیم بازار شهرداری   شبکه فر
در یزد راه اندازی می شود

یزد –سمیه شرف دینی  رئیس ســازمان ساماندهی مشــاغل شهری و 
فرآورده های کشاورزی شــهرداری یزد از راه اندازی شبکه فروشگاه های تنظیم 
بازار شهرداری یزد در اسفندماه ســال جاری خبر داد. محمد رضا پاکدل با بیان 
این خبر اظهارداشتت: در این شبکه قرار اســت تعداد قابل توجهی فروشگاه در 
2 مقیاس کوچک و بــزرگ )کوچک درون محله ای و بزرگ در ابعاد وســیع تر( 
با تمرکز بر ۴ گروه کالایی میــوه، پروتئین، لبنیات و حبوبات ایجاد شــود. وی 
افزود: این کالا ها با قیمت عمده فروشــی و با کیفیت که تفاوت بسیار معناداری 
با قیمت بازار دارد، به مردم عرضه خواهد شد. رئیس سازمان ساماندهی مشاغل 
شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری یزد گفت: کل این فروشگاه ها با نشان 
و طراحی ظاهری یکسان و از همه مهمتر با نرم افزار یکپارچه قیمت ها مدیریت 
خواهد شــد. پاکدل تصریح کرد: قرار اســت از ظرفیت تولیدکنندگان و تامین 
کنندگان برجســته اســتانی و در مواردی همچون میوه نیز از تامین کنندگان 
برجسته کشور در استان تهران اســتفاده خواهیم کرد تا بتوانیم خدمات بهتری 
را به همشهریان ارائه دهیم. وی با بیان این که این ملک هایی که در آن فروشگاه 
ایجاد خواهد شــد متعلق به شهرداری اســت، گفت: در حوزه تصدی گری این 
فروشگاه ها از بخش های خصوصی استفاده می کنیم. رئیس سازمان ساماندهی 
مشاغل شــهری و فرآورده های کشــاورزی شــهرداری یزد خاطرنشان کرد: 

امیدواریم تا پایان سال حداقل ۳ شعبه از این فروشگاه ها راه اندازی شود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی:

شرکت فولاد مبارکه برای تولید ۶۰۰ مگاوات انرژی 
خورشیدی به خوبی پای کار آمده است

اصفهان-مریم مومنی  اکبر رنجبرزاده، عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی در گفتگویی اظهار کرد: مجلس شورای اسلامی تقریباً 
از زمان بروز مشــکلات ناترازی ها که منجر به قطعی برق خانگی و صنایع کشور 
شــد به طور جدی به این مقوله ورود کــرده و ضمن برگزاری جلســات مکرر با 
وزارتخانه های نیرو، نفت، صنعت معدن تجــارت و همچنین وزارت ارتباطات، 
به طور مســتمردر حال برقراری ارتباط  و گزارش گیری از دستگاه های مربوطه 
هســتیم. رنجبرزاده در ادامه گفت: آنچه الآن مجلس انجام داده این اســت که 
قرار است با حمایت دولت مشوق ها و تســهیلات لازم در اختیار سرمایه گذاران 
بخش خصوصی قرار گیرد تا آن ها برای تولید برق از مســیر تجدیدپذیر و انرژی 
خورشیدی که تقریباً تمام دنیا از آن اســتفاده می کنند وارد عرصه شوند. عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اســلامی گفت: در همه استان های 
کشور، سرمایه گذاری بر انرژی های پاک و احداث نیروگاه خورشیدی آغاز شده 
است. ازجمله این شرکت ها می توان به شرکت فولاد مبارکه اشاره کرد که برای 
تولید ۶۰۰ مگاوات انرژی خورشیدی به خوبی پای کار آمده و بخش هایی از برق 
این نیروگاه را هم به شبکه تزریق کرده اســت. برای حل این ناترازی فقط بحث 
تولید مطرح نیست؛ بلکه ما باید همانند سایر کشــورهای توسعه یافته در نحوه 
و میزان مصرف خود نیز بازنگری کنیم و صنایع مــا باید با تغییر الگوی مصرف و 
اجرای راهکارهای مصرف بهینه، حداقل 2۵ درصد صرفه جویی کنند تا شرایط 

هم برای خود آن ها و هم برای آسایش مردم بهتر شود.

  
مدیر کل کمیته امداد امام استان خبرداد:

ح ها ی اشتغال    پایداری بیش از ۹۶ درصد از طر
در گلستان

گرگان-مهنازمحمدزمانی  عیســی بابایی مدیر کل کمیتــه امداد امام 
خمینی )ره(  استان گلستان در نشســت خبری با اصحاب رسانه گفت:بیش از 
9۶ در صد از طرح های اشتغال ایجاد شــده به پایداری رسیده اند که از این طرح 
ها می توان به نیروه گاه های خورشــیدی کوچک، دامداری ها سبک و سنگین، 
گل خانه ها ی خانگی  و تولیدات کشاورزی، از پروژه های هستند که مددجویان 
با استفاده از آن ها به خود کفایی رسیده اند.  وی در ادامه از برگزاری جشن خود 
کفایی بیش از ۳ هزار و ۳۰۰ مدد جوی کمیته امداد گلستان خبرداد و گفت این 
جشن ها برای مدد جویانی که از این نهاد خدمات اشتغال دریافت کرده اند والان 
به یک در آمد ثابت رسیده اند برگزار می شود.  بابایی در ادامه گفت: امسال بیش 
از  ۶۰ اعتبار اشتغال زایی جذب شــده و تا کنون ۴ هزار و ۳۰۰ فرصت شغلی در 
استان ایجاد شــده اســت مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( گفت :یکی از 
اهداف اصلی طرح های  اشتغال را توانمند ســازی  اقتصادی مدد جویان و ایجاد 
شرایطی دانست که افراد تحت پوشش از چرخه نیازمندی بتوانند خارج شوند و 
به کارفرمای موفق تبدیل  شوند .وی همچنین گفت:  جشن خود کفایی با حضور 
مسئولان کشوری استانی و در جامعه المصطفی گرگان در روز پنج شنبه برگزار 
خواهد شــد و به صورت نمادین 2۷ تراکتور و ۱۵ نیســان به مدد جویان  استان 
تحویل داده خواهد شد . و از خانواده های موفق در طرح های اشتغال زایی تقدیر 

به عمل خواهد آمد. 

 

مشارکت منطقه ایلام در رزمایش لجستیکی 
سراسری الی بیت المقدس

ایلام-محمدرضا فرجی  مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
ایلام از مشارکت این شرکت در رزمایش سراسری لجستیکی الی بیت المقدس 
برای ایجاد آمادگی در مدیریت بحران خبر داد. به گزارش روابط عمومی شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ایلام، پرویز ایدون گفت: در رزمایش بزرگ 
لجستیکی ستاد مدیریت بحران استان، این شــرکت با حضور تیم های اچ اس 
ایی و همکاری واحدهای حمل و نقل و ناحیه مرکزی با مشــارکت ۶ دســتگاه 
سوخت رسان شامل ۳دستگاه نفتکش، 2دستگاه نیســان سوخت رسان سیار 
نفت سفید و پیکاب ایمنی به منظور سنجش توان لجستیکی در سوخت رسانی 
اقدام کرد. ایدون افزود: رزمایش بزرگ لجستیکی ستاد مدیریت بحران و تمرین 
مشــترک فرماندهی میدان ضمن بهرگیری از کلیــه توانمندیهای خودرویی 
ادارات امداد رسان اســتان در مدیریت بحران با حضور نماینده ولی فقیه و امام 
جمعه ایلام،استاندار، نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی، فرمانده سپاه 

و اعضای شورای تامین در بلوار فرودگاه شهدای ایلام برگزار شد.

شهر

اصفهان-مریــم مومنی  مدیــر عامل آبفای اســتان 
اصفهان در نشســتی با نماینــده مردم ســمیرم در مجلس 
شورای اسلامی از اجرای ۳۰ کیلومتر خط انتقال و احداث دو 
مخزن آب در قالب طرح جهاد آبرسانی سمیرم خبر داد. ناصر 
اکبری با اشــاره به این که در قالب مرحله نخست طرح جهاد 
آبرسانی ۳۶ روستای شهرستان ســمیرم از آب شرب پایدار 
بهره مند می شــوند، بیان کرد: ۸۵ کیلومتر خط انتقال در این 
طرح پیش بینی شــده که تاکنون نزدیک به ۳۰ کیلومتر آن 
اجرا و از ۱۳ مخزن پیش بینی شــده هــم، دو مخزن با حجم 
۸۰۰ متر مکعــب به بهره برداری کامل رســیده اســت. وی 
ادامه داد: امیدواریم با تخصیص بودجــه لازم، مراحل انجام 
این طرح به سرعت پیگیری شــود تا مرحله دوم طرح جهاد 

آبرسانی به منظور آبرســانی به ۵۰ روستای دیگر این منطقه 
نیز آغاز شــود. مدیرعامل آبفای اســتان با بیان این که طرح 
مطالعاتی احداث تصفیه خانه آب شهرســتان سمیرم نیز در 
دستور کار این شرکت قرار دارد خاطرنشان کرد: مراحل اخذ 
مجوزهای قانونی محل احداث این تصفیه خانه از وزارت نیرو 
در حال انجام اســت. اکبری به اصلاح شــبکه آب روستاهای 
این شهرستان هم اشــاره و افزود: در پنج ســال اخیر بالغ بر 
2۵۰ کیلومتر اصلاح شبکه و خطوط انتقال آب در روستاهای 
ســمیرم انجام گرفته که منجر به کاهــش ۴۰ درصدی هدر 
رفت آب شده است. وی به اجرای شبکه فاضلاب شهر سمیرم 
اشــاره و بیان کرد: طرح پیش بینی شــده برای توسعه شبکه 
فاضلاب این شهر ۴۰ کیلومتر است که توســعه دو کیلومتر 

از این شــبکه در اولویت قرار دارد. اکبری همچنین از برنامه 
آبفای اســتان اصفهان برای اجرای طرح مطالعاتی شــبکه 
فاضلاب شهر حنا با اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد ریال خبر داد. 
نماینده مردم سمیرم در مجلس شــورای اسلامی هم در این 
نشست با بیان این که منابع آب زیرزمینی شهرستان سمیرم 
با کاهش چشــمگیری در سالیان گذشــته مواجه شده است 
بیان کرد: نیاز اســت تا با احداث یــک تصفیه خانه آب در این 
شهرستان مشکلات آب شهرستان های ســمیرم، شهرضا و 
منطقه پادنای سمیرم برطرف شــود. رحیم کریمی به اصلاح 
شبکه آب روستاهای این شهرستان اشاره و خواستار تکمیل 
مخازن آب در طرح جهاد آبرســانی و همچنین اجرای شبکه 

فاضلاب در شهرهای سمیرم و حنا شد.

اصفهان
مدیر عامل آبفای استان اعلام کرد:

ح جهاد آبرسانی سمیرم اجرای 30 کیلومتر خط انتقال و احداث 2 مخزن آب در قالب طر

شــهرکرد-زهرا مصطفوی   رییس شــورای اسلامی 
چهارمحال و بختیاری در جلســه با حضور استاندار گفت: از 
دیرباز همواره موانعی بر ســر راه حضور سرمایه گذاران بخش 
خصوصی در این استان وجود داشــته است که انتظار می رود 
با همت دولتمردان چهاردهم این موانع در اســتان برداشته 
و توسعه اســتان رقم زده شود. عطاالله حســین پور افزود: در 
شــرایط کنونی همکاری بین بخش های دولتی و خصوصی 
و همچنین جذب ســرمایه گذار برای ایجاد رشد و توسعه در 
اســتان از جمله الزاماتی اســت که انتظار می رود مورد توجه 

مسوولان استان قرار گیرد. 
وی یادآور شد: چهارمحال و بختیاری دیدگاه بسته ای نسبت 
به حضور ســرمایه گذاران دارد و همین امر در گذشته موجب 
شــده تا فعالان بخش خصوصی با ســدی بزرگ روبرو شوند 
که انتظار می رود در شــرایط جدید این دیدگاه ها تغییر کند 
و استان با حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی بیش از پیش 

توسعه پیدا کند. حسین پور اضافه کرد: چهارمحال و بختیاری 
ظرفیت های عظیمــی در بخش منابع طبیعــی، جنگل ها، 
رودخانه ها، منابع آبی، کشــاورزی، گردشگری و انرژی های 
تجدید پذیر دارد اما در مقابل این همه پتانسیل با چالش هایی 
نیز روبرو است که انتظار مردم برطرف کردن این موارد است. 
به گفته حسین پور، در زمان حاضر چهارمحال و بختیاری در 
برخی از زیر ســاخت های حمل و نقل و شــهری با مشکلاتی 
روبرو است به نحوی که برخی از شــهرهای استان هنوز هیچ 

زیرساخت شهری وجود ندارد. 
وی ادامه داد: با وجــود اینکه چهارمحــال و بختیاری نقش 
حیاتی در تامیــن منابع آبــی دارد اما هنوز در بســیاری از 
روستاهای این استان با تانکر آب رسانی انجام می شود. ریس 
شورای اســلامی چهارمحال و بختیاری با تاکید بر ضرورت 
تمرکز بر توسعه اســتان ها و مناطق محروم که نقش کلیدی 
در اقتصاد اســتان دارد گفــت: حمایــت از صنایع کوچک و 

کارآفرین هــای محلــی از جمله ضرورت هایی اســت که در 
این شــرایط به اوضاع اقتصادی کمک می کند. حسین پور بر 
ضرورت انتخاب نیروهای متخصص و کاربلد به عنوان مدیران 
استانی تاکید کرد و ادامه داد: اســتفاده از نیروهای توانمند و 
شایسته استان در بخش های مختلف امری ضروری است. وی 
با اشــاره به اینکه برخی از قوانین در عمل با مشکلاتی روبرو 
هســتند اضافه کرد: شورای اسلامی این اســتان تاکنون 2۶ 
طرح به شورای عالی استان ها ارســال و از این شمار سه طرح 
در مجلس مصوب شده است. حســین پور افزود: براین اساس 
شورای اسلامی چهارمحال و بختیاری با برگزاری ۱۶۵ جلسه 
عادی و فوق العاده طی سه سال گذشته، سه هزار مصوبه، ۱۴ 
کارگاه آموزشی، انعقاد۱۰ تفاهم نامه با دستگاه های اجرایی 
همچنین نظارت های انجام شــده توانست رتبه نخست را در 
کشور کسب کند. وی شورای اسلامی چهارمحال و بختیاری 
را متشکل از نمایندگان ۱2گانه اســتان ها اعلام کرد و اظهار 

داشت: اعضای این شورا در راستای پیشــیرد اهداف جامعه 
شورایی و نظام جمهوری اسلامی و همچنین نظارت بر حسن 
اجرای طرح های عمرانی، نظارت بر مصوبات شــورای عالی 

استانها، شهرداری ها دهیاری ها در استان فعالیت می کند.

چهارمحال و بختیاری
رئیس شورای اسلامی استان تاکید کرد؛

 حضور سرمایه گذاران؛ لازمه توسعه چهارمحال و بختیاری

سمنان-رضا سروش  همزمان بــا دهه فجر سال جاری، 
از ۱۴ پروژه عمرانی برق رســانی با ارزش ۵۱2 میلیارد و 2۵۵ 
میلیــون ریال در مدیریت توزیع برق شهرســتان شــاهرود 
رونمایی خواهد شــد. مدیر توزیع برق شهرستان شاهرود با 
اعلام خبر فوق افزود: اصلاح، بهینه ســازی و تبدیل افزون بر 
۴۷ هزار متر از شبکه فشار ضعیف سیمی به کابل خودنگهدار 
در روســتاهای میقان، کلاته خیج و ســایر نقاط شهرستان، 
احداث بیش از هشــت هزار متر شبکه فشــارضعیف جهت 
تامین برق متقاضیان جدید از جملــه پروژه های قابل افتتاح 

در ایام یاد شــده خواهد بود. جمال فرخ زاده با بیان این نکته 
که توجه به بازســازی و آماده به کار نگهداری تاسیســات و 
تجهیزات توزیع برق، همواره در شهرســتان شــاهرود مورد 
توجه بوده است گفت: نصب ۱۰ دستگاه ایستگاه هوایی توزیع 
برق در نقاط مختلف شهری و روستایی شهرستان با مجموع 
ظرفیت یک هزار و ۸۸۵ کیلووات ســاعت، تقویت ۱9 پست 
هوایی توزیع برق، نصب سه ســت خازن فشارمتوسط جهت 
تثبیت ولتاژ، تعویض ۴۰ اصله پایه سیمانی برق در حدفاصل 
روســتای قلعه نو تا جاده جنگل ابر و تبدیــل ۴۰۶ متر کابل 

زمینی روغنی فرســوده به کابل خشــک از دیگر پروژه هایی 
هســتند که در ایام ا...  افتتاح می شــوند. وی تصریح کرد: در 
راستای هوشمندسازی شــبکه برق ۸۰ دستگاه کنتور فهام 
کنترل پذیر از راه دور در منطقه بســطام تعویض شده است و 
همچنین در منطقه بیارجمند نصب پنج دســتگاه سکسیونر 
هوایی کنترل پذیر و افزون بر ۱۳۳ دستگاه لوازم اندازه گیری 
با تعویض شش دســتگاه تابلو کنترل پذیر، هوشمندسازی 
شدند که در بهمن ماه ســال جاری مورد افتتاح قرار خواهند 

گرفت.

سمنان
همزمان با دهه فجر انجام می شود؛

ود  وژه عمرانی برق رسانی شهرستان شاهر ونمایی از 14 پر ر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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استاندار کرمانشاه در بازدید از این مجتمع اعلام کرد:

مجتمع امام رضا )ع( بزرگترین مجتمع رفاهی غرب کشور
کرمانشـاه -حسـنا فخـارزاده  اسـتاندار کرمانشـاه 
از مجتمـع خدمـات رفاهـی امـام رضـا )ع( بازدیـد کـرد و در 
جریـان آخریـن وضعیـت سـاخت ایـن مجتمـع خدمـات 
رفاهـی قـرار گرفـت. بـه گـزارش روابـط عمومـی اداره کل 
راهداری و حمـل و نقل جـاده ای اسـتان کرمانشـاه، منوچهر 
حبیبـی اسـتاندار کرمانشـاه در سـفر اسـتانی به شهرسـتان 
صحنـه از پـروژه احـداث مجتمـع خدمـات رفاهـی امـام رضا 
)ع( کـه بـزرگ تریـن مجتمـع رفاهـی غـرب کشـور اسـت 
بازدیـد و مسـائل، مشـکلات و موانـع پیشـرفت ایـن پـروژه را 
بررسـی کرد. در این بازدید، یزدان خسـروی سرپرسـت اداره 

کل راهداری و حمـل و نقل جاده ای اسـتان کرمانشـاه درباره 
ایـن پـروژه اظهـار داشـت: پـروژه خدمـات رفاهـی بـا ارائـه 
خدمـات و امکانـات درجـه دو بـا ۱۰ هـزار مترمربع مسـاحت 
تاکنـون، ۳۵ میلیـارد تومـان اعتبـار هزینـه کـرده و بـرای 
تکمیـل آن ۴۰ تـا ۵۰ میلیـارد تومـان دیگـر اعتبـار نیازمنـد 
اسـت کـه در صـورت تأمیـن اعتبـار، ۸ الـی 9 مـاه آینـده بـه 
بهره بـرداری خواهد رسـید. وی افـزود: باغ رسـتوران، جایگاه 
سـوخت در سـه بخش: سـی ان جـی، بنزیـن و گازوئیـل، ۱۰ 
مغـازه فـروش کالا و سـوغات اسـتان کرمانشـاه و… در ایـن 
مجتمـع خدمـات رفاهـی سـاخته می شـود. سرپرسـت اداره 

کل راهـداری و حمـل و نقـل جـاده ای اسـتان کرمانشـاه 
عنـوان کـرد: ایـن پـروژه از زمـان شـروع به سـرمایه گـذاری 
بـا مشـکلاتی در حـوزه هـای مختلـف روبـرو شـد کـه بـرای 
هرکـدام از آن هـا بـازه زمانـی وقـت صـرف شـده اسـت. وی 
دربـاره ایـن مجتمع خدمـات رفاهی گفـت: اکنون مشـکلات 
رفـع شـده و درحـال شـروع بـه کار بـرای ادامـه پروژه اسـت. 
خسـروی درباره منابـع مالی پـروژه ادامـه داد: مبلغـی از بانک 
توسـعه تعـاون بـرای آن مصـوب شـده کـه پـس از گرفتـن 
تسـهیلات و سـهم آورده مالـی سـرمایه گـذار شـروع بـه کار 

. می کنـد

مدیرعامل شرکت آبفا کردستان :

بیش از 7 کیلومتر شبکه و خطوط انتقال آب و فاضلاب کلاترزان سنندج اصلاح و رسوب زدایی شد
سنندج-فاطمه ملایی  مدیرعامل شــرکت آبفا کردستان 
گفت: طی ۱۰ ماهه نخســت ســالجاری، در منطقه کلاترزان 
شهر سنندج و در دو بخش شهری و روستایی ۳ کیلومتر رسوب 
زدایی خط انتقال آب و ۴.۱۵ کیلومتر اصلاح شــبکه های آب و 

فاضلاب اجرا شده است.
محمد فرهاد با بیان این مطلب اظهار داشت: اصلاح شبکه آب و 
فاضلاب به همراه انشعابات در شــهر شویشه به طول۵۰۰ متر، 
اصلاح خط انتقال بــه طول 2۰۰ متر، اصلاح چشــمه های آب 
شرب شویشــه به طول۱2۰۰ متر، رســوب زدایی خط انتقال 
روستای پیچون به طول ۳ کیلومتر و رفع بحران کم آبی و اصلاح 
شبکه آب به طول 2۵۰ متر به همراه انشعاب در روستای عیسی 

آباد از فعالیتهای انجام شده در این مدت در کلاترزان بوده است.

وی افزود: از دیگــر اقدامات انجام گرفته طی ســالجاری در این 
منطقه، نشت یابی و رفع نشت در شبکه توزیع شویشه، بهسازی 
چشــمه های آب شــرب و مرمت و بازســازی اتاقک سرچاهی 
و مخزن ذخیره روســتای چاولکان حاجی و مرمت و بازســازی 

مخزن قدیمی شویشه بوده است.
مدیرعامل شــرکت آبفا کردســتان گفت: مرمت و نشت گیری 
مخزن ذخیره روســتای خوش آب، نشــت یابی و رفع نشــت و 
مرمت مخزن آب شــرب و احداث و راه اندازی  ۱۱ باب حوضچه 
شــیرآلات )نصــب شیرخط،شیرهوا،شیرفشارشــکن( و نیز 
ساماندهی انشعابات در روستای آویهنگ با نصب انشعابات مراکز 
نظامی و انتظامی و مرمت مخزن ذخیره این روستا، بخشی دیگر 

از اقدامات بوده است.

فرهاد خاطرنشان کرد: نشــت یابی و رفع نشت در روستای بنه 
دار و حل بحران کم آبی و رسوب زدایی شــبکه توزیع روستای 
خواشت و رفع مشــکل کم آبی، اصلاح خط انتقال روستای قلعه 
جوق به طول ۱2۰۰ متر و اصلاح خط انتقال روســتای خروسه 
به طول۳۰۰ متــر، اجرای عملیات لایروبــی رودخانه خروجی 
سد آزاد منتهی به ایســتگاه پمپاژ در دست احداث مجتمع نگل 
برقرو که نیاز آبی ۷ روستای منطقه را تأمین می کند و همچنین 
هدایت فاضلاب نیروگاه سد آزاد به طول ۵۰۰ متر بخش دیگری 
از فعالیتهای انجام شــده در این مدت در منطقه کلاترزان بوده 
است. مدیرعامل شــرکت آبفا کردســتان ابراز امیدواری کرد 
با تداوم این اقدامات در دو بخــش آب و فاضلاب زمینه رضایت 

شهروندان از فعالیتهای شرکت آبفا فراهم شود.
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)SME( حمایت ویژه از واحدهای تولیدی فعال کوچك و متوسط 
 دانش بنیان ها و صنوف تولیدی

ارائه تسهیلات نوبان بانك صنعت و معدن
بانک صنعــت و معدن بــه عنوان یــک بانک 
توســعه ای-تخصصی بخش صنعت و معدن و 
با هدف حمایت ویژه از بخش تولید و اشــتغال 
کشور با ارائه تســهیلاتی در قالب طرح نوبان، 
شــرایط مطلوبی را برای واحدهــای تولیدی 
کوچک و متوســط )SME(، دانــش بنیان ها 
و صنوف تولیــدی دارای پروانــه بهره برداری 
فراهم کرده که به دنبال تسهیلات با مبلغ مناســب و فرآیند بررسی و 

پذیرش غیرحضوری هستند.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعت و معدن، این تسهیلات شامل دو 
طرح با سود های ۹ و ۲۳ درصد، به  ویژه برای آن دسته از مشتریانی که 
به دنبال تسهیلات ســریع و دارای شرایط منعطف هستند، گزینه های 

مناسبی به شمار می رود.
این تســهیلات تا ســقف ۵۰ میلیارد ریــال و تا ۲ برابــر میانگین 
حساب )شــرکت های دانش بنیان و واحدهای تولیدی فعال واقع 
در اســتان های کم برخوردار تا ۳/۲ برابر ســپرده( قابل پرداخت 

می باشد.
حداقل مبلغ افتتاح حســاب بــرای دریافت این تســهیلات ۲ 
میلیارد ریال) ســقف مبلغی مانده ســپرده بــدون محدودیت 
اســت و دریافت تســهیلات می تواند ۲ ماه بعد از افتتاح حساب 

باشد (.
از دیگر مزایای این طرح می توان به این مورد اشــاره کرد که حســاب 

افتتاح شده دارای قابلیت واریز و برداشت می باشد.
همچنین مبلغ تســهیلات در طول دوره با توجه به میانگین ســپرده 
مشتری به صورت حداقل مانده در روز محاسبه و ملاک عمل پرداخت 
تســهیلات بوده و حداقل مدت زمان انتظار و ماندگاری ســپرده  برای 
بهره منــدی از تســهیلات این طــرح، ۶۰ روز پس از افتتاح حســاب 

می باشد.
لازم به ذکر اســت، حســاب های این طرح قابلیت وکالتی شدن برای 

خرید از بورس کالا یا انرژی را دارند.
اعطای تســهیلات به مشــتریان فعلی از محل این خدمــت اعتباری 
صرفاً و مؤکداً پس از افتتاح حســاب ســپرده جدید و افزایش میانگین 
سپرده مشتریان نزد شعبه عامل صورت خواهد پذیرفت و شعبه عامل 
میبایست کنترل نماید، از میانگین حساب های ایجاد شده قبلی برای 

دریافت این نوع استفاده نشود.
گفتنی است، انعقاد قرارداد و اعطای این تســهیلات و اعتبارات منوط 
به عدم وجود بدهی غیر جاری و یــا تعیین تکلیف و عدم دارا بودن چک 
برگشتی و یا رفع سوء اثر و تعیین تکلیف شــرکت، سهامداران عمده، 
اعضای هیأت مدیره نزد شــبکه بانکی و ذینفعان نــزد بانک صنعت و 

معدن خواهد بود.

ساختمان های کم مصرف انرژی در اولویت 
دریافت تسهیلات از بانک مسکن

بانک مسکن در سیاســت های اعتباری خود، 
اعطای تســهیلات به واحدهــای کم مصرف 

انرژی را در اولویت قرار داد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن - هیبنا 
؛ ایــن بانک با حمایــت از ســاخت واحدهای 
مســکونی کم مصرف و پیش بینی مشوق هایی 
در این زمینه، پرداخت تسهیلات به واحدهای 
مسکونی احداث شــده در قالب صنعتی سازی، ســاختمان های سبز 
و ســاختمان هایی که با پایبندی به مقررات ملی ســاختمان، موجب 
کاهش هدرروی و صرفه جویی انرژی سرمایشی و گرمایشی می شوند 

را در اولویت قرار داده است.
بر این اســاس، اســتفاده از فناوری های نوین ســاخت، از مؤلفه های 
تأثیرگذار در اولویت بخشــی اعطای تســهیلات بانک مسکن به شمار 

می آید.

شعبه

رئیس شــعبه بیرجند بانک توســعه صادرت ایران در 
جلســه کارگروه توسعه صادرات خراســان جنوبی از 
آمادگی بانک توســعه صادرات ایران برای ارائه بسته 
جامع خدمات ایــن بانک تخصصی به شــرکت های 
تولیــدی صادراتــی، واردکننــدگان و بازرگانان این 

استان خبر داد.
به گــزارش روابط عمومــی بانک توســعه صادرات 
ایــران، مســعود ســیفی در این نشســت کــه با 
حضوراســتاندار، مدیران و معاونــان امور اقتصادی 
اســتانداری ، مدیر کل امــور اقتصــادی و دارایی، 
اعضای کارگروه توسعه صادرات و مدیران نهادهای 
اقتصادی استان خراســان جنوبی برگزار شد، گفت: 

بانک توســعه صــادرات ایــران حمایت 
از تولید از طریــق ارایه خدمــات بانکی و 
تأمین مالی و مشــاوره تخصصی به منظور 
ارتقای رقابــت پذیری کالاهــا و خدمات 
ایرانــی در بازارهــای هدف را ســرلوحه 
رســالت خود قــرار داده و آمادگی کامل 
برای ارائه خدمات به مشــتریان صادرات 

محور خود دارد.
وی با اشــاره به خدمات هشــتگانه طرح الماســان 
گفت: این طرح جامع، اعطای تســهیلات ســرمایه 
در گردش ریالــی قبل از حمل، اعطای تســهیلات 
ریالی ســرمایه در گــردش پس از حمــل یا خرید 

دین،اعطــای تســهیلات ریالــی مرابحه 
جهــت واردات کالا، اعطــای تســهیلات 
ارزی برای تأمین مالــی واردات کالاهای 
اساســی، مواد اولیه و تجهیزات مورد نیاز، 
تخصیص ســقف انواع اعتبارات اســنادی 
داخلی، تخصیص ســقف انواع ضماننتامه 
ها، پذیــرش رکن ضامن برای انتشــار انواع 
اوراق بدهی در بازار ســرمایه و از طریق شرکت تأمین 
ســرمایه تمدن و پذیرش تعهد پروانه سبز گمرکی را 

شامل می شود.
ســیفی با بیان اینکــه تجــارت از طریــق گمرک و 
بازارچه های مــرزی ظرفیت بی نظیر بــرای صادرات 

اســتان فراهم کرده اســت، گفت: مزیت جغرافیایی 
کمک قابل توجهــی به چرخه اقتصاد و تولید کشــور 
می کند و اســتان خراســان جنوبی با داشــتن چهار 
بازارچه مرزی و گمرک رسمی ماهیرود و منطقه ویژه 

اقتصادی، ظرفیتی خاص دارد.
رئیس شــعبه بیرجند بانک توســعه صــادرات ایران 
اظهار داشــت:همکاران شــعبه برای تعامل بیشتر با 
جامعه تولید و صادرات اســتان آمادگی دارند، در این 
راســتا جلســات هم افزایی متعددی با مدیران ارشد 
پروژه های تولیدی برگزار شــده و طــی آن چالش ها 
و راهکارهای توســعه همکاری های دوجانبه بررسی 

شده است.

بانک وی تی بی به عنوان دومین بانک بزرگ 
روســیه اعلام کرد که دفتر نمایندگی خود 

در تهران را به شعبه تبدیل خواهد کرد.
 در اطلاعیه این بانک که نســخه ای از آن در 
اختیار دفتر ایرنا در مسکو قرار گرفت،  آمده 
است: این اقدام با در نظر گرفتن چشم انداز 
توسعه روابط تجاری و اقتصادی بین روسیه 
و ایران و همچنین علاقه کســب و کارها به 
دریافت خدمات بانکی در قلمرو جمهوری 

اسلامی ایران صورت می گیرد.
بانک وی تی بی افزوده اســت: بدین ترتیب، 
نخســتین شــعبه یــک بانک روســی در 

جمهوری اسلامی ایران دایر می شود.
در این اطلاعیــه آمده اســت: فعالیت این 
شــعبه بانکی در تهران، آسیب های ناشی از 
تسویه حســاب های بین المللی را برای هر 
دو کشور کاهش و همچنین امکان استفاده 
از ابزارهای تامین مالــی تجارت و صادرات 
توسط شرکت های فعال در عرصه مبادلات 

تهران - مسکو را گسترش می دهد.
بانک وی تی بی در عین حال خاطرنشــان 
کرده اســت: افتتاح مســتقیم شعبه پس 
از تاییــد مراجع ذیربط قانونــی مالی ایران 

امکان پذیر اســت که انتظار داریم تا پایان 
ســال ۲۰۲۵ میلادی، این شعبه را دریافت 

کنیم.
دومین بانک بزرگ روســیه اعــلام کرد که 
برای عملیاتی این تصمیم خود پیش از این 
با بانک مرکزی فدراســیون روســیه توافق 

کرده است.
بانک وی تی بی در این اطلاعیه افزوده است:  
ما در نظر داریــم این شــعبه در گام اول به 
فعالیت های اقتصادی خارجی شرکت های 
روســی و ایرانی خدمــات رســانی کند و 
همچنین محصولات بانکــی و فرایندهای 
تسویه حساب در تعامل با ایران را ارائه دهد.

در ایــن اطلاعیــه تأکیــد شــده اســت: 
تسویه حســاب ها به پول ملی و تأمین مالی 
طرح های توســعه تجارت و صــادرات دو 
کشور، اولویت کاری شعبه بانک وی تی بی 

در تهران خواهد بود.
بانک وی تی بی تأکید کرد: ســاختار شعبه و 
تعداد کارکنان آن با در نظر گرفتن نیازهای 
تجارت و الزامات مورد نیاز بر اساس قوانین 

جمهوری اسلامی ایران شکل می گیرد.
این بانک روس افزوده است: قصد داریم یک 

تیم بین المللی شــامل متخصصان روسی و 
ایرانی را برای کار در این شعبه جذب کنیم.

 بانــک وی تی بی از اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ 
دفتر خود را در تهران دائر کرده است.

اطلاعیه ایــن بانک در زمینــه تبدیل دفتر 
خود در تهران به شــعبه بانکی در پی سفر 
دکتر مســعود پزشــکیان رئیس جمهور به 
روسیه منتشر شد. پزشــکیان و ولادیمیر 
پوتین رؤســای جمهوری ایران و روســیه 
جمعه ۲۸ دی ماه ۱۴۰۳ در پایان مذاکرات 
مشــترک خود، معاهده جامــع راهبردی 

میان دو کشور را امضا کردند.
پیش از این، محمدرضــا فرزین رئیس کل 
بانک مرکزی کشــورمان که برای همراهی 
رئیس جمهور به روسیه ســفر کرده بود،  با 
بیان اینکه اخیراً توافقی میان بانک مرکزی 
ایران و روســیه درباره پول دیجیتال انجام 
شده است، از به کارگیری پول دیجیتال در 
مبادلات تجاری میان ایران و روســیه خبر 
داد و گفت: با راه اندازی شــعب بانک های 
»V.T.B« و »میربیزینــس« تجار ایرانی 
می توانند عملیات صادرات خود را از طریق 
این شعب انجام دهند همچنین با تمهیدات 

پیش بینی شــده در صدد رفع مشکل عدم 
تعادل تجاری بین دو کشور هستیم.

فرزین در نشســت هم اندیشــی با فعالان 
اقتصادی فدراســیون روســیه با اشاره به 
توافق بانک مرکزی ایران و روســیه گفت: 
در حال حاضر طرح آزمایشی پول دیجیتال 
در کیش در حــال انجام اســت و این دوره 
آزمایشــی به طور تقریبی رو به اتمام است 
و این پول فعال خواهد شد. همچنین کشور 
روســیه نیز فعالیت هایی را داشته و تلاش 
خواهیم کرد از پول دیجیتال برای عملیات 

مبادلات اقتصادی استفاده کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با اشــاره 

به هماهنگی های انجام شــده برای ایجاد 
شــعب بانک هــای ایرانی و روســی در دو 
کشــور گفت: هــم اکنون بانــک vtb یک 
دفتر نمایندگی در ایــران دارد. هرچند این 
بانک علاقمند بــه افتتاح شــعبه در ایران 
است. حتی ازبر بانک روســیه نیز می تواند 
در ایران شــعبه ای داشته باشــد و ما از این 
موضوع استقبال می کنیم. همچنین بانک 
های ســپه، گردشگری و پاســارگاد دارای 
حساب نزد اگزیم بانک هســتند. لذا ما در 
این باره هیچ محدودیتی نداریم و هر بانکی 
که تمایل به حضــور در این زمینه باشــد، 

استقبال می کنیم.

توسعه صادرات

خریدار  احتمــال دارد پاس کاری دولت، 
بانک مرکزی، مجلس و هیات عالی نظارت 
کار تصمیم گیری درباره ســقف تسهیلات 
ازدواج و فرزنــدآوری را بــه صحن مجمع 

تشخیص مصلحت نظام بکشاند.
 تســهیلات تکلیفی قرض الحســنه شبکه 
بانکی مشتمل بر سه بخش اصلی تسهیلات 
ازدواج، فرزندآوری و اشــتغال هر ساله در 
قانون بودجــه تعیین تکلیــف می گردید. 
به نظر می رســد تســهیلات قرض الحسنه 
و  ازدواج  تســهیلات  علی الخصــوص 
فرزندآوری در سال های اخیر توانسته است 
تا حدی منجر به جبران بخشــی از افزایش 
هزینه های آغاز زندگی و فرزندآوری شــود 
که از این جهت مناســب ارزیابی شده و باید 

ادامه پیدا کند.
اما این در حالی اســت که بر اساس گزارش 
مرکز پژوهش هــای مجلــس در بند )ج( 
تبصــره ۱۵ لایحــه بودجــه ۱۴۰۴، بنا بر 
پیشنهاد دولت، تصمیم گیری در مورد ارقام 
تســهیلات تکلیفی قرض الحســنه و سهم 
بانک ها از پرداخت آن بر عهده هیئت عالی 
بانک مرکزی قرار داده شــده است که متن 

لایحه به صورت زیر است:
تبصــره ۱۵ - ج: بانک مرکــزی جمهوری 
اســلامی ایران مکلف اســت به میزانی که 
هیئت عالی بانک مرکزی تا پایان فروردین 
مصوب خواهد نمــود مطابق با تبصره ۳ بند 
)ب( ماده ۶ قانون برنامه هفتم پیشــرفت، 
سهم بانک ها را از تســهیلات قرض الحسنه 
اشــتغال و تســهیلات قانــون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت و قوانین مربوط به 
ایثارگران، قانون حمایت از حقوق معلولان 
مصوب ۲۰/۱۲/۱۳۹۶، قانون جهش تولید 
دانش بنیان، قانون ســاماندهی و حمایت 
از مشــاغل خانگــی و تســهیلات موضوع 
ماده ۷۷ قانون الحاق برخــی مواد به قانون 
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت از محل 
سپرده های قرض الحســنه اعم از جاری و 
پس انداز شــبکه بانکی پس از کسر سپرده 
قانونی بابت تســهیلات موضوع این قوانین 
از جمله اشــتغال، قرض الحســنه ازدواج، 
فرزنــدآوری و ودیعــه یا خرید یا ســاخت 
مســکن با اولویت ایثارگــران موضوع ماده 
۳ قانون جامع ایثارگــران به تعداد ۴۰ هزار 
نفر که تسهیلات قرض الحسنه تکلیف شده 
است از طریق بانک های عامل معین و ابلاغ 

نماید.
ارقام ســهمیه و عملکــرد شــبکه بانکی 
برای ســه ســال اخیر در جدول زیر نشان 
می دهــد که بــه طــور عمده تســهیلات 
ازدواج و فرزندآوری به نســبت تسهیلات 
اشتغال، عملکرد بهتری در سال های اخیر 
داشــته اند. اما افراد زیادی موفق به دریافت 
وام ازدواج و فرزندآوری در ســال ۱۴۰۲ و 

۱۴۰۳ نشده و در صف دریافت قرار دارند.

به طور دقیق تــر در ســال ۱۴۰۲ مجموعاً 
۴۱۷ هزار نفــر در پایــان ســال موفق به 
دریافــت تســهیلات ازدواج و فرزند آوری 
نشــده و در صف باقی مانده اند که در سال 

۱۴۰۳ نیز این رقم افزایش پیدا کرده است.

اهمیت تسهیلات قرض الحسنه و 
ضرورت ادامه آن

مرکز پژوهش هــای مجلس تأکیــد دارد 
که تســهیلات قرض الحســنه، به ویژه در 
حوزه های ازدواج و فرزندآوری، توانسته اند 
بخشــی از فشــارهای اقتصادی بر جوانان 
را کاهش دهنــد. این تســهیلات، هرچند 
محدود، در حمایت از خانواده ها تأثیرگذار 
بوده و ضرورت دارد که ادامه یابد. اما چالش 
اصلی در عدم پرداخت کامل این تسهیلات، 
به ادعــای کمبود منابع قرض الحســنه در 

شبکه بانکی بازمی گردد.

مصوبه های بودجه 1404 و نقش هیئت 
عالی بانک مرکزی

همانطور کــه گفته شــد طبق بنــد )ج( 
تبصره ۱۵ لایحــه بودجــه ۱۴۰۴، دولت 
تصمیم گیــری درباره ســقف تســهیلات 
تکلیفی قرض الحســنه را بــه هیئت عالی 
بانک مرکــزی واگــذار کرده اســت. این 
تصمیم، مــورد انتقاد برخــی نمایندگان 
مجلس قرار گرفته اســت، چرا که واگذاری 
این وظیفــه می تواند شــفافیت و نظارت 

مجلس را کاهش دهد.
محســن زنگنــه نماینده مجلــس و نایب 
رئیس کمیســیون تلفیق و بودجه مجلس 
شــورای اســلامی، در این خصــوص، در 
برنامه تلویزیونــی پایش توضیــح داد که 
بر اســاس قانون جوانی جمعیــت )ازدواج 
و فرزندآوری( تاکید شــده اســت تا میزان 

تســهیلاتی که بــه زوج ها و والدیــن داده 
می شود در هر سال در قانون بودجه باید ذکر 
شده و متناسب با تورم مبلغ آن افزایش پیدا 

کند.
او در ادامه گفت: بر اســاس ایــن مصوبه ما 
به یک رقمی رســیدیم که در کمیســیون 
تلفیق با دولت محترم مطرح شد، اما دولت 
به شدت مقاومت کرد و در نهایت روی رقم 
۲۷۵ هزار میلیارد تومان برای ســال آینده 
برای تســهیلات ازدواج و فرزنــدآوری به 

توافق رسیدیم.
وی افزود: اصرار هیئــت عالی بانک مرکزی 
بر رقم ۲۷۵ هزار میلیــارد تومان در حالی 
است که گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
اعلام کرده که این رقم تا ۳۵۰ هزار میلیارد 
تومان قابل افزایش است هرچند در نهایت 
دولت و بانک مرکــزی قبول نکردند و ما هم 
به جهت همراهی با دولــت، رقم ۲۷۵ هزار 

میلیارد تومان را در تلفیق تصویب کردیم.
نایب رئیس کمیســیون تلفیــق و بودجه 
مجلس شورای اسلامی توضیح داد که این 
رقم وقتــی داخل صحن آمــد، نمایندگان 
پیشــنهاد افزایش آن را دادنــد و در نهایت 
با تصویب نماینــدگان رقم بــه ۳۵۰ هزار 
میلیارد تومان برای سال آینده تصویب شد، 
قابل توجه اینکه رقم امســال تقریباً حدود 

۲۲۰ هزار میلیارد تومان بوده است.
زنگنه در ادامه گفت وقتــی رقم ۳۵۰ هزار 
میلیارد تومان در هیئت عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مطرح شد، هیئت 
عالی بانک مرکزی با مخالفت جدی هیئت 
عالی نظارت را متقاعــد کردند که این ۳۵۰ 
هزار میلیــارد تومان به جهت بــار تورمی و 
فشــاری که بر بانک ها خواهد آورد، تکلیف 
مالایطــاق اســت، از این رو هیئــت عالی 
نظارت آن را مغایر با سیاســت های ابلاغی 

تشــخیص دادند و این موضــوع دوباره به 
مجلس برگشت خورد.

تاکید بانک مرکزی به ۲۷۵ هــزار میلیارد 
تومان و مخالفت دوبــاره صحن با این مبلغ 
و دو بار رفت و برگشت به کمیسیون تلفیق 
رقم نهایی اکنــون به ۳۴۰ هــزار میلیارد 
تومان رسیده است که به شــورای نگهبان 

فرستاده شده است.
وی با اعلام اینکه ســه شنبه پیش رو جلسه 
هیأت عالی نظارت تشــکیل خواهد شــد، 
گفت اگر این هیأت با رقــم جدید موافقت 
نکند احتمالاً به اصرار مجلــس، مصوبه به 
صحن مجمع تشــخیص مصلحت نظام که 
روز چهار شــنبه برگزار می شــود، خواهد 

رفت.

چالش های مطرح شده توسط
 بانک مرکزی

گزارش مرکــز پژوهش ها نشــان می دهد 
که منابع قرض الحسنه شــبکه بانکی حتی 
می توانند تا سقف ۳۵۰ هزار میلیارد تومان 
تأمین شــوند. امــا دولت و بانــک مرکزی 
به دلیــل نگرانی از بار تورمی و فشــاری که 
بر شــبکه بانکی وارد می شــود، با این رقم 

مخالفت کردند.
محسن زنگنه با انتقاد از عملکرد هیأت عالی 
بانک مرکــزی که در هیئــت عالی نظارت، 
رقم مصوب مجلس را مغایر با سیاست های 
اقتصادی اعلام کرده و خواســتار بازگشت 
ســقف تســهیلات به ۲۷۵ هــزار میلیارد 
تومان شــده اســت تأکید کرد: ما در برابر 
مردم مسئولیم. باید مشــخص شود که در 
قبال ازدواج جوانان چه مســئولیتی داریم. 
حتی اگر بپذیریم کــه بانک ها منابع لازم را 
ندارند )که البته دارند(، بخش زیادی از این 
کمبود به دلیل تســهیلات کلان معوقه ای 

است که بانک ها نتوانسته اند بازپس بگیرند 
و هر سال در حال تمدید است و این قصور و 
ناتوانی بانک ها در بازپس گیری تسهیلات 
کلانی اســت که داده اند و حالا فشــار را به 
قشــری که نیازمند این تسهیلات هستند 

می آورند.
او تاکید کــرد آمار و گزارشــی کــه مرکز 
پژوهش هــا به مــا ارائه کرده اســت مغایر 
با گفته هایی اســت که دوســتان در بانک 
مرکزی نسبت به منابع قرض الحسنه اعلام 

می کنند.

مقایسه عملکرد و سهمیه های 
سال های گذشته

بر اســاس داده های مرکــز پژوهش ها در 
ســال ۱۴۰۲، حدود ۴۱۷ هــزار نفر موفق 
به دریافت تســهیلات ازدواج و فرزندآوری 
نشدند و در صف باقی ماندند و افزایش سقف 
تســهیلات تکلیفی در بودجــه ۱۴۰۳ نیز 
به کمبود منابع دامن زده اســت. این ارقام 
نشان می دهد که تسهیلات قرض الحسنه با 

مشکلات ساختاری مواجه است.
زنگنه نیز با اشــاره به این موضــوع گفت: 
متأســفانه کشــور ما به صورت بانک سالار 
اداره می شــود و با ابزاری کــه دارند عملًا 
تأمین ســرمایه در انحصــار بانک ها بوده و 
منابع مردم اکثراً به ســمت بانک ها هدایت 
شده اســت و در حالی که بیش از ۸۰ تا ۸۵ 
درصد نقدینگی کشور به صورت سپرده های 
کوتاه مدت و بلندمــدت در اختیار بانک ها 
قرار دارد، آن ها همچنان در برابر تسهیلات 

تکلیفی مقاومت می کنند.

جمع بندی
در نهایت قبل از اینکه بخشــی از گزارش 
مرکــز پژوهش هــای مجلــس را ارائــه 
کنیــم، باید گفت مجلس رقم تســهیلات 
قرض الحســنه را ۳۴۰ هزار میلیارد تومان 
مصوب کــرده و این مصوبه برای بررســی 
به شورای نگهبان ارسال شــده است. اگر 
شورای نگهبان این رقم را مغایر تشخیص 
دهــد، احتمــالاً تصمیم گیــری نهایی به 
مجمع تشــخیص مصلحت نظــام واگذار 

خواهد شد.
مرکز پژوهش ها نیز پیشــنهاد می دهد که 
رشد تســهیلات تکلیفی برای سال ۱۴۰۴ 
باید بر اســاس نرخ رشــد نقدینگی و تورم 
البته بر اساس ســال ۱۴۰۲ تنظیم شود تا 
شبکه بانکی بتواند منابع لازم را تأمین کند. 
از سوی دیگر، زنگنه تأکید دارد که مجلس 
باید در قبال وظایف قانونی خود پاســخگو 
باشد و از حمایت از جوانان در حوزه ازدواج 

و فرزندآوری کوتاه نیاید.
این چالش میان مجلــس و دولت، آزمونی 
برای تعیین اولویت های سیاســت گذاری 

اقتصادی کشور در سال ۱۴۰۴ است.

آمادگی بانک توسعه صادرات ایران برای ارائه خدمات جامع به فعالان اقتصادی استان خراسان جنوبی

دومین بانك بزرگ روسیه: 

دفتر تهران را به شعبه تبدیل می کنیم

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده 1۳ آئین نامه قانون 

تعیین تکلیف 
شناسه:1869205

برابر رای شماره 140360312001012392 هيئت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا 
به  آقای محمد حسين کريمی  تقاضای  معارض کلاسه 1403114412001000539 
شماره شناسنامه و کد ملی 6420004251 صادره از بيارجمند فرزند محمد حسن در 
ششدانگ يک قطعه زمين که در آن احداث بنا شده که مقدار يک سهم مشاع از هفت 
سهم ششدانگ عرصه آن وقف است بمساحت 204.5۷ از پلاک شماره 26۷ - اصلی واقع 
در اراضی چينيان بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکايت از انتقال از مالک 
رسمی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز 
آگهی می شود از اين رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراض داشته 
باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده 
به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يکماه از تاريخ تسليم اعتراض به مرجع 

ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذيصلاح قضائی تقديم نمايد.
 تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/11/02 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/1۷ 

مهدی شاه مهری سرپرست اداره  ثبت اسناد و املاک منطقه 
يک گر گان از طرف غلامرضا قاسمی

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1869078 م الف: 5519
برابر آراء صادره هيات تعيين تکليف مستقر در ثبت اسناد و املاک 
شهرستان سنندج تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضيان ذيل تاييد 
گرديده لذا بدين وسيله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 15 
روز جهت اطلاع عموم آگهی ميگرد در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکيت متقاضيان اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهی و در روستاها از تاريخ الصاق در محل تا مدت دو ماه 
اعتراض خود را به اين اداره تسليم نمايند و پس از اخذ رسيد ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 
قضايی تقديم و گواهی اخذ و تحويل اداره ثبت نمايند بديهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ تحويل 
اداره ثبت نمايند بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم 
وصول اعتراض سند مالکيت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور 

سند مالکيت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نيست .
1- مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی 
بنام آقای سه يوان ولايتی فرزند محمد صادره ديواندره  2- مقدار 
سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی بنام آقای 
سيروان آسيابانی فرزند توفيق صادره ديواندره به مساحت ششدانگ 
3246/03 متر مربع پلاک ۸55 فرعی از 43 - اصلی بخش ده منطقه 
2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 224۷3 مورخ 1351/4/5 دفتر 

16 سنندج
2- مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی 
بنام آقای سه يوان ولايتی فرزند محمد صادره ديواندره -2- مقدار 
سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی بنام آقای 
سيروان آسيابانی فرزند توفيق صادره ديواندره به مساحت ششدانگ 
210۷/26 متر مربع پلاک ۸5۷ فرعی از 43 - اصلی بخش ده منطقه 
2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 224۷3 مورخ 1351/4/5 دفتر 

16 سنندج
3- مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی 
بنام آقای سه يوان ولايتی فرزند محمد صادره ديواندره -2- مقدار 
سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه يک قطعه زمين زراعی بنام آقای 
سيروان آسيابانی فرزند توفيق صادره ديواندره به مساحت ششدانگ 
2۷31/0۷ متر مربع پلاک ۸56 فرعی از 43 - اصلی بخش ده منطقه 
2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 224۷3 مورخ 1351/4/5 دفتر 

16 سنندج
اداره ثبت منطقه دو سنندج



 نگاهی متفاوت به مهاجرت در »استرالیا«
 ۷۰۰ میلیون از جیب هزینه کردیم

کارگردان »اســترالیا« از آثار صحنه ای چهل و سومین جشنواره تئاتر 
فجر با اشــاره به نگاه متفاوت این اثر به مهاجرت، اعــلام کرد تاکنون 
به صورت شــخصی ۷۰۰ میلیون تومان هزینه تولید این نمایش شده 

است.
محمد جوهری کارگردان نمایش »اســترالیا« نوشته پیام لاریان که از 
شهر ماهشــهر در بخش صحنه ای چهل و سومین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر حضــور دارد، درباره رونــد تولید این اثر نمایشــی گفت: ما 
در گروه »پلاک ۷« روندمان اینگونه اســت کــه روی موضوع هایی که 
دغدغه مان اســت تمرکز می کنیم. همیشــه ســعی کرده ایم در تئاتر 
دغدغه مند کار کنیم و یکی از موضوع هایی که همیشه مورد توجه مان 
بوده و به آن پرداخته ایم مهاجرت است. ما در چهل و یکمین جشنواره 
بین المللی تئاتــر فجر با نمایش »آگنی تاژ« حضور داشــتیم که به این 
موضوع می پرداخت اما نمایش »اســترالیا« به مهاجرت از دید دیگری 

نگاه می کند و موضوع را موشکافانه پیش می برد.
وی یادآور شــد: نمایشنامه »اســترالیا« قبلًا توســط کارگردان های 
مختلف اجرا شده است اما من ســعی کردم به شکل دیگری به کار نگاه 

کنم تا نمایش کمی متفاوت تر باشد.
جوهری توضیح داد: پیش تولید نمایش »اســترالیا« از فروردین شروع 
شد و تمرین ها را از شــهریور آغاز کردیم. آبان در جشنواره تئاتر استان 
خوزستان شرکت و برگزیده شــدیم. ۱۰ آذر فیلم اجرا را برای بازبینی 
به جشــنواره تئاتر فجر ارائه دادیم و در نهایت برای حضور در جشنواره 
پذیرفته شدیم. تا زمان اجرای »استرالیا« در چهل و سومین جشنواره 

بین المللی تئاتر فجر نیز تمرین ها ادامه دارد.
کارگردان »استرالیا« درباره سالن اجرای این نمایش در جشنواره تئاتر 
فجر، گفت: سالن قشــقایی برای اجرای ما در نظر گرفته شده است ولی 
مناسب نمایش ما نیست زیرا دکور ما ۹ متر طول دارد اما سالن قشقایی 
۸ متر اســت و باید تغییراتی را در دکور ایجاد کنیم. درخواست ما سالن 
چهارسو بود اما همه گروه ها در تلاش هســتند تا سالن مورد نظر خود 
را در اختیار داشته باشــند که قطعاً در جشنواره شرایط مهیا نیست که 

همه راضی باشند و این طبیعی است.
وی درباره تأمین هزینه هــای تولید نمایش »اســترالیا«، تأکید کرد: 
هزینه ها را شخصی تأمین کرده ایم و تا الان حدود ۷۰۰ میلیون تومان 
هزینه شده اســت و احتمالاً ۱۰۰ میلیون تومان دیگر نیز به این مبلغ 

اضافه می شود.
جوهری که تجربه اجرای نمایش »آگنی تاژ« را با گروه نمایش »پلاک 
۷« در تهران دارد، درباره برنامه ریزی برای اجرای عمومی »اســترالیا« 
یادآور شــد: قصد داریم هم در خوزســتان و هم در تهــران نمایش را 
روی صحنه ببریم. با کوله باری از تجربــه از اجرای عمومی »آگنی تاژ« 
در تهران پیش می رویــم و امیدواریم در اجرای عمومی »اســترالیا« 

اتفاق های قابل توجهی رخ دهد.
این کارگردان تئاتر در پایان سخنان خود با بیان اینکه هنوز ریالی بابت 
کمک هزینه از سوی جشــنواره به گروه پرداخت نشــده است، درباره 
ارزیابی اش از چهل و ســومین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر تصریح 
کرد: امسال به دلیل حضور اســم های هنرمندان بزرگ، جشنواره تئاتر 
فجر بزرگ تر اســت و انتظار مخاطبان و علاقه مندان به تئاتر را از سطح 
کیفی جشنواره چهل و ســوم، بالاتر برده اســت. البته نقدهایی هم به 
جشنواره امسال وارد اســت نظیر اینکه هنوز نمی دانیم هتل مان کجا 
اســت یا نتایج آثار حاضر در بخش مســابقه دیر اعلام شد اما نمی توان 
خرده گرفت زیرا حجم کار بسیار بالا است و دوستان جشنواره کارشان 

را بلد هستند.

»موآنا ۲« هم وارد باشگاه میلیاردی ها شد؛ 
هت تریک دیزنی

فروش ادامه »موآنا« در سراسر جهان از مرز یک میلیارد دلار عبور کرد 
تا این انیمیشن هم وارد کلوپ میلیارد دلاری ها شود.

 به نقل از ددلاین، انیمیشــن »موآنا ۲« به سومین اکران دیزنی در سال 
۲۰۲۴ بدل شــد که از نقطه عطف فروش یک میلیارد دلار عبور کرده 

است.
فروش آخر این هفته انیمیشــن »موآنا ۲« موجب شد تا این محصول 
دیزنی فروشــش را از یک میلیارد دلار فراتر ببرد و سومین اکران سال 
۲۰۲۴ شــود که به این رکورد می رســد. این نقطه عطف جدید به این 
معنی است که دیزنی در سال ۲۰۲۴ هت تریک یک میلیارد دلاری در 
سطح جهانی داشته و تنها استودیویی است که با فیلم هایی که در سال 

۲۰۲۴ اکران کرده ۳ فیلم در این سطح داشته است.
تاکنون در تاریخ سینما ۵۶ فیلم موفق شــده اند تا فروشی بیش از یک 
میلیارد دلار را تجربه کنند که اکنون »موآنا ۲« ســی و دومین فیلم از 
دیزنی اســت که این جایگاه را به دســت آورده و چهارمین انیمیشن از 
محصولات استودیو والت دیزنی است که پس از »یخ زده«، »یخ زده ۲« 

و »زوتوپیا« وارد این فهرست شده است.

این انیمیشن با صداپیشگی دواین جانسون تا به اینجا ۴۴۲.۸ میلیون 
دلار در بازار داخلی آمریکا تــا روز یکشــنبه و ۵۶۷.۱ میلیون دلار در 
گیشــه ســینماهای بین المللی فروش کرده و در مجموع به رقم ۱.۰۱ 

میلیارد دلار در سراسر جهان رسیده است. 
فروش این فیلم در آخر هفته ای که ســپری شد ۷.۹ میلیون دلار از ۵۲ 
بازار خارج از کشــور بود که با افتی ۳۲ درصدی نسبت به هفته پیش به 

فروشش ادامه داد.
»موآنا ۲« ســاخته دیوید جی. دریــک جونیور، جیســون هند و دانا 
لدوکس میلر اواخر نوامبر اکرانش را شروع کرد و بالاترین آمار فروش در 
آخر هفته افتتاحیه برای یک فیلم انیمیشــن را در گیشه های جهان به 

خود اختصاص داد.
این فیلم همچنین به دیزنی کمک کرد تا به تنها استودیویی بدل شود 
که سال ۲۰۲۴ به فروش ۵ میلیارد دلاری در گیشه جهانی دست یافته 
است. این اولین باری است که یک استودیو از ســال ۲۰۱۹ تاکنون به 

چنین آماری دست می یابد.
»موآنــا ۲« دومین انیمیشــن پرفــروش تمــام دوران در برزیل و 
فرانسه و پرفروش ترین انیمیشن اســتودیوی والت دیزنی است که 
در فرانســه، اســترالیا، برزیل، مکزیک و در کل در آمریکای لاتین، 
یونان، اســلواکی، آفریقای جنوبی، ترکیه، امــارات، نیوزیلند، پرو، 
شــیلی، آمریکای مرکزی، اکوادور، بولیوی و اروگوئه اکران شــده 

است.
۵ بازار پرفروش بین المللی برای این انیمیشــن تا به امروز فرانســه با 
فروش ۶۱.۲ میلیون دلار، بریتانیا با فروش ۵۰.۵ میلیون دلار، آلمان با 
فروش ۴۳.۱ میلیون دلار، استرالیا با فروش ۳۰.۹ میلیون دلار و ژاپن با 

فروش ۳۰.۷ میلیون دلار بوده است.

ظفرقندی:
 باید از حوزه سلامت در برابر آسیب تغییرات 

خ ارز محافظت کنیم نر
وزیر بهداشــت، با اشــاره به تأثیر نرخ ارز بر حوزه درمــان، گفت: باید 
تدابیری بیاندیشیم تا خدمات سلامت در برابر تغییرات نرخ ارز آسیب 

نبیند. در این راستا، لازم است چند سناریو پیش بینی شود.
 محمدرضا ظفرقندی، در جلســه ای با اعضای هیــأت مدیره انجمن 
بیمارســتان های خصوصی، اظهار داشــت: بخش خصوصی در حوزه 
ســرپایی بیش از ۷۵ درصد و در حوزه بســتری ۱۵ تــا ۲۰ درصد بار 
خدمات درمانی کشور را به دوش می کشــد و نقش ارزنده ای در حوزه 
سلامت دارد.وی با اشــاره به اینکه چالش های این بخش باید به صورت 
گام به گام حل شــوند، افزود: برخی مشــکلات کلان هســتند، اما اگر 
نمی توانیم تمام چالش هــا را به صورت یکجا رفع کنیــم، نباید اجزای 

کوچک را نیز از دست دهیم.
وزیر بهداشــت ادامه داد: اکنــون در حال یک تغییر مســیر در حوزه 
سلامت هســتیم که محورهای اصلی آن شــامل اجرای قانون برنامه و 

حرکت به سمت نظام ارجاع و پزشک خانواده است.
وی همچنین با تأکید بــر اینکه تعرفه بخش خصوصــی باید بر مبنای 
هزینه تمام شده و قیمت واقعی تعیین شود تا امکان تداوم خدمات این 
بخش فراهم شــود، گفت: آنچه که در جلســاتی که با دکتر پزشکیان 
داشتیم، به طور مکرر مورد بحث قرار گرفته، این است که مسیر پزشکی 
خانواده و نظام ارجاع ســاماندهی شود و هرکســی می خواهد از مسیر 
دولتی عبور کند، می تواند در این مســیر گام برداشــته و هرکسی هم 
نمی خواهــد، می توانــد در بخش خصوصــی خدمــت دریافت کند، 

اینجاست که تعرفه بخش خصوصی باید با قیمت واقعی تعریف شود.
ظفرقندی با اشــاره به تأثیر نرخ ارز بر حوزه درمان، افزود: باید تدابیری 
بیاندیشیم تا خدمات سلامت در برابر تغییرات نرخ ارز آسیب نبیند. در 

این راستا، باید چند سناریو پیش بینی شود.

ثبت نام پذیرش کاردانی و کارشناسی ناپیوسته 
دانشگاه علمی کاربردی آغاز شد

معاون آموزشی دانشــگاه جامع علمی کاربردی از آغاز ثبت نام پذیرش 
دوره هــای کاردانی و کارشناســی ناپیوســته دانشــگاه جامع علمی 

کاربردی ازروز دوشنبه اول بهمن ماه خبر داد.
 به نقل از دانشــگاه جامع علمی کاربــردی، دکتر اصغر کشــت کار با 
اعلام این خبر افــزود: ثبت نام از داوطلبان ورود بــه دوره های کاردانی 
و کارشناسی ناپیوسته دانشــگاه جامع علمی کاربردی جهت پذیرش 
بهمن ماه ۱۴۰۳ در بیش از ۳۸۰۰ کدرشته محل امکان پذیر بوده و تا ۶ 

بهمن ماه ادامه خواهد داشت.
وی تصریح کرد: همزمان با شــروع ثبت نام، دفترچه راهنمای ثبت نام 
از طریق پرتال اطلاع رسانی پرتال ســازمان سنجش آموزش کشور به 
نشانی www.sanjesh.org و همچنین پرتال اطلاع رسانی دانشگاه 
جامع علمی کاربــردی به نشــانی www.uast.ac.ir قابل رؤیت و در 
دسترس داوطلبان است، برهمین اســاس داوطلبان می بایست ضمن 
مطالعه شرایط و ضوابط مندرج در دفترچه راهنمای پذیرش نسبت به 
ثبت نام در پرتال سازمان ســنجش آموزش کشور اقدام و پرینت نهایی 

آن را تا زمان اعلام نتیجه نزد خود نگه دارند.

دکتر کشــت کار افزود: باتوجه به هماهنگی های انجام شده با سازمان 
ســنجش آموزش کشــور، در این مرحله از پذیــرش دانش آموزان و 
دانشــجویانی که حداکثــر تــا تاریــخ  ۱۴۰۳/۱۱/۳۰از مقطع قبلی 
دانش آموخته می شــوند، مجاز به ثبت نــام در دوره هــای کاردانی و 

کارشناسی ناپیوسته دانشگاه جامع علمی کاربردی هستند.
وی در ادامه گفت: در پذیرش پیش رو باتوجه بــه رویکرد جدید تعهد 
اشــتغال در حین و یا پس از تحصیــل درمحیط کار واحــد متقاضی 
و یا ســایر مبادی بازار کار، دانشــگاه اقدام به ایجــاد ظرفیت در ۱۲۵ 
کدرشــته محل شــامل ۸۱ رشــته محل کاردانی و ۴۴ رشــته محل 

کارشناسی نموده است.
معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردی در خاتمه اظهار داشت: 
به تمامی داوطلبان توصیه می شــود به منظور افزایش احتمال قبولی 
بیش از یک کدرشــته محل را انتخاب نمایند و نیــز ثبت نام خود را به 

روزهای پایانی موکول نکنند.

مدیرکل فرآورده های آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو مطرح کرد
هشدار درباره مضرات تاتو؛ هیچ رنگی مورد 

تأیید نیست
مدیرکل فرآورده های آرایشی و بهداشتی ســازمان غذا و دارو، با اشاره 
به گسترش خدمات تاتو در مراکز بدون مجوز، نسبت به خطرات جدی 
رنگ های تاتو از جمله ســرطان زایی و حساسیت هشــدار داد و تأکید 
کرد که تاکنون هیچ رنگی، چه وارداتی و چــه تولید داخل، مورد تأیید 

مراجع مرتبط در ایران قرار نگرفته است.
 دکتر محمود آل بویه با اشــاره به مضرات تاتو اظهار داشت: وارد کردن 
رنگ خارجی به بدن می تواند ســلامت انســان را به خطــر اندازد. این 
رنگ ها ممکن است سال ها در بدن باقی بمانند و حتی پاک کردن آن ها 

نیز فرآیندی دشوار و آسیب زا است.
وی افزود: متاســفانه امروزه پدیده تاتو در بسیاری از  اقشار جامعه رواج 
یافته اســت و خدمات مربوط به آن نه تنها در اکثر آرایشگاه ها، بلکه در 

مراکز بدون مجوز نیز ارائه می شود و در حال گسترش نیز می باشد
مدیرکل فرآورده های آرایشــی و بهداشتی ســازمان غذا و دارو با بیان 
اینکه دستورالعملی برای ســاماندهی رنگ های تاتو تدوین شده و در 
مرحله نهایی شدن است، گفت: در حال حاضر هیچ رنگی، چه وارداتی 
و چه تولید داخل، مورد تایید مراجع ذی ربط در بازار ایران نیســت. ما 
همچنان تاکید داریم که این محصولات مضر هســتند. اما برای کنترل 
این وضعیت، دستورالعملی در حال تدوین است تا مراکز تولید و واردات 
این محصولات تحت نظارت قرار گرفته تا حد امکان عوارض آن کاهش 
یابد.بنابر اعلام سازمان غذا و دارو، آل بویه همچنین با اشاره به عوارض 
خطرناک جوهرهای تاتو، از جمله ســرطان زایی و ایجاد حساســیت، 
اظهار داشــت: مصرف کنندگان باید از این عوارض آگاه شوند تا بتوانند 

با علم به خطرات، در مورد مصرف این محصولات تصمیم گیری کنند.
وی ضمن مقایســه ای میان مراکز ارائه خدمات تاتو و عطاری ها، گفت: 
فعالیت مراکز تاتو مشــابه عطاری هایی اســت که با وجــود قدمت، با 
انحرافات و عرضه محصولات دست ساز و غیرمجاز روبرو شده اند. مشابه 
همین وضعیت در حوزه تاتو نیز دیده می شــود. تنها راه کاهش مصرف 
این محصولات، افزایش آگاهی مصرف کنندگان است. مردم باید عادت 
کنند فرآورده های ســلامت را از مراکز معتبر تهیــه کنند تا در صورت 

بروز عارضه، امکان پیگیری و جبران خسارت وجود داشته باشد.
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نشست استانداران سراسر کشور

ج از کشور  صالحی امیری: دعوت از ایرانیان خار
برای سفر به ایران

خریدار  وزیــر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی گفت: خلاف آنچه سخنرانی می 
شود، گردشــگری در اولویت نیســت به گونه ای 
که فاصله ما با همسایگان در این زمینه زیاد شده 
است و دیگر همسایگان را دنبال نمی کنیم، چون 

امکان رسیدن به آنها وجود ندارد.
 صالحی امیری در نشســت اســتانداران سراسر 
کشــور در وزارت کشــور، اظهار کــرد: میرات 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری در چند 
دهه گذشــته هیچ وقــت اولویت کشــور نبوده 
است. در کشــوری که نفت، معدن و پتروشیمی 
متمرکز است، به گردشــگری توجه ندارد. خلاف 
آنچه سخنرانی می شــود، گردشگری در اولویت 
نیســت به گونه ای که فاصله ما با همسایگان در 
این زمینه زیاد شــده اســت و دیگر همسایگان 
را دنبال نمی کنیم چون امکان رســیدن به آنها 

وجود ندارد.
وی بــا بیــان اینکــه ۹۰ درصد ظرفیــت حوزه 
گردشگری در استان ها هست، افزود: ما در حوزه 
میراث فرهنگی دچار فرســودگی هستیم و این 
نگران کننده اســت و نیازمند مرمــت آثار خود 

هستیم.
 ما ۱ میلیون اثر فرهنگی داریم که در دنیا بی نظیر 
است. هیچ کشوری در دنیا به اندازه ایران ظرفیت 
میراث فرهنگی ندارد. نســل جوان این میراث را 
باید بشناسد. از اســتانداران تقاضا داریم دوگانه 
دروغین ایران و اسلام را کنار بگذارند؛ زیرا این دو 
هیچگاه در تعارض نبــوده اند. باید عناصر هویتی 
برای دانــش آموزان در آمــوزش و پرورش ایجاد 
شــود. جوانان و مردم کشــورمان باید احساس 
کنند در متمدن ترین کشــور دنیــا زندگی می 

کنند.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
با اشاره به ســابقه تمدنی و فرهنگی ایران، گفت: 

ما نتوانســته ایم تمدن ایرانی را بــه مردم خود و 
دنیا معرفی کنیم. بیش از هر زمانــی به بازتولید 
هویتی نیاز داریم. یک دلیل مهاجرت این است که 
نتوانسته ایم به جوانان خود آموزش دهیم که در 

متمدن ترین کشور زندگی می کنید.
صالحی امیری خاطرنشــان کــرد: در جذابیت 
گردشــگری، هر اســتان ظرفیت بالقــوه دارد و 
نمی توان یک اســتان را به دیگری ترجیح داد. ما 
به برنامه ۵ ساله در این زمینه نیاز داریم که اکنون 
تهیه این برنامه در حال انجام اســت. استانداران 

اجرای این برنامه را در دستور کار قرار دهند.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
افزود: تعداد گردشگر سلامت حدود ۱.۲ میلیون 
نفر است که متعهد هستیم این تعداد به ۲ میلیون 
نفر برسد. ما کادر درمانی قوی و بیمارستان های 
پیشــرفته داریم و هزینه های درمــان در ایران 
نسبت به ســایر کشــورها یک پنجم تا یک دهم 

است که باید از این ظرفیت بهره ببریم.
صالحی امیری با بیــان اینکه یکــی از اهداف ما 
توسعه گردشگری دریایی است، گفت: بزرگترین 
ظرفیت زیارتی را بعــد از عراق داریــم. در حال 
مذاکره برای ورود گردشگر از کشورهای همسایه 
با ماشین شخصی هستیم و اســتانداران در این 

زمینه فعال باشند.
وی با بیان اینکه  نیازمند توزیع عادلانه گردشگر 
در همه استان ها هســتیم، گفت: برای جذب ۱۵ 
میلیون گردشگر به ۱ میلیون تخت نیاز داریم. ما 
باید زیرســاخت های خود را برای رسیدن به این 
هدف تکمیل کنیم. اســتانداران مــی توانند این 

زیرساخت ها را تکمیل کنند.
صالحی امیری خاطرنشان کرد: به ناحق ابررسانه 
های غرب تلاش دارند ایران را ناامن جلوه دهند. 
ایران از کشــورهای منطقه  امن تر است، اما غرب 
دنبال ایران هراسی اســت. ما برای ایران هراسی 

برنامه داریم. اســتانداران هم بایــد در این زمینه 
فعال باشند. ۸۵ درصد گردشــگر خارجی بعد از 
حضور در ایران اعلام کرده اند، ایران کشوری امن 

است، یعنی ذهنیت آنها اصلاح شده است.
وی با تاکید بــر اینکه جذب گردشــگر از خلیج 
فارس، ترکیه، عراق، قفقاز و آسیای میانه موجب 
افزایش درآمد می شــود، بیان کــرد: از ایرانیان 
خارج کشــور دعوت کنیم به کشــور خود سفر 

کنند.
صالحی امیری با بیــان اینکه تمرکز مــا باید به 
میــدان آوردن بخــش خصوصی برای توســعه 
زیرساختی گردشگری باشد، گفت: ۲۷۰۰ پروژه 
زیرساختی در کشور فعال است. تکمیل این پروژه 
ها به افزایش تسهیلات نیاز دارند که در این زمینه 
در حال گفت و گو و تلاش هســتیم. استانداران 
از بخش خصوصی حمایــت کنید و موانع فعالیت 
آنهــا را از میان بردارید. اســتانداران جلســات 
ثابت ماهانــه و هفتگی با ســرمایه گذاران بخش 

خصوصی داشته باشند.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گفت: سال گذشته بیش از ۶ میلیون و ۳۰۰ هزار 
گردشــگر خارجی وارد کشور شــده است. در ۹ 
ماهه اول امسال، ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار گردشگر 
وارد کشور شده اند که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته، ۱۷ درصد رشد داشته اســت. ما باید به 

مرز ۱۵ میلیون گردشگر برسیم.
وی با انتقاد از مغفول ماندن صنایع دســتی در 
کشــور، بیان کرد:این ظرفیت باید صادر شــود. 
باید فضای صادرات صنایع دســتی را در کشور 
فعال کنیم. ۲۲۴ میلیون یــورو صادرات صنایع 
دســتی داریم که این رقم را باید افزایش دهیم. 
۵۰۰ هزار نفر در صنایع دستی فعال هستند که 
باید تا پایــان برنامه هفتم توســعه این عدد به ۱ 

میلیون نفر برسد.

محیط زیست

رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت گفت: علاوه بــر تهران، 
هفــت کلانشــهر دیگر کشــور 
درگیــر معضــل آلودگــی هوا 

هستند.
 شــینا انصاری در همایش ملی 
هوای پاک که با حضور مســعود 
پزشکیان - رییس جمهوری - در 
ســازمان حفاظت محیط زیست 

برگزار شد، با اشــاره به روز هوای 
پــاک اظهارکــرد: اواخــر دهه 
۷۰ روز ۲۹ دی مــاه به عنوان روز 
هوای پاک تصویب شــد. هدف از 
این کار جلب توجه به آلودگی هوا 
در آلوده ترین ماه های سال یعنی 

آذرماه و دی ماه بود.
رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت ادامه داد: ســال ۱۳۷۹ 

برنامــه جامع ملــی آلودگی هوا 
در هفت محور به تصویب رســید 
تا شاهد روزهای کمتری با هوای 
ناسالم باشــیم اما در ادامه نه تنها 
تهران که هفت کلانشــهر دیگر 
نیز با مشــکل آلودگی هوا مواجه 
هســتند. پس از تصویــب قانون 
هوای پــاک به رغم هفت ســال 
تلاش بخش اندکی از ۲۲۸ حکم 

لازم اجرایی شد.
او با ذکــر چند مثــال گفت: در 
حال حاضــر ۲۴ میلیون خودرو 
فرسوده در ســطح کشور در حال 
تردد اســت و تعداد خودروهای 
اسقاط شده از سال ۹۶ تا ۱۴۰۲ 
ناچیز بوده است. با این حال باید 
گفت کــه ۲۷۳ هزار خــودرو از 

ابتدای امسال اسقاط شده است.
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